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روزنامه صبح ایران

اظهارات جهانگیری می تواند مقدمه ورود به انتخابات مجلس باشد

ناصری: حضور جهانگیری در مجلس 
به نفع اصلاح طلبان خواهد بود 

گله گذاری های جهانگیری از دولت کار خود را کرد 
و گمانه زنی های در مورد خروج او از دولت آغاز شده 
طلبان  اصلاح  از  بسیاری  گفته  به  که  است. خروجی 
نابهنگام و شاید هم غیر مفید است. فعالان سیاسی و 

تحلیل گران در جریان اصلاحات خیلی پیش از این ها به 
جهانگیری پیشنهاد کرده بودند که دولت را ترک کند و 
به فکر حضور قدرتمند در انتخابات 1400 باشد... مشروح 

گفت و گو با عبدالله ناصری را در صفحه 7 بخوانید...

رئیس جمهور در جلسه با جمعی از محققان و اساتید علوم اجتماعی:

جامعه ما نباید نگران فردا باشد

در سخنرانی موسوم به اعلام حقیقت درباره قتل جمال خاشقجی؛

کشتنِ خاشقجی از پیش برنامه ریزی شده بود

بازنشستگان 26 آبان باید کنار بروند

علی مطهری: اقدام مجمع بدعت در روند قانون گذاری است 

دو شورای 
نگهبان نداریم

* با این کار، فقط دکوری از مجلس باقی می ماند
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هشدار رهبری
 درباره نهادهای موازی

 علاج قبل از فاجعه بود

این روزها در هر خانواده ای بیشتر وقت اعضا با شبکه های اجتماعی می گذرد. در این گزارش به 
مرور تحقیقاتی پرداخته ایم که تاثیر استفاده زیاد از شبکه های اجتماعی بر میزان طلاق را بررسی 
کرده اند.فرقی هم ندارد چه سن و سالی دارند؛ پدر، مادر و بچه ها هر کدام مدت زمان طولانی را 
صرف چرخیدن در این شبکه ها و جواب دادن به پیام های دریافتی می کنند. اما همزمان از کنار 
هم بودن ها و حرف زدن های اعضای خانواده کم شده و همین باعث شده صمیمیت بین آن ها کمتر 
شود. استفاده زیاد از شبکه های اجتماعی بیشترین مشکل را برای رابطه همسران به وجود آورده 
است. این مشکلات در کشورهای مختلف آنقدر زیاد و پرتعداد شده  که نگرانی های جدی در 
مورد آسیب استفاده از شبکه های اجتماعی به دوام ازدواج بوجود آورده است. چند نفر از اساتید 

دانشگاه های طراز اول ارتباطات دنیا، یک تحقیق مفصل انجام داده اند...

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به انتقاد برخی مسئولان از سکونت تعدادی از خانواده ها در 
مجتمع دامشهر این شهر، گفت: کارگر باید شبانه روز و با خانواده در دامداری مستقر باشد و دامداری بدون 
سکونت کارگر قابل مدیریت نیست. محمدرضا طلایی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران در خانه مطبوعات 
قم، افزود: ایجاد مجتمع دامی جزو سیاست های وزارت جهاد کشاورزی نیست و علاوه بر این که این وزارتخانه 
چنین مجتمع هایی را قبول ندارد، بر اساس ابلاغ هیات دولت نیز هر گونه مجوز برای مجتمع های دامی ممنوع 
است.وی اضافه کرد: در گذشته نیز مخالف ایجاد مجتمع دامداری بودیم، زیرا بر اساس قانون دامپروری، 
دامداری ها باید با فاصله چندین متری از هم ایجاد شود، در حالی که دامداری ها در مجتمع دامشهر دیوار به 
دیوار هم می باشد.وی تصریح کرد: قبل از ایجاد مجتمع دامشهر، ورودی های شهر قم از سمت محور ساوه، 

قنوات، قمرود و اراک مملو از دامداری بود که چهره نازیبایی به شهر قم داده و ...

وزیر اطلاعات گفت: در چند روز اخیر سه تیم تروریستی در 
اعضای آن دستگیر شدند.حجت  و  استان خوزستان شناسایی 
الاسلام سیدمحمود علوی روز سه شنبه در جریان بازدید از مرز بین 
المللی شلمچه در جمع خبرنگاران تعداد اعضای دستگیر شده این 
سه تیم را 15 نفر عنوان کرد و افزود: بنا به ادعای بازداشت شدگان 
اعضای این باند تروریستی قصد انجام عملیات انتحاری و به شهادت 

رساندن تعدادی از زائران اربعین حسینی را داشتند...

آسیا به احترام پرسپولیس به پا خاست

صعود سرخ به فینال لیگ 
قهرمانان 

رابطه میان استفاده از شبکه های اجتماعی و طلاق

خوشبختی گم شده
 در صفر و یک های مجازی

رئیس جهاد کشاورزی استان قم:

دامداری بدون سکونت کارگر
 قابل مدیریت نیست

وزیر اطلاعات خبرداد

انهدام سه تیم تروریستی 
در خوزستان 
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در نظر دارد بر اساس ماده آئین نامه مالی شهرداری ها نسبت به برگزاری مناقصه و مزایده عمومی با 
مشخصات ذیل اقدام نماید.

کلیه متقاضیان می توانند برای دریافت اسناد و مدارک مناقصه و مزایده و ارائه پیشنهاد ظرف مدت 10 روز پس از 
درج آگهی به آدرس بزرگراه آیت اله سعیدی ، چهاردانگه ، پلاک 519 ساختمان مرکزی شهرداری - واحد امور قراردادها 

مراجعه نمایند. تلفن تماس : 55279294-5
توضیح :

 1-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه یا مزایده می باشد .
2- هزینه خرید اسناد مبلغ 500.000 ریال می باشد .

شهرداری چهاردانگه 

روابط عمومی شهرداری چهاردانگه

آگهی تجدید مناقصه و مزایده عمومی ) دو مرحله ای( یک نوبتی

بطحایی عضو مجلس خبرگان:

عکس: عباس فرامرزی



ی
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گفت و گوی ملی 
حول محور الگوی پیشرفت

ایرانی-اسلامی  پیشرفت  الگوی  پایه  سند  انتشار 
فرصتی مغتنم برای تقویت جریان گفت وگوی ملی فراهم 
می کند. این سند که چشم انداز 50 ساله کشور را براساس 

ظرفیت های کشور از یک سو و آرمان ها و مطالبات ملی از سوی دیگر ترسیم کرده است، 
شامل محورهای گوناگونی است که می تواند در معرض نقد و نظر قرار گرفته و زمینه 
طرح و تبادل دیدگاه های مختلف موجود در جامعه را فراهم آورد.گفت وگو درخصوص 
محورهای این سند مستلزم ایجاد فضای مناسبی است که هم برای صاحبنظران 
برانگیزاننده باشد و هم به جلب اعتماد افکار عمومی کمک کند.طبعاً گفت وگو وقتی 
معنا پیدا می کند که دیدگاه های متفاوت و متباین امکان طرح پیدا کنند و در هر مورد 
استدلال های موافق و مخالف، بدون هرگونه مانع ذهنی یا عینی و واقعی یا خیالی ارائه 
شوند. گفت وگویی می تواند مفید و راهگشا باشد که در برگیرنده نقدهای جدی باشد تا در 
عین حال بتواند زمینه طرح و ارائه استدلال های دفاعی و حمایتی را ایجاد کند.بی تردید 
در جامعه ما به عنوان یک جامعه بالنده و پویا، نظرگاه ها و تحلیل های گوناگون درخصوص 
مباحث محوری کشور وجود دارد و چنین نیست که درخصوص هر یک از مسائل مهم 
فقط یک نظر یا صرفاً یک تحلیل غالب وجود داشته باشد. اتفاقاً اقتضای بالندگی و غنای 
فکری کشور آن است که در مورد هر مسأله، صاحبنظران، نظریه پردازان و تحلیلگران 
فراوان فعال در کشور از منظرهای مختلف و رویکردهای متفاوت به تبیین مسائل 
بپردازند.با وجود توانمندی های گسترده فکری و نظری، شایسته است محورهای سند 
پایه الگوی پیشرفت به عنوان مبنای گفت وگوی ملی مورد توجه قرار گیرد و صاحبنظران 
و اندیشمندان به بحث و گفت وگوی گسترده در این خصوص دعوت شوند.نکته مهم و 
قابل توجه در مورد این سند آن است که رونمایی از آن و دعوت به مشارکت در تحلیل و 
تکمیل آن در بالاترین سطح توسط رهبر معظم انقلاب صورت گرفت. تأکید رهبر انقلاب 
بر طرح دیدگاه های تکمیلی برای رفع اشکالات و کاستی های احتمالی و پیش بینی دوره 
دو ساله برای نهایی سازی این سند، فرصت مهمی برای شکل گیری یک تجربه تاریخی 
فراهم کرده است. در این عرصه شایسته است اصحاب فکر و اندیشه به طرح دغدغه های 
خود درخصوص نقشه راه ملی برای تحقق آرمان های کشور در افق درازمدت بپردازند و 
رسانه ها نیز در تسهیل این مسیر نقش خود را ایفا نموده، زمینه لازم برای »گفت و گوی 

ملی حول محور الگوی پیشرفت« را فراهم نمایند.
*  استاد دانشگاه و مدیرعامل ایرنا

سوگ را درمان نکنید
 برای نوشتن، این روزها آن قدر سوژه روی هم تلنبار 
شده است که در می مانی کدام را انتخاب کنی. گاهی باید 
شاه کلید سوژه ها را بنویسی و توی گوی بیندازی و چشم 
بسته یکی را انتخاب کنی.یکی از این نام ها که می توان 
نوشت؛ واژه »سوگ« است. لابد یاد آن بیت می افتید که 

»سخت دلتنگم کسی چون من مباد، سوگ حتی نصیب دشمن هم مباد« اما سوگ 
این روز ها به لباس همه ما چسبیده است؛ فرقی نمی کند سیاه تن ات باشد، یا رپوش 
سفید دکتری ، هر جا دست بکشی خاکستر مرده ای به انگشتانت می چسبد و خیال 
کنده شدن ندارد.سفید دکترها وقتی به سوگ و مرگ آغشته باشد کمی دردناک می 
شود. چرا که تمام مترادف های این قشر، معانی روح بخشی از امید، لابه لایش می دود 
و گرمایی نوک انگشتانت را گزگز می دهد که یعنی زنده ای.»راه اندازی درمانگاه سوگ 
در گلستان«این تیتر، به تنهایی بار تمام سوژه های این چند روز را کشید و هم قد موضع 
گیری های کشته شدن خاشقچی ایستاده است و زُل زده است توی چشم دوربین و 
ریز می خندد.لازم نیست واژه ای توی گوی بیندازی؛ چون هرکدام از این چهار واژه 
اصلی این تیتر به قدر کافی خرج توپ دارد تا دورترین نقطه شلیک شود. »راه اندازی« 
»درمانگاه« »گلستان« با حلقه ارتباطی »سوگ« ترکیب دردآوری را می سازد و کافیست 
به قدر ده ثانیه هر واژه را توی ذهن بچرخانی و شبیه آهن ربا که براده ها را جذب می 
کند شبیه هایش کپه می شوند؛ کپه هایی که وجه اشتراک شان امید است جز واژه ، 
»سوگ«یکی از مهم ترین حقوق کودکان برگردن پدر و مادر، انتخاب نامی وزین و خوش 
سیلاب است. به اسامی عجیب و غریب ثبت شده تا سال ۷0 توجه کنید: »آرشیو، آسیب، 
اجباری، اخی، اردوخان، اشتر، اهریمن، باباقلی، بیابانی، ملخ، فضا، فراری، شفتالو، شربت، 
قطار، یتیم و برای دختران اسامی مانند آشفته،  آفت، اجبار، افسرده، باجی، بیزار، پنبه، 
تعارف، حلوا، خرما، خیار، شربتی، شقیقه، کفتر، نیمکت، قیمتی، همیشه، نوشابه، ییلاق، 
لوله، لیاقت، لبو، ادامه و اذان«حالا فکرش را بکنید اسم فرزندتان را »سوگ« گذاشته 
باشید. از شنیدن درمانگاهی با نام سوگ چه حالی به شما دست می دهد؟ این که روح 
و جان درمانگاه ،امیدی است که به بیماران بخشیده می شود، چه قدر با نام »سوگ« 
هم خوانی دارد؟ اما این جا برعکس است؛ .مریضی که قرار است از این درمانگاه ترخیص 
شود با کدام یادآوری سرپا خواهد ماند؟خبر همین است: »یک عضو هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی گلستان گفت: درمانگاه سوگ به منظور حمایت روانی از مادرانی که تجربه 
سقط جنین یا مرگ داخل رحمی داشتند، در کلینیک بیمارستان صیاد شیرازی گرگان 
راه اندازی شد.«مادرانی که ضربه شدید روحی خورده اند، قرار است در جایی به اسم 
»سوگ« درمان شوند. کافیست خود را جای مادری فرض کنید که او را دعوت می کنند 
به درمانگاه سوگ برود تا درمان شود؛ واکنشش چه خواهد بود؟اگر عبید زاکانی و عمران 
صلاحی و صابری فومنی زنده بودند به اندازه یک سال سوژه طنز از لابه لای همین تیتر 
بیرون می کشیدند. اما انگار برای از سرباز کردن دست توی فرهنگ لغت می کنیم و هر 
اسمی که آمد را بر سر در می چسبانیم.ما در انتخاب نام اماکن و سامانه ها و... سنگ تمام 
گذاشته ایم و کارکرد موسیقیایی و معنایی و عقبه ذهنی واژه مهم نیست. سامانه چکاوک، 
نیما، صیاد و...برای نظام پولی و مالی کشور و سوگ برای درمان روانی و روحی و ...این ها 
نشان می دهد دایره واژگانی مدیریت ما چه قدر محدود است و هیچ کوششی برای بهره 
مندی از ظرفیت ادبی کشور گرفته نمی شود. روز به روز این دایره واژگانی محدود تر می 

شود. کسی پاسخ گوی عوارض بعدی انتخاب های شتاب زده نیست.

دادستان تهران:

53 متهم ارزی دستگیر شدند
دادستان تهران اعلام کرد: با اقدامات قضایی در 10 روز گذشته، 53 متهم ارزی 

دستگیر شدند.
عباس جعفری دولت آبادی روز سه شنبه در ششمین نشست دادستانی تهران با 
مدیران مسئول سایت  ها و روزنامه های اقتصادی این مطلب را عنوان کرد.دادستان تهران 
فلسفه برگزاری این جلسه را همکاری رسانه های اقتصادی و دستگاه قضایی برای فراهم 
شدن نگاه مشترک در مورد مشکلات اقتصادی کشور، بررسی آثار تصمیمات قضایی 
بر حوزه های اقتصادی و ارزیابی نحوه اطلاع رسانی رسانه های اقتصادی اعلام کرد.وی 
با بیان اینکه امروز اقتصاد ایران از عوامل مختلف تاثیر می پذیرد، با طرح این پرسش که 
برخوردهای دستگاه های قضایی تا چه میزان بر مسایل اقتصادی تاثیرگذار است، گفت: 
اخیرا بانک مرکزی اعلام کرد صرافی ها می توانند خرید و فروش ارز انجام دهند و بر همین 
اساس با هماهنگی میان بانک مرکزی، دادستانی تهران، وزارت کشور و پلیس، خرید و 
فروش ارز در معابر ممنوع اعلام شد و با اقدامات قضایی در 10 روز گذشته، 53 متهم 
ارزی دستگیر شدند.جعفری دولت آبادی در پاسخ به شبهه  جرم بودن خرید و فروش 
سکه یادآور شد: در کشور مشکل سکه وجود نداشت. دولت تصمیم گرفت با فروش 
سکه نقدینگی را جمع نماید و بر اساس بررسی های صورت گرفته، از 100 نفر فهرست 
خریداران سکه که بیش از 2000 سکه خریداری کرده بودند، چند مورد پیگیری شد. در 
یکی از این موارد، خانمی با اعضای خانواده اش 32 هزار سکه خرید کرده اند و در تحقیقات 
مشخص شد که متهم زن در شرکت های هرمی اوریف لیم نقش داشته است. وی دارای 
چندین پرونده قضایی در مشهد و تهران و شیراز بود که همگی مختومه شده بود و با 
این پول ها سکه خریداری کرده است. در بازرسی از منزل این خانم 24500 عدد سکه 
در کولر منزل و 108 کیلو طلا کشف شده است.دادستان تهران افزود: فرد دیگری که از 
آن سوی مرزها به کشور آمده، 12 هزار سکه خریداری کرده است که موضوع در دست 

بررسی است. در پرونده مربوط به خرید سکه تاکنون 3 نفر بازداشت شده اند.

سردار پاکپور:

طرف ثالث به دنبال مخدوش کردن 
روابط ایران و پاکستان است

اسلام آباد - ایرنا - فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تشریح روند 
گفت و گوهای ایران و پاکستان برای آزادی مرزبانان ربوده شده در مرز میرجاوه، گفت: به 
یقین، طرف ثالث به دنبال مخدوش کردن روابط تهران و اسلام آباد است و این موضوع 
درمذاکرات با مقامات پاکستانی نیز مطرح شد.سردار »محمد پاکپور« عصر سه شنبه 
در پایان سفر یکروزه به اسلام آباد و پیش از عزیمت به تهران، در راستای پیگیری روند 
آزادسازی مرزبانان ربوده شده ایرانی، در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا در اسلام 
آباد، با تشریح مذاکرات خود با مقامات عالیرتبه نظامی و امنیتی پاکستان، افزود: پس از 
اتفاقاتی که در مرز میرجاوه به وقوع پیوست، دولت جمهوری اسلامی ایران رایزنی های 
مختلفی از طریق وابسته نظامی و سفیر جمهوری اسلامی ایران در پاکستان با مسئولان 
نظامی و امنیتی این کشور برقرار کرد، ولی مناسب دیدیم که به پاکستان سفر کرده و در 

خصوص این موضوع، حضوری با مسئولان کشور مقابل گفت و گو کنیم.

نطق های میان دستور نمایندگان مجلس؛

رضیان: گروهی به جای کمک به دولت
عقده گشایی می کنند

نماینده مردم قائمشهر در مجلس گفت: گروهی به جای کمک به دولت برای حل 
مشکلات مردم، فضا را مناسب برای حذف و نابودی دولت و عقده گشایی گذشته خود 

می بینند و موضوع معیشت مردم را بهانه این اهداف قرار داده اند.
عبدالله رضیان در نطق میان دستور جلسه علنی روز سه شنبه مجلس با اشاره به 
معرفی وزیران پیشنهادی تاکید کرد: دلسوزی و صداقت و صلابت دراین تیم وجود دارد.

نماینده مردم قائمشهر یادآور شد: وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت بعد از رای 
اعتماد وظیفه سنگینی در موضوع قیمت ها و شفاف سازی قیمت ها و خدمات دارد.

رضیان با درخواست از گزینه پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی برای توجه به 
زیرساخت ها، ادامه داد: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی وظیفه سنگین در قبال فقر زدایی 
و توجه بیشتر به قشر زحمت کش کارگر و بازنشستگان و وزیر اقتصاد سنگین ترین 

وظیفه را در کنترل قیمت ارز و ایجاد ساختار اقتصادی درست در کشور برعهده دارند.
* سرمایه های اجتماعی را از بین نبریم

منصور مرادی نماینده مردم مریوان نیز در بخشی از نطق میان دستور خود با اشاره به 
موضوع کولبران، اظهار داشت: کولبران در چنین شرایط اقتصادی و با وجود بیکاری در 
مناطق کردنشین، تداوم برخورد با کولبران محروم و مظلوم با هیچ کدام از موازین اسلامی 
قابل توجیه نیست.نماینده مردم مریوان در مجلس خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب 
بارها بیان کرده اند که منظورشان از مبارزه با قاچاق شامل کولبران نمی شود، اما مسئولان 
استانی حتی از بیانات ایشان گذر می کنند و نصب العین قرار نمی دهند. وی تاکید کرد: 
در وضعیت کنونی سرمایه های اجتماعی نظیر اتحاد ملی برای ما راهگشاتر خواهد بود از 

این رو بیایید این سرمایه را از بین نبریم.
* کولبری اختراع مسئولین بی تدبیر است

شهاب نادری نماینده مردم پاوه، جوانرود، ثلاث باباجانی و روانسر در مجلس شورای 
اسلامی نیز با اشاره مشکلات زلزله زدگان گفت: متاسفانه پس از یکسال هنوز چادر 
زلزله دگان پابرجاست و سرپناه امن برای مردم وجود ندارد. وی افزود: در یک سال گذشته 
هموطنان ما با زلزله دست و پنجه نرم کرده و روزگار سختی را می گذرانند. انتظار می رفت 
دولت تمام امکانات خود را برای رفع مشکلات مردم بسیج کند. نماینده مردم پاوه در 
مجلس در ادامه با پخش کلیپی از سخنان رهبر معظم انقلاب درباره کولبران، تاکید کرد: 

کولبری اختراع بی تدبیری است.
* عملکرد مجلس در موضوع شفافیت ضعیف است

تقی کبیری نماینده خوی و چایپاره هم در نطق میان دستور خود اظهار داشت: 
متاسفانه امروز مجلس که باید طبق فرمایش حضرت امام )ره( در راس امور باشد، به دلیل 
پرداختن به مسائل غیرضروری و حاشیه ای در قالب قانونگذاری، مطالبات جدی مردم که 
اقتصاد، معیشت و زندگی روزمره مردم است را کمتر مورد توجه قرار می دهد.وی افزود: 
در مورد نظارت نیز بایستی بگویم که مجلس نمره قابل قبولی ندارد؛ مگر می شود با وجود 
این اختیارات نظارتی، شاهد تخلفات متعدد و فساد مالی باشیم، البته در موضوع شفافیت 
نیز عملکرد مجلس ضعیف بوده است.نماینده مردم خوی در مجلس خاطرنشان کرد: 
مقام معظم رهبری چند روز پیش فرمودند که به غیر از مسائل نظامی، امنیتی و اموری 
که با دشمن مقابله دارد، هیچ رازی با مردم نباید وجود داشته باشد، حال چگونه می شود 
که طرح شفافیت آرا نمایندگان که با امضای بیش از 200 نفر از نمایندگان وارد صحن 

می شود، ناباورانه حتی یک فوریت آن نیز رای لازم را کسب نمی کند.

سخنگوی هیات رییسه مجلس به نقل از ظریف:

اروپایی ها ایستادگی خوبی 
در موضوع برجام داشته اند

سخنگوی هیات رییسه مجلس به نقل از وزیر امور خارجه گفت: اروپایی ها تاکنون 
ایستادگی خوبی در موضوع برجام داشتند.

بهروز نعمتی در حاشیه جلسه علنی امروز سه شنبه مجلس در جمع خبرنگاران در 
مورد جلسه غیر علنی امروز مجلس که با حضور محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
برگزار شد گفت: این جلسه در مورد برجام و CFT بود، در این جلسه ظریف و عراقچی 
مواردی را مطرح کردند مبنی بر اینکه آمریکایی ها فشار حداکثری را از طریق منابع و 
موضوعات اقتصادی به ما وارد می کنند و بر این باورند که با این فشارها می توانند کشور 
ما را به فروپاشی بکشانند ولی خیالی باطل است.وی افزود: در این راستا آنان موضوعات 
کوچکی را در رسانه های مختلف پیگیری می کنند و می خواهند با فشار روانی به 
خواسته های خود برسند.نعمتی در مورد مذاکره با اروپایی ها و تشکیل ساز و کار مالی 
گفت: اروپایی ها قول دادند از 13 آبان ساز و کار ارتباط مالی با ایران انجام شود و به غیر 
از اروپایی ها، روسیه ، هند و چین به این موضوع متعهد هستند.وی تاکید کرد: ظریف 
در این جلسه مطرح کرد که اروپایی ها تاکنون ایستادگی خوبی را در موضوع برجام 
داشته اند.نماینده مردم تهران در مجلس گفت: در مورد گفت و گو با اروپایی ها در مورد 
CFT و FATF نیز در این جلسه مباحثی مطرح شد و مسوولان دولت مطرح کردند که 
اروپایی ها در جلسه گروه ویژه اقدام مالی برخلاف فشارهای آمریکا و رژیم صهیونیستی 
کاملا با ایران همراه بودند، نهایتا مهلت چهار ماهه به ایران دادند .سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس تصریح کرد: ظریف در این جلسه بیان کرد که باید ساز و کار مناسب در این 
مهلت چهارماهه به تصویب نظام برسد ضمن این که اعلام کرد که نکند با خودتحریمی 
ما ، قراردادها و تفاهم های دو جانبه با برخی کشورها دچار خدشه شود. وی در مورد 
اظهارنظر مخالفان CFT گفت: بیشتر مخالفان نظرشان این بود که طرف های خارجی 
ما باید مبنای الزام آوری در مورد این موضوع داشته باشند و تعهد بدهند، البته دوستان 

موافق هم این نظر را داشتند زیرا نگرانی هایی وجود دارد.

کیانوش راد ؛

مشکل انتخاب مردم نیست
 ممانعت از حق واقعی انتخاب مردم است

یک عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت در واکنش به سخنان اخیر برخی مبنی  بر 
اینکه ریشه مشکلات را در انتخاب مردم دانسته اند، می گوید: مشکل در »انتخاب« مردم 

نیست، بلکه در این است که مردم را از حق واقعی انتخاب محروم نکنند.
برخی معتقدند انقلاب، اختیار همه چیز را دست مردم داده و مردم خودشان رهبر، 
رئیس جمهوری و نماینده مجلس انتخاب می کنند، لذا اگر مشکلی وجود دارد به گردن 
انقلاب نیست، بلکه به علت انتخاب مردم است.در واکنش به این اظهارات، محمد 
کیانوش راد، عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت، در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید: 
اصل انقلاب اسلامی با آرمان های مشخصی مانند استقلال و آزادی شکل گرفت. مردم 
نیز همچنان بر اساس آرمان هایی که رژیم شاهنشاهی را سرنگون کردند، خواستار 
تحقق آرمان هایی هستند که در تقابل با استبداد و خودکامگی است.کیانوش راد در ادامه 
می ا فزاید: به این ترتیب اگر مشکلی وجود دارد، نه از انتخاب های مردم، بلکه از ممانعت 
برای انتخاب های مردم است. یعنی اینکه اگر مردم را از حق واقعی خود محروم نکنند و 
با ایجاد مشکلاتی پیشاپیش برای مردم تصمیم نگیرند و به جریانات مختلف فکری اجازه 
حضور بدهند، در آن صورت مردم پای انتخابات خود خواهند ایستاد.او همچنین می گوید 
که به قول شهید مطهری، اگر مردم در انتخاب خویش اشتباهی هم کرده باشند، در 
انتخاب های بعدی آن را تصحیح خواهند کرد. بنابراین مشکل نه در انتخاب های مردم 

بلکه در ممانعت از انتخاب واقعی مردم است.

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری:

مسئولان جلوی افرادی که می خواهند
 یاس را به جامعه القا کنند بگیرند

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: مسئولان باید با برنامه ریزی برای 
حل مشکلات کشور و اطلاع رسانی در این زمینه جلوی افرادی که می خواهند یاس و 

ناامیدی را به جامعه القا کنند بگیرند.
سید کمال الدین سجادی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این پرسش که برای 
امیدبخشی به مردم چه اقداماتی از سوی مسئولان انجام شود، اظهار کرد: اگر مسئولان 
مشکلات اساسی مردم را که البته کاملا مشخص است طبقه بندی کنند و برای حل 
آنها برنامه داشته باشند و این برنامه را به سمع و  نظر مردم برسانند باعث می شود باعث 
می شود جامعه نسبت به آینده امیدوارتر باشند.وی افزود: لازم است که مردم بدانند که 
مسئولان در جهت حل مشکلات مردم چه کاری انجام می دهند به هر حال مشکلات 
اقتصادی ، اشتغال، تورم و کاهش درآمدها در کشور وجود دارد و لازم است که مردم 
شاهد تلاش و  برنامه ریزی مسئولان برای حل این مشکلات باشند.سخنگوی جبهه 
پیروان خط امام و رهبری با اشاره به وظایف قوای مقننه و قضاییه در کنار قوه مجریه برای 
امیدبخشی به مردم، ادامه داد: مشکلاتی که در کشور وجود دارد از قبیل ناکارآمدی ها 
و ضعفی که در کار دولت در  موارد دیده می شود لازم است از سوی نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با نظارت همراه شود و همچنین قوه مجریه نیز در مقابل خلافکاری ها 
و اقدامات غیرقانونی برخورد لازم را انجام دهد.وی در پایان با تاکید بر این که مردم ما 
حق شناس و فداکار هستند، اظهار کرد: اگر آنها ببینند که مسئولان برای کشور و حل 
مشکلات شان برنامه ریزی دارند قطعا حق شناس خواهند بود و با روحیه مشکلات فعلی را 
پست سر می گذارند. پس مسئولان به هوش باشند تا جلوی برخی افراد که می خواهند 

یاس و ناامیدی را به مردم و جامعه القا کنند بگیرند.

سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

نایب رییس مجلس شـورای اسلامی 
گفـت: دو شـورای نگهبـان نداریـم، اگـر 
هیات نظارت مجمع تشـخیص مصلحت 
نظام نقطـه نظری دارد در حین بررسـی 
طـرح هـا و لوایح ارایـه کند، زیـرا پس از 
تصویب در مجلس فقط شـورای نگهبان 
از نظـر مطابقـت مصوبه با شـرع و قانون 

اساسـی می تواند نظـر بدهد.
محمد رضا صباغیان در جلسـه علنی 
روز سـه شـنبه در تذکـری خطـاب بـه 
مطهـری در مـورد روش کار هیـات عالی 
نظارت مجمع تشـخیص مصلحت نظام، 
گفت: سـازو کار و مجـاری قانونی رعایت 
نمـی شـود، مجلـس از هر شـکلی مورد 
هجـوم قرارگرفتـه و مـا ایـن موضـوع را 

مـورد توجه قـرار نمـی دهیم. 
وی ادامـه داد: اینکـه شـورای نگهبان 
بـه عنـوان یـک کانـال نظر هیـات عالی 
نظـارت مجمـع را بـرای مـا بفرسـتد در 
شـان مجلـس نیسـت؛ شـورای نگهبان 
فقـط حـق تطبیـق مصوبات مجلـس با 
شـرع و قانـون اساسـی را آن هـم بعـد از 

تصویـب مصوبـات دارد.
علـی مطهـری نایب رییـس مجلس 
تذکـر  بـه  پاسـخ  در  اسـلامی  شـورای 
نماینـده مهریـز، گفـت: نکتـه ای کـه 
در مـورد هیـات عالـی نظـارت مجمـع 
تشـخیص مصلحت نظـام گفتیـد، مهم 
هیـات،  ایـن  اینکـه  افـزود:  اسـت.وی 
نظـرات خـود را در حیـن بررسـی طـرح 
هـا و لوایـح بـه کمیسـیون هـا ارائه کند 
و حتـی نماینـدگان آنهـا در کمیسـیون 
حضـور داشـته و از موضـع خـود دفـاع 
کنند، یک رویه درسـت و پذیرفته شـده 
اسـت، امـا این که مصوبـات مجلس بعدا 
در آن هیـات بررسـی شـود شـبیه کاری 
کـه شـورای نگهبـان انجام می دهـد و به 
هیـچ وجـه قابـل قبـول نبـوده و خلاف 
قانون اساسـی اسـت.مطهری یادآور شد: 

مـا در کشـور دو شـورای نگهبـان نداریم 
تنهـا یـک شـورای نگهبـان داریـم، اگـر 
ایـن هیـات نقطـه نظراتـی دارد در حین 
بررسـی طـرح هـا و لوایح ارایـه کند ولی 
بعـد از مصوبـه مجلـس فقـط شـورای 
نگهبان از منظر مطابقت با شـرع و قانون 

اساسـی مـی توانـد نظـر بدهد.
* اقـدام هیـات نظـارت مجمع ، 
بدعـت در روند قانون گذاری اسـت

علـی مطهـری  همچنیـن در گفت و 
گویـی درباره اقـدام هیات عالی نظارت بر 
اجـرای سیاسـت هـای کلی نظـام اظهار 
داشـت: اخیراً یک مرحله جدیـد در روند 
قانون گذاری کشـور اضافه شـده اسـت و 
آن ورود هیاتـی موسـوم بـه »هیات عالی 
نظارت بر اجرای سیاسـتهای کلی نظام« 

در رونـد قانون گـذاری مجلس اسـت. 
وی بـا یـادآوری این کـه این هیات در 
مجمع تشـخیص مصلحت نظام تشکیل 
شـده اسـت، افزود: روشن اسـت که اکثر 
سیاسـتهای کلی نظام مفاهیم کشداری 
اسـت کـه به آسـانی می تـوان بر اسـاس 

آن بـه مصوبات مجلس ایـراد گرفت. 
شـورای  مجلـس  رییـس  نایـب 
اسـلامی یـادآور شـد: اصـل ایـن نظارت 

کار درسـتی اسـت امـا نحـوه اجـرای آن 
محـل بحـث اسـت. قبـول دارم کـه این 
هیـات نظـارت می توانـد نظرات خـود را 
دربـاره لوایـح و طرحهایی که قرار اسـت 
در مجلـس مطرح شـود از نظر انطباق بر 
سیاستهای کلی به کمیسیونهای مجلس 
ارائـه کنـد و حتی می تواند نماینـده ای را 
بـه کمیسـیون مربـوط اعـزام نمایـد، اما 
تصمیـم گیرنده، کمیسـیون و در مرحله 

بعد صحـن علنـی مجلس اسـت. 
رویـه  ایـن  کـرد:  تاکیـد  مطهـری 
درسـت اسـت اما اکنون بدعتی در سـیر 
قانون گذاری کشـور ایجاد شـده و آن این 
اسـت کـه بعد از آنکـه طرح یـا لایحه ای 
بـه تصویـب مجلس رسـید و به شـورای 
نگهبان رفت، همزمان با بررسـی شـورای 
نگهبـان از نظـر انطبـاق مصوبـه مجلس 
بـا شـرع اسـلام و قانـون اساسـی، هیات 
نظـارت مذکور مصوبـه را از نظر انطباق با 
سیاسـتهای کلی بررسـی می کند و نظر 
خـود را بـه شـورای نگهبان می فرسـتد.

* بـا این کارها مجلـس را تبدیل 
اشـکم  و  دم  و  بی یـال  شـیر  بـه 

می کنیـم 
وی ادامـه داد: شـورای نگهبـان ایـن 

و  بررسـی  بـدون  را  لایحـه  یـا  طـرح 
اظهارنظـر به مجلـس ارسـال می کند تا 
مجلـس ایرادها را رفع کنـد، یعنی علاوه 
بر شـرع و قانون اساسـی، مبنای سـومی 
نیـز بـرای انطباق مصوبات مجلـس با آن 
اضافه شـده اسـت و مرجع تشخیص آن 

هـم هیـات نظارت اسـت. 
بدیـن  کـرد:  خاطرنشـان  مطهـری 
ترتیـب، هـم دو مبنـای انطبـاق به سـه 
مبنـا افزایـش یافتـه و هـم یک شـورای 
نگهبان دیگر اضافه شـده و ما دو شـورای 
نگهبـان پیـدا کرده ایـم که هـردو پدیده 
خلاف بیّن و آشـکار قانون اساسـی است. 
وی تصریـح کـرد: ایـن بدعـت قطعاً 
موجـب تحدیـد قـدرت قانون گـذاری و 
تنـزل جایگاه مجلس می شـود و مجلس 

بایـد از کیـان خـود دفـاع کند. 
تهـران در مجلـس  مـردم  نماینـده 
شـورای اسـلامی تاکید کرد: مجلس باید 
فقط ارسـال نظرات هیات نظارت مذکور 
بـه کمیسـیونهای خـود حیـن بررسـی 
طـرح هـا و لوایـح را بپذیـرد و نه چیزی 

بیشتر. 
مطهری یادآور شـد: البته در گذشـته 
نیـز اقداماتی کـه موجب تحدیـد قدرت 
مجلس شـده صـورت گرفته اسـت و آن 
تشـکیل شـوراهای مختلفی بوده اسـت 
کـه دسـت بـه قانون گـذاری می زننـد و 
در کار مجلـس دخالـت می کننـد، مانند 
شـورای عالـی انقلاب فرهنگی و شـورای 

عالی فضـای مجازی. 
وی بـا بیـان این که در واقـع ما قانون 
اساسـی خوبـی داریـم کـه یـک مجلس 
قـوی را پیش بینـی کـرده اسـت، بیـان 
کـرد: ولـی با این کارها مجلـس را تبدیل 
به شـیر بی یـال و دم و اشـکم می کنیم و 
فقـط دکـوری از آن باقـی می ماند که به 
دنیـا بگوییم مـا هم مجلـس و پارلمان و 

دموکراسـی داریم. 

محمد جواد ظریف وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت و گو با خبرگزاری 
کیودو ژاپن تاکید کرد، گفت و گو بدون پیش شرط و مبتنی بر احترام متقابل از اصول 
اساسی سیاست خارجه جمهوری اسلامی است و براساس آن معتقدیم که آمریکا آمادگی 

لازم را برای مذاکره ندارد.
ظریف در این مصاحبه که امروز منتشر شد خاطر نشان کرده است ایران زمانی که 
واشنگتن احترام متقابل را در دستور کار داشته باشد، نسبت به مذاکرات ، بدون پیش 

شرط و کاملا باز برخورد می کند. 
کیودو از قول محمد جواد ظریف وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران آورده است: 
ما پیش شرطی برای گفت و گو با آمریکا نداریم اما لازمه هر مذاکره ای نه اعتماد بلکه 

احترام متقابل است. 
وی افزود: وقتی دو نفر با یکدیگر گفت و گومی کنند لزوما به هم اعتماد ندارند اما آنها 

طبیعتا در جریان مذاکرات به یکدیگر احترام می گذارند و این مهم است. 
ظریف در این مصاحبه گفت: دولت آمریکا به ریاست جمهوری 'دونالد ترامپ' در 

صورت پایبندی به توافق هسته ای سال 2015 میلادی می توانست مسیر را هموار کند 
اما به طور غیرقانونی از این توافقنامه در اوایل سال جاری خارج شد و پس از آن هم تحریم 

ایران را در دستور کار قرار دارد و در هر دو اقدام، غیرقانونی عمل کرده است. 
خبرگزاری ژاپن از قول ظریف ادامه می دهد: اگر یک دولت در آمریکا به طور ناگهانی 
بتواند ثمره دو سال و نیم گفت و گو را رها کند این سوال پیش می آید که چطور می 

توان به آمریکا در توافقات بین المللی که امضا کرده است، اعتماد کرد. 
وی تصریح کرد آمریکا به حقوق و مقررات احترام نمی گذارد و به پیمان هایی که 
امضا کرده است ارجی نمی نهد و متاسفانه این روشی که واشنگتن در پیش گرفته است 

اساسا مطلوبیت و ثمربخشی هر گفت و گویی را از بین می برد. 
ظریف در پاسخ به سوال کیودو مبنی بر اینکه آیا ایران از توافق هسته ای خارج می 
شود و آن را یک گزینه روی میز می داند؟ گفت: تهران به این نکته توجه دارد که منافع 
و مزایای سیاسی و اقتصادی که براساس توافق از آن بهره مند می شود بیش از هزینه 

هایش باشد. 

اخبــار

وزیر اطلاعات گفت: در چند روز اخیر 
سه تیم تروریستی در استان خوزستان 

شناسایی و اعضای آن دستگیر شدند.
علوی  سیدمحمود  الاسلام  حجت 
روز سه شنبه در جریان بازدید از مرز 
بین المللی شلمچه در جمع خبرنگاران 
سه  این  شده  دستگیر  اعضای  تعداد 
تیم را 15 نفر عنوان کرد و افزود: بنا به 
ادعای بازداشت شدگان اعضای این باند 
تروریستی قصد انجام عملیات انتحاری 
و به شهادت رساندن تعدادی از زائران 
اربعین حسینی را داشتند که با نیت پاک 
زائران ابا عبدالله الحسین)ع( و همت 
سربازان گمنام امام زمان)عج( دستگیر 

شدند. 
وی اظهار داشت: آمریکا با همراهی 

صهیونیست و آل سعود تلاش می کنند 
های  شیوه  با  را  اسلامی  ایران  کشور 
مختلف دچار مشکل کنند و در این 
راستا با سرمایه گذاری بر روی جریان 
های تجزیه طلب و تکفیری آنها را به 
می  تشویق  تروریستی  اقدامات  انجام 
کنند. وزیر اطلاعات افزود: به فضل الهی 
از هر 100 اقدام ضد امنیتی که برای 
انجام آنها در ایران تلاش و برنامه ریزی 
شده 99 اقدام آن کشف و خنثی شده 
و این تعداد کشف شدن تیم تروریستی 
در سطح دنیا و در سطح دستگاهای 

اطلاعاتی جهان بی نظیر است. 
حجت الاسلام علوی اظهار داشت : 
به جرات می توان گفت در کشورهایی 
مانند فرانسه از هر 10 اقدام تروریستی 

تنها پنج تا 6 اقدام آن کشف می شود و 
مابقی از سوی تروریست ها عملیاتی می 
شود و این در حالیست که در جمهوری 
اسلامی ایران از هر 100 اقدام تروریستی 
99 اقدام کشف شده است چرا که گروه 
های تروریستی زیر فشار و ضربه سربازان 

گمنام امام زمان )عج( قرار دارند. 
وی با تاکید بر آمادگی صد در صدی 
سربازان گمنام امام زمان )عج( در راستای 
تامین امنیت تصریح کرد: سربازان گمنام 
امام زمان )عج( در این ایام شب و روز در 
فعالیت هستند و برای آرامش مردم کار و 
تلاش می کنند و با آمادگی کامل اجازه 
نخواهند داد تا دشمنان دست به اقدامات 

تروریستی بزنند. 
وزیر اطلاعات در ادامه در خصوص 

تامین زیر ساخت ها در گذرگاه های 
مرزی اربعین با بیان اینکه به طور معمول 
هر ساله کار، تلاش و کوشش بسیاری 
برای عبور آسان و راحت زائران اربعین 
انجام می شود اظهار داشت: در بازدید 
مرزها تلاش صورت  از  گرفته  صورت 
گرفته در حوزه خدمات رسانی به زائران 

و تامین زیر ساخت ها محسوس است.
وی گفت: تا وضعیت مطلوب فاصله 
اما  است  امری طبیعی  این  که  داریم 
همگی بایستی تلاش کنیم تا امکانات 
بیشتر و بهتری در این مناطق فراهم 
شود و نیز می بایست به کارها شتاب 
بیشتری داد تا زائران با کمترین مشکل 
در مسیر کربلای معلی و عتبات عالیات 

گام بردارند. 

وزیر اطلاعات خبرداد

انهدام سه تیم تروریستی در خوزستان 

اقدام مجمع بدعت در روند قانون گذاری است 

مطهری: دو شورای نگهبان نداریم

محمد جواد ظریف:

مذاکره بدون شرط با احترام متقابل از اصول سیاست ما است

وزیر جهاد کشاورزی گفت: محصول تراریخته تولید 
داخل در کشور وجود ندارد و تنها محصولات تراریخته 

پس از انجام آزمایش هایی به کشور وارد می شود.
محمود حجتی در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در 
پاسخ به سوال علیرضا محجوب نماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و نادر قاضی پور نماینده 
مردم ارومیه در مورد این که چرا اقدامی جهت جلوگیری از 
ورود محصولات تراریخته صورت نمی گیرد، گفت: براساس 
ماده 2 قانون ملی ایمنی زیستی مصوب سال 88 در مجلس 
شورای اسلامی، تمامی امور مربوط به تولید، رهاسازی، 
صادرات، واردات، عرضه، فروش، خرید، مصرف موجودات 
زنده تغییر شکل یافته ژنتیکی، با رعایت مفاد این قانون مجاز 

بوده و دولت مکلف است تمهیدات لازم را از طریق بخش 
های غیردولتی برای آن فراهم سازد.وزیر جهاد کشاورزی 
افزود: دولت موظف است اقدام لازم برای آزمایش مواد 
غذایی وارداتی و فرآورده های غذایی وارداتی برای تشخیص 
مواد تراریخته را انجام داده و با اطلاع رسانی مردم را از مواد 
غذایی تراریخته و خطرات احتمالی آن آگاه سازد.وی ادامه 
داد: محصولی در کشورمان به صورت تراریخته تولید نمی 
شود، وزارت جهاد کشاورزی مسئول بررسی محصولاتی 
است که خوراک دام است و در زمینه آزمایش مواد غذایی 
تراریخته وزارت بهداشت، مسئول است.حجتی گفت: در 
دنیا 185 میلیون هکتار از اراضی محصولات تراریخته تولید 
می کنند که عمده آنها در آمریکای شمالی و جنوبی است. 

یکی از محصولات عمده وارداتی به ایران دانه سویا است.وی 
ادامه داد: حدود ۷8 درصد سویای تولیدی جهان تراریخته 
بوده و تنها 22 درصد آن غیرتراریخته است، 100 درصد 
سویایی که در مبادلات جهانی جابجا می شود، تراریخته 
است، حال ما چگونه سویای غیرتراریخته وارد کنیم؟ ما 

ناچار به واردات تراریخته آن هستیم.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: تولید دانه های روغنی یکی 
از اساسی ترین کمبودهاست که درجه خودکفایی ما در 

سال 96 در آن حدود 16 درصد است.
حجتی گفت: کمیته محصولات تراریخته در حوزه 
کشاورزی در سال 96 در کشور تشکیل و آزمایشگاه های 

مربوط به آن مجهز شده است.

درصد   100 گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
هزینه های صندوق نیروهای مسلح و ۷0الی 80درصد 
هزینه های صندوق های بازنشستگی را دولت پرداخت 
در  بزرگی  چالش  با  آینده  سال های  در  می کند؛ 

صندوق های بازنشستگی روبه رو خواهیم بود.
اسحاق جهانگیری در کنفرانس منطقه ای سالمندی 
جمعیت 2018 که در هتل  استقلال برگزار شد، اظهار 
کرد: در حال حاضر بین  ۷0 الی80 درصد از هزینه های 
صندوق های بازنشستگی و 100درصد هزینه صندوق 

نیروهای مسلح ، توسط دولت تأمین می شود.
وی سپس افزود: به همین دلیل در سال های آینده با 
چالش بزرگی در صندوق های بازنشستگی مواجه هستیم.

جهانگیری خاطرنشان کرد که باید تأمین هزینه های 
بازنشستگی و نیروهای سالمند در دستور کار دولت 
قرار بگیرد.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در 
برنامه های توسعه ای و هم در برنامه های نظام سیاسی و 
اجتماعی، در استفاده از ظرفیت سالمندان تأکید شده 
است.وی تاکید کرد: دولت باید بتواند از ظرفیت انسانی و 
کمک به نهادهای مدنی استفاده کند.جهانگیری همچنین 
گفت: برای ایران موضوع آینده نگری برای برنامه های آتی 
کشور بسیار مهم است؛ ما در دورانی رشدهای جمعیت 
رشدهای  بدانیم  باید  داشته ایم،  را  درصد  بالای چهار 
جمعیتی بالا نیازهای بسیار زیادی از جمله تسهیلات 
آموزشی دارد.وی در همین راستا تصریح کرد: در برخی 

دوره ها مدارس سه یا چهار شیفت داشتیم و به خاطر رشد 
جمعیت دانشجویان در اقصی نقاط کشور دانشگاه ایجاد 
کردیم. این امر موجب شده که حتی شهرهای کوچک 
ما هم دانشگاه داشته باشند.معاون اول رئیس جمهور 
اظهار کرد که  جمعیت کشور در 30 سال آینده به رشد 
سالمندی می رسد.وی ادامه داد: براساس سرشماری سال 
95، ۷ میلیون و 400 هزار سالمند داریم و بر مبنای 
کشور  سالمندان  تعداد  سال 2050  در  آمارها  برخی 

احتمالا به 30 میلیون نفر خواهد رسید.
جهانگیری تاکید کرد: در هیچ مقطعی از تاریخ ایران ما 
با یک چنین جمعیت سالمندی روبرو نبوده ایم. امیدواریم 
این نشست با توجه به دستوری که برایش تهیه شده و 
البته تجربیات کشورهای مختلف نقطه مهمی برای کشور 
ما جهت برنامه ریزی های آتی برای سالمندی باشد.وی 
همچنین ابراز عقیده کرد: برای فهم فرصت پیش آمده 
باید به منزلت و کرامت سالمندان توجه کنیم و برنامه 
دقیقی برای منزلت آنها و در ارتباط با توسعه کشور تهیه 
کنیم.جهانگیری در بخش دیگری از این سخنرانی گفت: 
قدرت نظام سیاسی و مدنی در استفاده از توان سالمندان 
است؛ به این معنا که دولت بتواند ظرفیت این مجموعه 
انسانی را با کمک نهادهای مدنی مورد استفاده قرار دهد.

وی با بیان اینکه »دوران سالمندی دوران کمال انسان 
است« گفت: انبوهی از تجربیات در این دوره وجود دارد؛ 
اگر خانواده ها از این منظر به سالمندان نگاه کنند با قدرت 

خود سالمندان می توانند به رفاه و امنیت خانواده کمک 
کنند.معاون اول رئیس جمهور با اشاره به نقش نهادهای 
مدنی و اجتماعی در این میان ، گفت: نهادهای مدنی به 
عنوان حلقه های ارتباطی بین سالمندان و دولت نقش 
تعیین کننده دارند. جا دارد که در همین زمینه به کسانی 

که »بنیاد فرزانگان« را ایجاد کردند تبریک بگویم.
موضوع  به  علمی  توجه  ضرورت  به  اشاره  با  وی 
سالمندی و معضلات مربوط به آن گفت: یافته های عملی 
جهت توانمندسازی سالمندان، حفظ و ارتقای سلامت 
جسمی و روانی آنها، زیرساخت ها و سطح امید در این 

بخش از جامعه باید طراحی شوند.
طور  به  ما  کرد:  خاطرنشان  همچنین  جهانگیری 
طبیعی از برنامه هفتم توسعه به بعد سرفصل مشخصی 
برای نیازهای سالمندان باید داشته باشیم. به جز درمان 

سایر هزینه های آنها باید مورد توجه قرار گیرد.
جهانگیری خاطرنشان کرد: بر اساس فرهنگ دینی 
کشور مردم ایران سالمندی را با فرزانگی یکی می گیرند. 
ما همیشه در کشورمان انسان های شریفی داشتیم که 
بر مسائل و نیازهای کشور تمرکز داشتند و به طور مثال 
برای تامین نیازهای آموزشی تلاش کردند.وی در پایان 
گفت: در شرایط کنونی هم رسانه ها و نهادهای کشور باید 
موضوع سالمندی را برای جامعه به خوبی تبیین کنند و 
متعاقبا انسان های شریف و خیر باید به این مساله ورود 

کنند.

وزیر جهاد کشاورزی: 

محصول تراریخته تولید داخل وجود ندارد

اسحاق جهانگیری:

با چالش صندوق های بازنشستگی روبه رو خواهیم بود

سید ضیاء هاشمی*

روح الله صالحی
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اقتصادی

معاون مرکز آمار ایران :

نظامآماریایرانمتحولمیشود
معاون طرح های آماری و آمارهای ثبتی مرکز آمار ایران گفت: مدرن سازی نظام 

آماری ایران را شروع کرده ایم تا یک تحول بنیادین در نظام آماری کشور ایجاد کنیم.
کاوه کیانی روز سه شنبه در نشست هفته آمار در سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان تهران موفقیت این نظام جدید را مستلزم همکاری دستگاه های مرتبط در تمام 
استان ها خواند و افزود: سازمان مدیریت و برنامه ریزی در استان ها نقطه تماس با آمار 

و اطلاعات بوده و جایی که آمار به نقطه برنامه ریزی می رسد همین سازمان است. 
وی خاطر نشان کرد: چشم بسته بودن در مدیریت به دلیل نبود برنامه ریزی و توسعه 
نداشتن آمار است، در کشور شاید گاهی از آمار به درستی استفاده نشده که اغلب به 

علت نبود آمار درست بوده است. 
کیانی با بیان اینکه خلا وجود آمار را در نظام برنامه ریزی مشاهده کرده ایم، یادآورشد: 
در مدرن سازی فرآیندی که مورد استفاده قرار می گیرد، موجب انتقال یک بحث به 

شیوه های جدید است. 
معاون مرکز آمار ایران مدرن سازی را یک فرآیند پیوسته و نا تمام خواند و گفت: در 
نظام آماری سنتی گاهی وظایف ارکان و بازیگران مبهم و متناقض است، ساختار آن 

متناسب با علم روز نیست و از منابع داده ای موجود استفاده بهینه نمی شود. 
وی ادامه داد: در نظام آماری سنتی توان تولید آمارهای جدید و شاخص های ترکیبی 

وجود ندارد و کیفیت تولیدهای نظام آماری مورد بررسی دقیق قرار نمی گیرد. 
کیانی به ویژگی های نظام آماری مدرن اشاره کرد و یادآورشد: در این نظام وظایف 
نقش آفرینان تعیین شده، ساختار آماری با توجه به عصر حاضر و نیازهای کشور 
طراحی شده و متناسب با علم روز است و منابع متناسب با رویکردهای جدید هزینه 

می شود. 
معاون سازمان آمار ایران با بیان اینکه در دنیا بحث مدرن سازی از اویل سال 2001 
مطرح شد اما در عمل از سال 2010 در دستور کار قرار گرفت، گفت: در ایران فاصله ها 

با بحث های جهانی کم است و باید سعی کنیم این مساله کاهش یابد. 
وی اظهار داشت: طی چهار سال اخیر دنیا بر موضوع شاخص های اهداف توسعه 

پایدار تمرکز کرده است اما ایران مباحثی را فراتر از این شاخص ها پیگیری می کند. 
کیانی تمرکز ایران را بر برآورده سازی نیازهای برنامه ریزی کشور خواند و افزود: نظام 
های آماری غیر سیاسی است و کشورها می خواهند به شکل حرفه ای آمار و اطلاعاتی 

را تولید کنند. 
و  کرد  اشاره  جهان  در  رسمی  آمارهای  بنیادین  اصول  به  ایران  آمار  مرکز  معاون 
ادامه داد: بی طرفی در تولید و دسترسی برابر شهروندان، رعایت موازین اخلاقی، 
پاسخگویی و شفافیت، پیشگیری از استفاده و تفسیر نادرست از آمارهای رسمی، 
حفظ محرمانگی ریزداده ها، انتخاب منابع داده ای بر اساس کیفیت، به روز بودن، 

هزینه و بار پاسخگویی از جمله این شاخص ها است. 
وی از معیارهای مهم سنجش مدرن بودن سیستم آماری دنیا را اتصال داده ها برای 
تولید ارزش افزوده خواند و خاطر نشان کرد: قانون مرکز آمار ایران همه آمار کشور و 

تکالیف متقابل دستگاه ها و مردم را پوشش نمی دهد. 
کیانی تاکید کرد: در وضعیت موجود مرکز آمار ایران با اختیارات بیشتر کار می کند اما 

هنوز به دستگاه مرکزی تهیه و انتشار آمارهای رسمی کشور نرسیده است. 
معاون مرکز آمار ایران با بیان اینکه این مرکز باید به نقطه مرجع تبدیل شود گفت: 
مرکز آمار باید به نقطه محوری تولید و انتقال آمار تبدیل شود در حالی که اکنون اینگونه 

نیست. 
وی با بیان اینکه ما پیشنویس قانون آمار ایران را نوشته ایم، پیش بینی کرد که اوایل 

سال 98 بتوان برای نخستین بار قانون آمار در مجلس شورای اسلامی تصویب شود. 

رای اعتماد پارلمان بخش خصوصی به وزیر پیشنهادی صنعت

رحمانی:تصمیمهایمهمبامشورتاتاقهای
فکراتخاذمیشود

وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت یکی از برنامه های خود را تشکیل اتاق های 
فکر برای بخش های مختلف ذکر کرد و گفت: در صورت اخذ رای اعتماد، همه تصمیم 

های مهم در بخش تولید و بازرگانی با مشورت این اتاق ها اتخاذ می شود.
»رضا رحمانی« روز سه شنبه در جمع فعالان بخش خصوصی در اتاق بازرگانی ایران 
افزود: من روی 2 مطلب اهتمام ویژه دارم؛ نخست توجه به انتصاب های جدید - که 
هفت نفر از همکاران ما بازنشسته می شوند – و دوم تشکیل اتاق های فکر و استفاده از 

اتاق های فکر موجود است. 
وی گفت: شورای گفت و گو یک اتاق فکر است و من به این اتاق فکر اعتقاد دارم؛ در 

زمان تصویب قانون تشکیل این شورا بسیار امیدوار بودیم که اثربخش باشد.
»معدن«،  »صنعت«،  های  بخش  برای  فکری  های  اتاق  داشت:  اظهار  رحمانی 
»تجارت«، »صادرات«، »مباحث ارز« و »فناوری و آینده پژوهی« تشکیل خواهم داد؛ 

آئین نامه هایی نیز برای این اتاق ها پیش بینی کرده ایم.
وی ادامه داد: در شرایط جدید، هیچ کس نمی تواند ادعا کند که این مشکلات را به 
تنهایی بتواند حل کند؛ حتما هر کس بیاید باید به قدرت مردم وصل شود؛ یعنی ما بدون 

مردم و فعالان بخش خصوصی نمی توانیم مشکلات را برطرف کنیم.
وزیر پیشنهادی صنعت افزود: اینکه مطرح می شود روز ملی صادرات باید توسط بخش 
خصوصی برگزار شود، ما هیچ مشکلی با چنین مسایلی نداریم؛ روز ملی صادرات و روز 

صنعت را اتاق برگزار کند؛ مساله مهم این است که ما در کنار هم گام برداریم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود یکی از اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت 

را بکارگیری نیروهای انسانی جوان در انتصاب های جدید ذکر کرد.
وزیر پیشنهادی صنعت در مورد پیمان سپاری ارزی نیز گفت: دولت تاکنون یک رویه 
داشته است؛ زمانی که با رئیس جمهوری جلسه ای برای این امر داشتیم، این مورد را 
مطرح کردم؛ باید با یکدیگر بنشینیم و صحبت کنیم؛ دولت به بازگشت ارزهای صادراتی 
نیاز دارد اما در عین حال ایجاد مقررات محدودکننده مشکلاتی را ایجاد می کند؛ در این 

زمینه باید به الگویی مناسب دست یابیم.
رحمانی در پایان سخنان خود بر استفاده از نظرات بخش خصوصی تاکید کرد و اظهار 
داشت: در طبقه دهم وزارتخانه )طبقه ای که دفتر وزیر در آن مستقر است( اتاقی در 

اختیار اتاق بازرگانی قرار می دهیم.
یکی از فعالان اقتصادی در پاسخ به این وعده وزیر پیشنهادی صنعت گفت: عنوان آن 

اتاق را می توانید »اتاقِ اتاق« بگذارید.
»غلامحسین شافعی« رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز در 
پایان این نشست گفت: »آقای رحمانی از پارلمان بخش خصوصی رای اعتماد گرفت«.

رحمانی فضلی:

شاهدثباتوآرامشنسبیدربازارهستیم
»عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور جمهوری اسلامی ایران شامگاه دوشنبه در 
چهارمین جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور، با تاکید بر ثبات و آرامش 

نسبی در بازار، بر استمرار رویکردهای موثر تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، در این جلسه ضمن مرور برخی اقدامات 
مهم دستگاه ها در هفته اخیر از جمله تسویه کل مطالبات کشاورزان گندم کار تا پایان 
وقت روز دوشنبه، خدمات ارائه شده برای تأمین ارز مورد نیاز زائرین اربعین و اقدامات در 
حال اجرا برای حذف مقررات اقتصادی معارض و رفع موانع رونق فضای کسب و کار، 
مهمترین اخبار و جریان های خبری هفته اخیر در حوزه اقتصادی مطرح و مورد بررسی 

و تصمیم گیری قرار گرفت.
در چهارمین جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور همچنین برخی از 
کارگروه های ستاد، گزارش روند تشکیل جلسات و تدوین دستورالعمل نحوه فعالیت 

کارگروه ها ارائه شد.
وزیر کشور پس از ارائه این گزارش ها، بر نقش ویژه کارگروه ها در روند فعالیت ستاد 
تأکید و خواستار ارتقاء اقدامات کارگروه ها و گزارش مستمر این اقدامات برای تصمیم 
گیری در ستاد شد. در این جلسه، همچنین روند اجرای مهمترین مصوبات جلسه های 
قبلی ستاد از سوی دستگاه های عضو بررسی و گزارش اعضای ستاد در این خصوص 

ارائه و مورد جمع بندی و تصمیم گیری قرار گرفت.
در چهارمین جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور، همچنین پیش 
نویس سیاست های اطلاع رسانی ستاد در 15 بند ارائه شد و پس از بحث و بررسی و 

اصلاح، کلیات آن بتصویب رسید.
در این جلسه، همچنین برخی از مهمترین مصادیق عدم رعایت مصالح عمومی و 
منافع ملی در رسانه ها مورد بررسی قرار گرفت و مقرر شد این موضوعات در وهله نخست 
در دبیرخانه ستاد با رویکرد ایجابی و اقناعی و از طریق گفتگو با رسانه ها پیگیری و تذکر 
لازم داده شود و در موارد خاص بر اساس چارچوب اختیارات ستاد از طریق کارگروه 
حقوقی و قضائی مورد رسیدگی و پیگیری قانونی در مراجع حقوقی و قضائی قرار گیرد.

وزیر کشور ضمن تأکید بر اهمیت انعکاس واقعی روند عادی و جاری کشور در همه 
بخش ها و عرصه ها، بر ضرورت تحلیل و تبیین دقیق شرایط اقتصادی و همچنین جلب 
مشارکت مردم برای استمرار فضای آرام و پر رونق کسب و کار و مقابله با جریان سازی های 

مخرب رسانه های معاند تأکید کرد.

با فرهاد دژپسند وزیر  فعالان بخش خصوصی در دیدار 
پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی، چالش هایی که این روزها 
اقتصاد ایران با آن مواجه است، مطرح کردند که مهمترین آن 

بازگرداندن ثبات به بازارها بود.
اتاق  وسرمایه  پول  کمیسیون  رئیس  پرویزیان«،  »کورش 
بازرگانی ایران، در نشست پارلمان بخش خصوصی با وزیر 
پیشنهادی اقتصاد گفت: خوشبختانه با مطرح شدن نام 
است؛  شده  حاکم  حوزه  این  در  آرامشی  دژپسند  آقای 
امیدواریم در دوران وزارت خود برنامه هایش به گونه ای پیش 
برود که ثبات را به کشور برگردانند. پرویزیان اظهار داشت: 
شوک های ناشی از تصمیم های عجولانه ای که در بخش 
در  را  هایی  چالش  شده،  گرفته  اقتصادی  مختلف  های 
اقتصاد کشور به وجود آورده است که امیدواریم وزیر اقتصاد 
آینده چاره ای برای این مشکل داشته باشد. وی ادامه داد: 
وزارت اقتصاد در ماهیت کار با تعارضی ذاتی روبرو بود؛ از یک 
طرف وزیر اقتصاد ناچار است درآمدها و هزینه های دولت 
که پایانی ندارد را تامین کند و از طرفی دیگر، مجبور است 

پاسخگوی رشد و تولید کشور باشد.
وزیران  برای  تعارض  این  حل  چگونگی  گفت:  پرویزیان 
اقتصادی معما است؛ اگر بخواهد رشد اقتصادی را دنبال 
کند مجبور است از بسیاری از بخشنامه ها و درآمدها دست 
بکشد و از آن طرف دولت هزینه های زیادی دارد که نمی 
تواند از آنها چشم پوشی کند.  وی افزود: اینکه چطور وزیر 
اقتصاد در این بین تعادل ایجاد می کند مساله مهمی است و 

من امیدوارم نگاه آقای دژپسند به سمت تولید بچربد. 
* پنج اولویت در وزارت اقتصاد

»احمد ترک نژاد« فعال بخش خصوصی نیز در این نشست 
گفت: به نظر می رسد هیچ زمانی اقتصاد کشور ما به لحاظ 
آقای  است؛  نبوده  امروز  شرایط  به  بحران  عمق  و  سطح 
دژپسند باید بداند که وارد چه عرصه ای می شود؛ باید هم 
از نظر روحی، سیاست ها و از نظر تیمی که می خواهد وارد 

عرصه شود، آماده این شرایط باشد. وی ادامه داد: با توجه به 
زمان محدودی که وزیر اقتصاد بعدی در دولت دوازدهم دارد، 
نباید حجم زیادی از برنامه ها را روی میز بگذارد بلکه باید پنج 
سیاست خاص را در دستور کار قرار دهد که این سیاست ها 
شامل سالم سازی سازمان امور مالیاتی، گمرک و نظام بانکی، 
شفاف سازی بورس و ایجاد یک ساختار مشارکت پذیر برای 

حضور نخبگان و فعالان اقتصادی است.
* استفاده از فعالان بخش خصوصی 

نشست  این  در  نیز  اقتصادی  فعال  راسخ«  »حمیدرضا 
خطاب به وزیر پیشنهادی اقتصاد گفت: بخش عظیمی از 
شرایط کنونی کشور ناشی از سیاست های غلط است؛ چه 
برنامه هایی برای این سیاست های اقتصادی بخصوص در 
حوزه پولی و مالی، نظام بانکی و حجم دولت دارید؟ یا در 
خصوص آزادسازی و خصوصی سازی واقعی، برنامه های 
وزارت اقتصاد چیست و برای بهبود محیط کسب و کار چه 

برنامه ای دارید؟ 
وزارت  رابطه  از  تعریفی  چه  که  سوال  این  طرح  با  راسخ 
اقتصاد با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی و تشکل ها دارید؟ 
گفت: به چه شکلی می خواهید برنامه ریزی کنید که از 
تجربه چندین هزار ساله مدیران فعال در بخش خصوصی 

استفاده کنید؟
»ابراهیم جمیلی« رئیس اتاق مشترک ایران و هند نیز در این 
نشست، اظهار داشت: وزیر اقتصاد فرمانده تیم اقتصادی 
دولت است، امیدواریم در دوره وزارت اقتصاد جدید، آقای 
و تصمیم گیری هایی  باشد  را داشته  اقتدار  این  دژپسند 
انجام دهد که به نفع بخش خصوصی باشد. وی ادامه داد: 
سخت ترین کار دنیا کار معدن است اما سخت ترین کار در 
ایران دخالت نکردن دولت در بخش خصوصی است. جمیلی 
اظهار داشت: الان تیم اقتصادی دولت در حال تغییر است 
تعریف  بخشی  دولت،  پیشنهادی  وزیران  های  برنامه  اما 
شده است و جای یک برنامه تلفیقی بسیار خالی است. وی 

اظهار امیدواری کرد که تا شنبه آینده )پنجم آبان(، این تیم 
اقتصادی یک برنامه تلفیقی را به مجلس ارائه دهد. جمیلی 
اظهار داشت: الان زمان اختلاف نیست، همه باید کمک 
کنیم که این وزیران پیشنهادی در مجلس رای بیاورند و همه 

حاشیه ها باید در شرایط کنونی زدوده شود.
حضور  با  اقتصاد  وزارت  مشاوران  شورای  تشکیل   *

فعالان بخش خصوصی
»احمد پورفلاح« رئیس اتاق ایران و ایتالیا خطاب به وزیر 
پیشنهادی اقتصاد، گفت: می دانیم که دست شما برای 
استفاده از بخش خصوصی خیلی باز نیست، اما حداقل 
انتظار ما این است که شورای مشاوران خود را با حضور فعالان 
بخش خصوصی تشکیل دهید. وی گفت: دومین انتظاری 
که از وزارت اقتصاد داریم، ایجاد اعتماد بین مالیات دهندگان 
و مالیات گیرندگان است که امری رایج در کشورهای پیشرفته 
است. پور فلاح اظهار داشت: توصیه سوم من این است که 
مدیرانی که در زیرمجموعه شما امتحانشان را پس داده اند، 

حفظ کنید.
* رفع مشکل تامین مالی تولید

مرتضی الله داد دیگر فعال اقتصادی حاضر در این جلسه 
گفت: سنجش محیط کسب و کار در پنج دوره متوالی نشان 

داد که نخستین مشکل تامین مالی تولید است.
به گفته این فعال اقتصادی، سیستم تامین مالی کشور 
عموماً بانکی است که گرفتاری های زیادی دارد و نخستین 

مشکل نیمی از بانک های ما نسبت کفایت سرمایه آنهاست.
وی به نقدینگی حدود 1700 هزار میلیارد تومانی کشور 
اشاره کرد و گفت: این میزان نقدینگی رقم بالایی است که از 

آنجایی که وارد عرصه تولید نمی شود، خطرناک است.
وی به جلسه سال گذشته در دفتر رئیس مجلس شورای 
اسلامی در تعیین تکلیف تسهیلات گیرندگان اشاره کرد که 
مسوولیت آن به وزارت امور اقتصادی و دارایی سپرده شد و 
قرار بود تا خرداد ماه امسال تعیین تکلیف شود. الله داد بیان 

داشت: از وزیر آینده اقتصاد می خواهیم این مهم را در دستور 
کار خود قرار دهد زیرا همه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

خدمات فنی و مهندسی در این زمینه مشکل دارند.
* توسعه زیرساخت های گردشگری

همچنین »احمد اصغری« رئیس کمیسیون گردشگری 
اتاق ایران در ادامه با اشاره به دغدغه های زیرساخت صنعت 
گردشگری کشور گفت: انتظار داریم وزیر پیشنهادی اقتصاد 
با توجه به محدودیت استفاده از کارت های اعتباری برای 
گردشگران، اعلام کند کاربرد ارز دیجیتال در این صنعت 
از چه طریق می تواند یاری گر باشد. وی همچنین خواستار 
برنامه وزیر پیشنهادی برای ارائه تسهیلات و مشوق ها به 
فعالان صنعت گردشگری به منظور ارتقاء تولید و خدمات 

آنها شد.
اصغری، تسهیل در سرمایه گذاری خارجی و به حداقل 
گردشگری،  موسسات  مالیاتی  های  معافیت  رساندن 
همچنین به حداقل رساندن مالیات بر ارزش افزوده از هتل 
ها و مراکز گردشگری و طراحی سیستمی برای انتقال ارز 
گردشگران را از دیگر خواسته های فعالان گردشگری کشور 

برشمرد.
* انتقاد از پیمان سپاری ارزی 

در این جلسه »بهرام سبحانی« رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد نیز گفت: یکی از مشکلات اصلی فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان موضوع پیمان سپاری ارزی است، زیرا ارزی 
را که می خواهند از صادرکنندگان تعهد بگیرند با یک فرمول 
غیرمنطقی است. وی ادامه داد: بازارهای صادراتی در منطقه 
قیمتی دارد که متناسب با فاصله و تعرفه صادرات و غیره 
محاسبه می شود. سبحانی بیان داشت: در فرآیند خصوصی 
سازی همه شرکت های بزرگ دولتی، خصوصی شدند که از 
جمله آنها فولاد مبارکه با صدها هزار سهامدار حقیقی بود، 
اما شاهدیم وقتی یک سهامدار در فهرست تحریم ها قرار 

می گیرد منافع همه سهامداران با خطر مواجه می شود.

بخش خصوصی در دیدار با وزیر پیشنهادی اقتصاد؛

انتظارتبخشخصوصیازوزیرآیندهاقتصاد

وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی ضمن تاکید بر تعامل خود با تیم اقتصادی 
دولت، اظهار کرد که نباید اجازه دهیم برخی جنگ حیدری و نعمتی راه بیندازند. وی 
همچنین ضمن گلایه از اینکه بانک ها ساختار ناموزونی پیدا کرده اند و با بانکداری مدرن 

فاصله دارند، بر اصلاح شنظام بانکی و کاهش معوقات تاکید کرد.
فرهاد دژپسند روز سه شنبه در نشست اعضای اتاق ایران با سه وزیر پیشنهادی صنعت، 
معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اقتصادی و امور اقتصادی و دارایی گفت به اعتقاد من 
فعالان اقتصادی باید نباید بیش از ۴8 ساعت پشت در اتاق وزیر بماند، زمان برای معاونان 
وزیر نباید به بیش از 2۴ ساعت برسد و در شرایط نرمال نباید فعال اقتصادی پشت در 
بماند. وی تاکید کرد: برای ایران بد است که پس از چهار دهه با وجود این همه منابع در 
کشور، درآمد سرانه پایینی داشته باشد که یکی از دلایل اساسی آن توجه به توسعه دعواها 
به جای توسعه کشور است به طوری که همواره به دنبال زمین گیر کردن یکدیگر هستیم. 
وی گفت: در تلاطم ها و رسیدن به ثبات اقتصادی، دولت نقش ثانویه را ایفا می کند و 
دخالت دولت باید محدود باشد. دژپسند یادآور شد: اقتصاد ایران با توجه به اتکا به نفت، 
از اندازه دولت متفاوتی از سایر دولت ها در جهان برخوردار است در حالی که دولت فقط 

باید به مسائل حاکمیتی ورود کرده و نباید وارد تصدی گری شود، مگر در حد ضرورت.
وی تاکید کرد: امکان تحقق بازار رقابت کامل در اقتصاد کشور وجود دارد به شرط اینکه 
بازار الکترونیکی و اقتصاد هوشمند شکل بگیرد که در این صورت حلقه مفقوده فراوانی و 
ارزانی اطلاعات از بین خواهد رفت و شفافیت در محیط الکترونیکی شکل خواهد گرفت.

* شورای گفت و گو فعال می شود
وزیر پیشنهادی امور اقتصادی و دارایی گفت: یکی از برنامه های من، موثرسازی نقش 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی است و در این زمینه بخش خصوصی نیز 

باید با تمام قوا جای خود را باز کند.
دژپسند افزود: در گذشته مبنای انجام امور در کشور بر سه محور دولت، سایر قوا و 

بخش خصوصی بود اما معتقدم امروز باید رکن چهارم دانشگاه ها نیز به آن اضافه شود.
از  یکی  سازی  سیاست  و  ورزی  اندیشه  های  هسته  تشکیل  کرد:  خاطرنشان  وی 

برنامه های من است که با استفاده از اندیشه استادان دانشگاه ها محقق خواهد شد.
دژپسند بیان داشت: این موضوع تنها یک بحث تشریفاتی نیست و این برنامه را به رئیس 

جمهوری نیز اعلام کردم اما در این زمینه چند مشکل وجود دارد.
وی ادامه داد: مشکلات سیاسی، نحله های فکری و وجود افراد دولت گرای افراطی تا 
بازارگرایان افراطی و همچنین بومی گرایی، مشکلاتی است که در این راستا وجود دارد و 
باید برطرف شود. این مسئول یادآور شد: در حالی که سهم جمعیت و مساحت جمهوری 
اسلامی ایران در جهان 1.2 درصد است اما در بازارهای جهانی با قیمت های بالای نفت 
فقط هفت دهم درصد سهم داریم، بنابراین باید در مصاف با مشکلات همه با هم متحد 

شویم.
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی با اعلام اینکه اتاق بازرگانی ایران همواره سهم 
بالایی در تدوین قوانین داشته است، تاکید کرد: این جلسه نخستین و آخرین جلسه 
حضور من در اتاق بازرگانی نخواهد بود. وی ادامه داد: ایران به بخش خصوصی نیاز دارد؛ 

برای اینکه بخش خصوصی ایران را رشد دهد، باید تولید و صادرات داشته باشد.
* استفاده از نفت باید استقراض تلقی شود 

دژپسند اظهار داشت: با اینکه دولت روحانی برند دیپلماسی خارجی دارد، در این مدت 
15 میلیارد دلار جلب و 1.3 میلیارد دلار جذب کردیم.

وی گفت: استفاده از نفت را باید استقراض تلقی کنیم؛ باید روش هایی داشته باشیم 
که مالیات را بالا ببریم به گونه ای که فشار به جامعه وارد نشود که در این زمینه، بخش 

خصوصی می تواند کمک کننده باشد. 
دژپسند با بیان اینکه هر چه بخش خصوصی پایدارتر باشد، درآمد بیشتری دارند و دولت 
مالیات بیشتری به دست می آورد، ادامه داد: برای پر کردن کاستی ها، نیاز داریم که 
توصیه های بخش خصوصی را داشته باشیم؛ چون فعالان بخش خصوصی بهتر وضعیت 

اقتصاد کشور را می شناسند.
دژپسند اظهار داشت: اینکه فرمانده اقتصاد کشور وزیر اقتصاد است یا کسی دیگر )که 
از طرف یکی از فعالان بخش خصوصی مطرح شد( درد ما نیست؛ دولت می گوید هر 
کس راهکار مناسب دارد بسم الله بگوید؛ باید در کنار هم بایستیم و بسته هایی که به برون 

رفت از چالش کمک می کند روی میز بگذاریم.
وزیر پیشنهادی اقتصاد با اشاره به هماهنگی وی با دیگر اعضای تیم اقتصادی دولت 
گفت: من با رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزیر پیشنهادی 

صنعت، معدن وتجارت ارتباط زیادی دارم و نباید اجازه دهیم که برخی بخواهند جنگ 
حیدری و نعمتی را مطرح کنند. وی گفت: بانک های ما ساختار ناموزونی پیدا کرده اند 
و بانکداری ما با بانکداری مدرن فاصله دارد به همین سبب رئیس جمهوری نخستین 

موضوعی که در اقتصاد تاکید داشت، اصلاح نظام بانکی بود.
دژپسند ادامه داد: البته اصلاح نظام بانکی نیازمند بسترهایی است؛ مثلا اعتبارسنجی 
ها باید درست انجام شود و معوقات کاهش پیدا کند تا سیستم بانکی بتواند با اعطای 
تسهیلات، نیازهای مالی بخش خصوصی را تامین کند. وی ادامه داد: بخش خصوصی 
نه به عنوان یار دوازدهم، بلکه باید به عنوان شریک اصلی، در همه این زمینه ها ورود پیدا 

کند که این میدان مین )شرایط اقتصادی کنونی( پشت سر گذاشته شود.

وزیر پیشنهادی اقتصاد:

نظام بانکی باید اصلاح شود

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976033000201۴671 شماره  رای   -1
از  قسمتی  در  اسمعیل  فرزند  حیدری  حسین  آقای   139311۴۴30002002۴39
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  123/20 مترمربع پلاک 
شماره 36 فرعی از 259۴  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی. )م الف 3391 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015886 شماره  رای   -2
139111۴۴30002010231 آقای بیات علی ولی اللهی فرزند کمند علی  در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2185 و 2186  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 521 دفتر 319. )م الف 3392 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976033000201۴8۴7 شماره  رای   -3
از  قسمتی  در  اصغر  علی  فرزند  تلخابی  یوسف  آقای   139111۴۴30002016۴99
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 89/55 مترمربع پلاک شماره 
21۴ فرعی از  2393  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از محمدرضا سهل آبادی.)م الف 3393 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002012805 شماره  رای   -۴
از  قسمتی  در  حسین  فرزند  پور  علی  صبرعلی  آقای   139111۴۴30002005389
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 مترمربع پلاک شماره 
182 فرعی از 2172  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از رضا بیگدلی از طرف فاطمه  . )م الف 339۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005091 شماره  رای   -5
139111۴۴300020188۴6 آقای علی رجبی فرزند رجبعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  93 مترمربع پلاک شماره 105 فرعی از 
1873 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ 

سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 157 دفتر 78. )م الف 3395 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015906 شماره  رای   -6
139311۴۴30002000205 آقای سید رسول هاشمی زاده فرزند محمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۴ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1779  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از سید محمد هاشمی زاده.)م الف 3396 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976033000201۴828 شماره  رای   -7
139111۴۴3000201719۴ آقای اصحابعلی مغانلو فرزند اکبر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 79 مترمربع پلاک شماره  فرعی از  1859 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

سیدمحمد میره ای.)م الف  3397(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015813 شماره  رای   -8
139511۴۴300020000۴9 آقای احمد سپهرنوش مصطفی ئی فرزند سلطانمراد در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 102/30 مترمربع 
پلاک شماره ۴8 فرعی از  19۴5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از  وراث سیدمحمد میرئی.)م الف 3398 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015881 شماره  رای   -9
139711۴۴30002000111 آقای احمد کریمی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 117 مترمربع پلاک شماره  فرعی از  
1755 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از محمد عباسی )م الف 3399 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016165 شماره  رای   -10
139111۴۴3000201۴۴۴5 آقای علی شیخی فرزند رمضان در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 162 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1867 و 1869 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / 
سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر نسبت به 156/30 مترمربع و خریداری عادی از 

احمد شریعتی نسبت به 5/70 مترمربع. )م الف 3۴00 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976033000201111۴ شماره  رای   -11
از  قسمتی  در  علی  فرزند  جعفری  الدین  نجم  آقای   139111۴۴3000201731۴

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴8/5 مترمربع پلاک شماره 
2/155 فرعی از 2305  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از عیسی صفرلو .)م الف 3۴01 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002008905 شماره  رای   -12
از  قسمتی  در  اله  ذبیح  فرزند  حیدری  قربانعلی  آقای   139111۴۴30002019060
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/75 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 21۴7  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از حسین خازنی .)م الف 3۴02 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002012603 شماره  رای   -13
139611۴۴30002001071 خانم راضیه محمدی فرزند محرم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
21۴7  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از حسین خازنی .)م الف 3۴03  (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1397603300020157۴2 شماره  رای   -1۴
از  قسمتی  در  سلیمان  فرزند  رحیمی  مرتضی  آقای   139211۴۴30002000522
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 81/12 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 197۴  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از مهدی شاکری .)م الف 3۴0۴ (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/07/16 تاریخ انتشار دوم: 1397/08/02
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
استناد  به  و  کارشناسان  گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 139760330001010883 مربوط به پرونده 
دهاقین  اعظم  خانم   139611۴۴30001001695 کلاسه 
فرزند علی آقا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 59/12  
مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم .  خریداری طی سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴3۴ صفحه 8 به موجب سند پورتالی 129۴17 

مورخ 96/11/19 دفترخانه 9 قم.) م الف 331۴( 
2- رای شماره 139760330001011827 مربوط به پرونده 
نژاد  قربان  فاطمه  کلاسه 139۴11۴۴30001000۴80 خانم 
به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  از  دانگ  سه  در  فرزند  اردهائی 
مساحت ششدانگ 87  مترمربع پلاک شماره  11006 اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم .مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از غلامحسین و غلامرضا ارغوان صادره در 

دفتر 170 صفحه 298 الی 30۴ .) م الف 3315(
3- رای شماره 13976033000101181۴ مربوط به پرونده 
کلاسه 139711۴۴30001000۴78 آقای غلامحسین قربان 
نژاد اردهائی فرزند رضا در سه دانگ از ششدانگ یکباب ساختمان 
به مساحت ششدانگ 87 مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم .مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از غلامحسین و غلامرضا ارغوان صادره در 

دفتر 170 صفحه 298 الی 30۴.) م الف 3316(
۴- رای شماره 1397603300010106۴5 مربوط به پرونده 
کلاسه 139711۴۴30001000583 خانم مریم طلوعی فرزند 
  62/50 مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  اسمعیل 
مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 9۴58 اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م 

الف 3317  (
5- رای شماره 139760330001010۴0۴ مربوط به پرونده 
کلاسه 139711۴۴30001000305 آقای منصور مهاجرینی 
مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  صفدر  علی  فرزند 
130/90 مترمربع پلاک شماره 10273 اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م 

الف 3318 (
پرونده  به  6- رای شماره 139760330001010668 مربوط 
کلاسه 139711۴۴30001000228 آقای احد جعفری منش 
فرزند منصور در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 167/25 
مترمربع پلاک شماره 10965 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م الف 3319 (
7- رای شماره 139760330001011787 مربوط به پرونده 
فرزند  زینلی  زهره  کلاسه 139611۴۴30001001766 خانم 
حسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 18/73 مترمربع 
پلاک شماره ۴26 فرعی از 10599 اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

صادره در دفتر  1396203300010113۴9 .) م الف3320  (

8- رای شماره 139760330001011168 مربوط به پرونده 
کلاسه 139111۴۴30001009۴23 آقای غلامحسین کاظمی 
مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  اصغر  علی  فرزند 
69/63  مترمربع پلاک شماره 6579  اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند قطعی 35233 

مورخ 61/12/23 دفترخانه 7 قم .) م الف 3321 (
9- رای شماره 139760330001011870 مربوط به پرونده 
کلاسه 139311۴۴30001000269 خانم مریم خودکار فرزند 
یکباب  ششدانگ  سهم   150 از  مشاع  سهم   87/50 در  علی 
شماره  پلاک  مترمربع  ششدانگ 150  مساحت  به  ساختمان 
10652 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم . 

خریداری طی سند رسمی .) م الف 3322 (
به  مربوط   139760330001010۴23 شماره  رای   -10
پرونده کلاسه 139311۴۴30001000267 آقای سیدمرتضی 
سهم   150 از   مشاع  سهم   50 در  حسن  سید  فرزند  مدرسی 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت  ششدانگ 150 مترمربع 
پلاک شماره 10652 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م الف 3323  (
11- رای شماره 139760330001011867 مربوط به پرونده 
کلاسه 139311۴۴30001000268 آقای سید مهدی مدرسی 
فرزند سید مرتضی در 12/50 سهم مشاع از 150 سهم ششدانگ 
پلاک  مترمربع  ششدانگ 150  مساحت  به  ساختمان  یکباب 
شماره 10652 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م الف 332۴ (

12- رای شماره 139760330001010119 مربوط به پرونده 
کلاسه 139611۴۴30001000018 آقای ابوالفضل آتشی فرزند 
اکبر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 125 مترمربع پلاک 
شماره 10969 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم . خریداری طی سند رسمی .) م الف 3389 (
13- رای شماره 139760330001010381 مربوط به پرونده 
کلاسه 139611۴۴300010011۴6 خانم فاطمه اکبری فرزند 
ششدانگ  مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  در  مسیب 
71/22 مترمربع پلاک شماره 10350 اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند رسمی .) م 

الف 3390 (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را 
به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/07/16 
تاریخ انتشار دوم: 1397/08/02
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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چهار شنبه -دوم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4674 ورزشی44

رئیس هیات کوهنوردی استان قم:

کوهنوردی قم از کمبود مربی رنج می برد

رئیس هیات کوهنوردی قم با بیان اینکه کوهنوردی استان از کمبود مربی دوره دیده رنج می 
برد گفت: قم دارای 12 مربی در رشته کوهنوردی است که از این تعداد 6 مربی فعال و تنها یک 

مربی دارای چند مدرک مربی گری در مواد مختلف این رشته ورزشی دارد.
مهدی مصطفی لو افزود: هیات کوهنوردی و صعودهای ورزشی دارای رشته های مختلفی از 
جمله کوهنوردی حرفه ای، فعالیت های هیمالیانوردی، صعودهای رقابتی شامل داخل سالن در 
رشته های سرطناب، سرعت و بولدرینگ و همچنین صعودها یا پیمایش های طبیعی از جمله 

دیواره  نوردی، یخ نوردی و غارنوردی است.
وی ادامه داد: متاسفانه تمام مربیان فعال در هیات ورزشی کوهنوردی تنها در رشته کوهنوردی 
فعالیت کرده و دارای مدرک مربی گری هستند و در سایر رشته ها از جمله دیواره  نوردی، یخ 

نوردی و غارنوردی تنها یک مربی دارای مدرک مربی گری در استان وجود دارد.
مصطفی لو با اشاره به فعالیت های چهار ساله هیات کوهنوردی قم افزود: آموزش، توسعه 
سنگنوردی داخل سالن، ساماندهی به باشگاه ها و صعودهای بین المللی به قله های مرتفع 

جهان از جمله سرفصل های فعالیت این هیات ورزشی در سال های گذشته بوده است.
رئیس هیات کوهنوردی قم گفت: به منظور رفع این نقطه ضعف، برگزاری دوره های آموزشی 
تربیت مربی کوهنوردی در این استان در اولویت قرار گرفت که اوج برگزاری دوره های آموزشی 
در سال 1395 رقم خورد به گونه ای که قم در آن سال بیشترین رشد را در برگزاری دوره های 

آموزشی در کشور به خود اختصاص داد.
وی، طی کردن دوره های مربی گری در رشته ورزشی کوهنوردی را زمان بر دانست و افزود: 
شرکت در دوره های مربی گری کوهنوردی نیازمند 13 دوره پیش نیاز است که این موضوع باعث 

می شود که ثمردهی این اقدام ها نیازمند زمان باشد.
مصطفی لو، بیان کرد: درسال های گذشته به دلیل کمرنگ بودن برگزاری کلاس های آموزش 
کوهنوردی در قم، علاقه مندان برای شرکت در کلاس های آموزشی مجبور به حضور در استان 
های دیگر بودند که با فعال شدن آموزش در قم بسیاری از نیازهای آموزشی علاقه مندان 

کوهنوردی در استان تامین گردید.
وی ادامه داد: قم دارای 12 مربی در رشته کوهنوردی است که از این تعداد 6 مربی فعال و تنها 
یک مربی دارای چند مدرک مربی گری در مواد مختلف این رشته ورزشی دارد ضمن اینکه 10 
تن دیگر نیز در حال سپری کردن دوره های مربی گری زیر نظر فدراسیون کوهنوردی هستند که 

با افزوده شدن این مربیان بخشی از کمبود مربی در این رشته برطرف می شود.
رئیس هیات کوهنوردی قم، فعالیت مربیان در یک رشته را از جمله مشکلات رشته کوهنوردی 
قم دانست و اظهار داشت: هیات کوهنوردی دارای رشته های مختلف از جمله کوهنوردی، 
غارنوردی، یخ نوردی و دره نوردی است که متاسفانه این رشته های ورزشی در قم مورد غفلت 
قرار گرفته است به گونه ای که تنها یک مربی در قم علاوه بر مدرک مربی گری کوهنوردی دارای 

مدارک مربی گری در رشته های دیگر نیز هست.
استان  این  در  باشگاه کوهنوردی  قالب چهار  در  ورزشکار  از یک هزار  بیش  در سال 96 

ساماندهی شدند.

معاون ورزشی باشگاه استقلال:

در هفته های اخیر داوری ها علیه استقلال بود
معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت: به سلامت کمیته داوران و جامعه داوری ایمان داریم ولی 

در هفته های اخیر داوری های مسابقات علیه استقلال بوده است.
»علی خطیر« با ابراز رضایت از نتایج اخیر استقلال در مسابقات لیگ برتر و جام حذفی اظهار 
داشت: خوشبختانه استقلال شرایط بسیار خوبی دارد و از این بابت خرسندیم و امیدواریم 

بتوانیم این روند خوب نتیجه گیری را ادامه بدهیم.
او افزود: استقلال در بهترین شرایط خود به سر می برد و همه چیز مطلوب و ایده آل است. 

تلاش مجموعه باشگاه استقلال این است که رضایت هواداران عزیز استقلال را جلب کنیم.
معاون ورزشی باشگاه استقلال با حمایت از »وینفرد شفر« سرمربی آلمانی این تیم خاطرنشان 
کرد: مدیریت باشگاه استقلال اعتقاد ویژه ای به تونایی های فنی شفر دارد و همواره از او حمایت 
کرده است و خواهد کرد. تمام قد از این مربی بزرگ و با دانش حمایت می کنیم و بر این باور 

هستیم بهترین روزها را با وی در پیش داریم.
خطیر با ناراحتی از عملکرد داوران در بازی های اخیر استقلال گفت: به سلامت کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال و جامعه داوری ایمان داریم اما متاسفانه در چند هفته اخیر داوری ها علیه 

استقلال بوده است و از این بابت ناراحت هستیم.
او گفت: در بازی با سایپا بازیکن حریف روی »اللهیار صیادمنش« خطایی انجام داد که اگر 
پای این بازیکن می شکست شاید در جوانی از فوتبال بازی کردن محروم و سال ها خانه نشین 
می شد اما در کمال تعجب به جای این که داور بازیکن خطا کار را اخراج کند حتی از دادن 

کارت زرد نیز دریغ کرد.
وی تاکید کرد: مسئولین کمیته داوران یک بار دیگر صحنه خطای مدافع سایپا روی صیاد 
منش را یک بار دیگر تماشا کنند. آیا نباید بازیکن حریف کارت قرمز مستقیم می گرفت؟ 
مصدومیت او به ضرر باشگاه استقلال نبود، فوتبال ایران از وجود یک مهاجم با استعداد و با 

آتیه محروم می شد.
معاون ورزشی باشگاه استقلال تاکید کرد: به خوبی می دانیم داوران فوتبال ایران جوان 
هستند اما این جوانان باید تجربیات بیشتری کسب کنند. از فریدون اصفهانیان رئیس کمیته 
داوران درخواست می کنیم مراقبت بیشتری از داوری هایی داشته باشند که برای استقلال در 

نظر گرفته می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که نگران داوری بازی با سپاهان که روز جمعه در ورزشگاه آزادی 
برگزار می شود نیستید؟ گفت: در خواست باشگاه استقلال این است برای این مسابقه مهم 
که حساسیت بسیار زیادی دارد داور باتجربه ای در نظر گرفته شود که خدای ناکرده شائبه ای 

پیش نیاید.
خطیر با تکذیب شایعاتی نظیر احضار صیادمنش به کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال و یا 
درگیری »میلاد زکی پور« و »گرو حاجی« در تمرین استقلال گفت: این اخبار واقعیت ندارد و 
آن ها را تکذیب می کنم. متاسفانه برخی اوقات شایعاتی مطرح می شود که با واقعیت فرسنگ 

ها فاصله دارد.
او درباره این که رای کمیته انضباطی باشگاه استقلال درباره »سیدحسین حسینی« »طارق 
همام« چه زمانی اعلام می شود؟ گفت: کمیته انضباطی باشگاه کاملا مستقل است و اطلاعی 

از تصمیمات آنها ندارم.
خطیر در پایان پیرامون زمان پرداخت پول بازیکنان خارجی گفت: تا هفته آینده و با تزریق پول 

به باشگاه استقلال، مطالبات این بازیکنان پرداخت خواهد شد.

 با کسب حداکثر آرا؛

رئیس هیئت کبدی استان قم در سمت خود 
ابقا شد

رئیس هیئت کبدی استان قم با کسب حداکثر آرا در مجمع انتخاباتی در سمت خود ابقا شد.
مجمع انتخابات هیئت کبدی استان قم شامگاه دوشنبه برگزار شد و مسلم رشیدی، رئیس 
پیشین این هیئت ورزشی بار دیگر با اخذ رأی اعتماد از اعضای مجمع انتخاباتی برای ۴ سال 

دیگر به سمت ریاست هیئت کبدی انتخاب شد.
در مجمع انتخابات هیئت کبدی استان قم که در سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم برگزار شد عباس اورسجی رئیس فدراسیون کبدی به عنوان رئیس مجمع و حسن 

عابدی مدیر کل ورزش و جوانان استان قم به عنوان نایب رئیس مجمع حضور داشتند.
در این انتخابات، 16 نفر حق رأی داشتند و مسلم رشیدی تنها نامزد ریاست در دوره جدید 
بود که در نهایت با کسب 15 رأی و به گلدان انداخته شدن یک رأی سفید، توانست با قاطعیت 

از اعضای مجمع رأی مثبت کسب کند و به مدت ۴ سال رئیس هیئت کبدی استان قم شود.
رشیدی در دوره ۴ سال گذشته نیز رئیس هیئت کبدی قم بود و توانست در این بازه زمانی 
اقداماتی برای توسعه کبدی قم به ویژه در حوزه سخت افزاری انجام دهد. این در حالی است 
که کبدی قم در بخش سالنی در سطح کشور هنوز به جایگاه قابل توجهی نرسیده اما در بخش 

ساحلی در جمع استان های دارای توان و ظرفیت است.

 کاوه مربی اسبق تیم ملی:

 کشتی ایران ضعیف شده است

مربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد ایران گفت: نتایج 2 سال اخیر تیم ملی 
نشان می دهد که کشتی کشورمان ضعیف شده و نتوانسته ایم ملی پوشان را 

به سطح بالای جهانی برسانیم.
»محسن کاوه« افزود: از نظر تیمی و انفرادی متاسفانه ملی پوشان کشتی 
ایران در پیکارهای قهرمانی جهان خوب کشتی نگرفتند. از سوی دیگر کشتی 
قهرمانی  حتی  داشتند.  جلویی  به  رو  حرکت  ژاپن  و  روسیه  آمریکا،  گیران 

همچون حسن یزدانی نه تنها رو به جلو نبود بلکه عقبگرد داشت.
ایران در رقابت های جهانی سال 2017 در  با اشاره به عنوان نهمی  وی 
پاریس تصریح کرد: سال گذشته کادر فنی اعتقاد داشت که به انتخابی احترام 
گذاشته و خود را پشت این موضوع قایم کرد. متاسفانه امسال نیز نتوانستیم 

چهره خوبی در مسابقات جهانی داشته باشیم. 
کاوه یادآور شد: امسال باید به واقعیت ها بهتر نگاه کنیم تا ملی پوشان 
عملکرد مناسبی داشته باشند. اینکه برخی از آنها مبارزه را در لحظات پایانی 
واگذار می کنند نشان می دهد که کشتی خوبی نگرفته اند و باید با آنالیز بهتر 

برای سال آینده برنامه ریزی بهتری داشته باشیم.
این مربی سازنده تهرانی در خصوص شیوه انتخابی تیم ملی نیز گفت: در 
این باره باید تکلیف خودمان را روشن کنیم. اینکه مثلا چون به فرایند عمل 
کردیم و نتیجه ما خوب نبوده، پس نشان می دهد فرایندی که نوشته شده 
خوب نبوده است. امسال نیز در چند وزن با نگاه و نظر کادر فنی ملی پوشان 
انتخاب شدند که این موضوع برای سایر نفرات مدعی که در مسابقات انتخابی 

برتر شدند ناامیدی و بی انگیزگی ایجاد می کند.
وی بیان داشت: مدعیان تیم ملی در همه مراحل انتخابی تیم ملی حضور 
می یابند و در تورنمنت ها و اردوهای مختلفی شرکت می کند، اما همه این 
موارد ضمانتی برای حضور آنها در ترکیب تیم ملی نیست که موجب یاس و 
ناامیدی در بین کشتی گیران می شود و در روحیه آنان تاثیر می گذارد. اگر 

انتخابی را برگزار می کنیم حتما به آن پایبند باشیم.
کاوره گفت: اگر در یک یا دو وزن تغییراتی می دهیم باید براساس دلیل و 

منطق و ارزیابی آنها در تورنمنت های بین المللی باشد. امسال در مسابقات 
انتخابی اما و اگر زیاد بود و با این شیوه بسیاری از پشتوانه های کشتی از بین 

می رود و کشتی کشورمان ضعیف می شود.
مربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد خاطر نشان کرد: نمایندگان وزن های 79 و 
86 آمریکا یعنی کایل داک و دیوید تیلور در حالی قهرمان جهان شدند که طی 
چند سال گذشته پشت سر جردن باروز و جی دن کاکس بودند. کادر فنی تیم 
ملی آمریکا هیچگاه آنها را طرد نکرد و با تغییر اوزان به یکباره چهار کشتی گیر 
این کشور یعنی جردن باروز )7۴ کیلوگرم(، کایل داک )79 کیلوگرم(، دیوید 
تیلور )86 کیلوگرم( و جی دن کاکس )92 کیلوگرم( موفق به کسب سه مدال 

طلا می شوند.
وی بیان داشت: اهمیت دادن به نفر دوم سبب می شود که نفر اول قوی 
تری داشته باشیم و توجه به نفر سوم سبب می شود که نفر دوم در برنامه ها و 
چیدمان های تیم ملی کشتی قوی تر باشند و هیچگاه احساس امنیت نداشته 

باشند.
کاوه در پاسخ به این سوال که آیا ظرفیت کشتی آزاد ایران همین کشتی 
گیران هستند؟ گفت: در دو سال گذشته خوب کشتی نگرفتیم و متاسفانه 
کشتی ما ضعیف شده و نتوانستیم ملی پوشان را به سطح جهانی برسانیم. 
شاید صحبت هایی شود که برخی از ملی پوشان ایران برای نخستین مرتبه 
پای به رقابت های جهانی می گذارند، اتفاقا برخی تیم های دیگر نیز کشتی 
گیرانی داشتند که نخستین تجربه جهانی آنها بود اما توانستند با درخشش به 

مدال طلا برسند.
 برخی از ملی پوشان حرکت رو به جلویی نداشتند 

این کارشناس کشتی ادامه داد: اینکه در طول سال تنها روی 6 تا 7 کشتی 
گیر کار کنیم دیگر جواب نمی دهد بلکه در هر وزن باید ۴ تا 5 نفر حضور 
داشته باشند و درها را به روی مدعیان باز بگذاریم. تجربه نشان داده اینکه 

کشتی را محدود به خانه کشتی کنیم، نتیجه ای برایمان ندارد.
کاوه تصریح کرد: در بین 10 نماینده کشتی آزاد ایران، علیرضا کریمی و 

پرویز هادی نسبت به گذشته بهتر بودند و البته شکست حسن یزدانی را نیز 
برنامه یک ساله  اما  او زحمت خودش را کشید  نباید فاجعه بدانیم چرا که 
تیلور بهتر از یزدانی بود چرا که با حضور در چندین تورنمنت مختلف و مبارزه 
با کشتی گیران مختلف خودش را آزمایش کرد و متاسفانه یزدانی تنها در 
مسابقات قهرمانی آسیا و بازی های آسیایی با حریفانی که درجه یک نبودند 

روبرو شد.
به گفته وی، اگر یزدانی در تورنمنت بین المللی یاشاردغو ترکیه کشتی می 

گرفت می توانست برنامه ریزی بهتری برای مسابقات جهانی داشته باشد.
وی افزود: برخی از ملی پوشان نیز حرکت رو به جلویی نداشتند. حتی عزت 
الله اکبری آزادکار وزن 79 کیلوگرم اگر مقداری در حملات بهتر عمل می کرد 
و می توانست مدال بگیرد که در کشتی نیمه نهایی مقابل جبرییل حسن اف از 
جمهوری آذربایجان و در رده بندی برابر علی شعبان اف از بلاروس در لحظات 

آخر خوب کار نکرد و نتوانست مدال بگیرد.
باید بپذیریم که شیوه برنامه ریزی تیم ملی ایراد دارد 

باید  داشت:  بیان  نیز  ملی  تیم  فنی  کادر  خصوص  در  کشتی  مربی  این 
بپذیریم که شیوه برنامه ریزی تیم ملی ایراد دارد و باید در نوع تمرینات، برنامه 
ریزی، حضور در مسابقات برون مرزی، شیوه برگزاری اردوها و حتی محل 

اردوها تغییرات اساسی ایجاد شود.
وی تصریح کرد: طی چند سال گذشته یک تفکر بر کادر فنی تیم ملی حاکم 
بود که جواب نداد. اگر یک برنامه و تفکری جواب نمی دهد باید مورد بازنگری 
قرار گیرد. حتما اشتباهاتی وجود دارد که تیم طی دو سال گذشته نتوانسته 

نتیجه بگیرد.
از نتایج به دست آمده ناراحت  مربی اسبق تیم ملی کشتی گفت: مردم 
هستند چرا که توقع آنها از کشتی زیاد است. اگر بپذیریم خوب نبودیم و 
اشتباه داشتیم، می توانیم جبران کنیم نه اینکه برخی مشکلات همچون 

ندادن ارز ثانویه را دوباره مطرح کنیم.
کاوه در خصوص پیروزی نمایندگان کشورمان برابر حریفان روسی نیز اظهار 
داشت: روز گذشته ملی پوشان کشتی ایران مقابل سه حریف روسی کشتی 
خوبی گرفتند اما اکنون ژاپنی ها هم موفق به کسب سه مدال شده اند و 
اینکه بگوییم ما قبلا نمایندگان ژاپن را شکست می دادیم و برای آنها برنامه ای 

نداشته باشیم، دچار اشتباه هستیم. 
وی تصریح کرد: تیم ملی کشتی آمریکا هم بهتر از سال گذشته ظاهر شده و 
حرکت رو به جلویی داشتند و حتی امسال روس ها هم نسبت به سال گذشته 
بهتر عمل کردند و اینکه بگوییم سه کشتی گیر روس را برده ایم، خوب است 

اما همه ملی پوشان کشورمان باید خوب باشند.
کاوه یادآور شد: در وزن 92 کیلوگرم علیرضا کریمی موفق شد »باتیربک 
چاکولوف« روسی را شکست دهد که از قبل هم قابل پیش بینی بود اما او باید 
جی دن کاکس آمریکایی را در مرحله نیمه نهایی شکست می داد که در سال 

2015 هم به او باخته بود.
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی سال 2018 جهان روزهای 28 مهر 
تا 6 آبان در سالن اسپورت هال بوک شهر بوداپست مجارستان برگزار می شود.
حسن  توسط  برنز  مدال  سه  مسابقات  این  در  ایران  آزاد  کشتی  ملی  تیم 
یزدانی، علیرضا کریمی و پرویز هادی در وزن های 86، 92 و 125 کیلوگرم 
کسب کرد و محمد باقر یخکشی و عزت الله اکبری در وزن های 61 و 79 

کیلوگرم پنجم شدند.
مجتبی گلیج، یونس امامی، رضا اطری، امیرحسین مقصودی و مصطفی 

حسین خانی 5 آزاد کار حذف شده از مسابقات جهانی هستند. 
به این ترتیب تیم ملی کشتی آزاد ایران بدون کسب مدال طلا و حتی بدون 
کشتی  پیکارهای  با  گذشته  سال  همچون  تلخی  وداع  فینالیست،  داشتن 

قهرمانی جهان داشت.

عملکرد ضعیف بازیکنان خارجی
صیادمنش بهترین خرید فصل استقلال

»نقل و انتقالات« از تعیین کننده ترین ارکان در هر تیم فوتبال است و می تواند در 
سرنوشت قطعی هر تیم فوتبال تاثیرات زیادی داشته باشد.

، تیم فوتبال استقلال تهران با محوریت وینفرد شفر مثل هر تیم دیگری قبل از 
شروع فصل وارد بازار نقل و انتقالات شد. رفت و آمد های زیاد در این تیم باعث شد 
تا آبی پوشان به یکی از فعال ترین تیم های عرصه نقل و انتقالات بدل شوند. جدایی 
9 بازیکن و جذب 13 بازیکن حکایت از شلوغی فصل نقل و انتقالات در این باشگاه 
داشت. نقل و انتقالاتی که البته حرف و حدیث در مورد آن زیاد بود و بسیاری 
معتقدند که آبی ها در مقایسه ورودی ها و خروجی ها، در مجموع متضرر شده اند.

جباروف، برزای، قربانی، ابراهیمی، نورافکن، بویان، بابازاده، پادوانی، تیام و مجید 
حسینی نفرات جدا شده از جمع آبی پوشان بودند تا در مقابل بازیکنانی مثل گرو، 
صیادمنش، اسماعیل زاده، روح الله باقری، خادم پور، همام، کریمی، محمدی 
مهر، نیومایر، دانشگر، آقاخان، تبریزی و تیموری از دیگر تیمها جذب استقلال 
شوند. آمار عملکرد بازیکنان جدید این تیم نشان می دهد الهیار صیادمنش جوان 
ترین بازیکن آبی پوشان را می توان بهترین خرید این تیم دانست. به جز صیاد منش، مرتضی تبریزی و روح الله باقری 
نیز بازیکنانی هستند که عملکرد قابل دفاعی دارند. نکته جالب به عملکرد بازیکنان خارجی استقلال باز می گردد که 
این 3 بازیکن در طول فصل، روی هم تنها سه شوت به سمت دروازه حریف داشته اند که آن هم خارج از چارچوب بوده 
است. تعداد گل زده، پاس گل، شوت در چارچوب و پنالتی گرفته شده این سه بازیکن در مجموع صفر است. علی 
کریمی هافبک میانی و ملی پوش آبی پوشان در بین بازیکنان خارجی بیشترین تعداد بازی و بیشترین دقایق حضور در 
این تیم را دارد و دو بازیکن به اسم میثم تیموری و مرتضی آقاخان هنوز برای آبی پوشان بازی نکرده اند. کریمی باوجود 
دقایق زیادی که در این تیم حضور داشته هنوز موفق به زدن گل، ارسال پاس گل و زدن شوت به چارچوب دروازه نشده 
است.  مجموعه بازیکنان جدید استقلال در این فصل 3 گل زده اند، یک پاس گل داده و یک پنالتی گرفته اند. الهیار 
صیاد منش مهاجم جوان این تیم موثر ترین بازیکن جدید این تیم در لیگ برتر است. صیاد منش در 6 بازی حضور 
داشته و مجموع دقایق حضور وی در میدان به 26۴ دقیقه می رسد. مهاجم جوان آبی پوشان در این 26۴ دقیقه به 

جز یک گل زده و یک پنالتی گرفته، 6 شوت به سمت دروازه داشته که دو شوت از این تعداد در چارچوب بوده است.

در لیگ فوتبال جوانان استان قم؛
تیم فوتبال »پیام« به مدعی اول قهرمانی 

تبدیل شد
در فاصله 2 هفته مانده به پایان رقابت های لیگ باشگاهی فوتبال قم 
در رده سنی جوانان، اکنون تیم فوتبال پیام به مدعی اول قهرمانی این 

مسابقات تبدیل شده است.
در شرایطی که پیش از این 2 تیم مهام پلیمر و سوهان محمد، قدرت 
را در لیگ فوتبال جوانان قم بر عهده داشتند اما تساوی آن ها در دیدار 
رودررو سبب شد پیام، تیم تعقیب گر صدرنشینان از این فرصت بهره 

مند شود و به صدر جدول برسد.
در هفته هفتم لیگ فوتبال جوانان استان قم که دوشنبه شب به 
پایان رسید تیم های مهام پلیمر و سوهان محمد، دیدار بزرگ هفته را در 
ورزشگاه تختی قم برگزار کردند که این بازی با تساوی بدون گل همراه 
بود و تقسیم امتیازات بین این 2 مدعی قهرمانی، بیش از هر کس، تیم 

پیام، دیگر مدعی قهرمانی را خوشحال کرد.
پیام در هفته هفتم لیگ توانست در دیدار برابر آریا 5 بر صفر پیروز 
شود و اکنون با 18 امتیاز و 2 امتیاز فاصله با تیم های 16 امتیازی مهام 
پلیمر و سوهان محمد در صدر جدول لیگ جوانان قرار گرفته و مدعی 

اول قهرمانی محسوب می شود.
در سایر دیدارهای هفته هفتم لیگ جوانان، وحدت 3 بر یک برابر 
شاهین به پیروزی رسید و عقاب با پیروزی ۴ بر یک برابر اکباتان در رده 
ششم جدول باقی ماند. تیم سیاه جامگان نیز در پرگل ترین بازی هفته 
8 بر 2 تیم بدون امتیاز و قعرنشین سرخ پوشان را برد و در رده هفتم 
جدول قرار گرفت. تیم قهرمان رقابت های لیگ فوتبال جوانان استان 
قم به عنوان نماینده قم در لیگ مناطق کشور ویژه قهرمانان استان ها 

شرکت خواهد کرد.

در پی استعفای زود هنگام فرجی؛
سرپرست جدید هیئت بدمینتون 

استان قم معرفی شد
 »محمدحسن حسین زاده« در پی استعفای زودهنگام »مهدی 
فرجی« به عنوان سرپرست جدید هیئت بدمینتون استان قم 

معرفی شد.
محمدحسن حسین زاده چهره بین المللی بدمینتون قم در 
حوزه داوری، به عنوان سرپرست هیئت بدمینتون استان قم 
انتخاب شد. او جانشین مهدی فرجی شده که مدت کوتاهی 

پس از آغاز دوره ریاست استعفا داد.
مجمع انتخابات هیئت بدمینتون استان قم شهریورماه امسال 
برگزار شد و مهدی فرجی در رقابت با علی پنجه باشی، رئیس 
سابق هیئت بدمینتون استان قم توانست آرای بیشتری را کسب 

کند و به عنوان رئیس این هیئت انتخاب شود.
با این وجود، مدت کوتاهی پس از برگزاری مجمع انتخاباتی، 
مهدی فرجی به دلیل مشکلات شخصی از سمت خود کناره 
گیری کرد تا بدمینتون قم بار دیگر در انتظار تعیین رئیس باشد و 

در نهایت روز دوشنبه سرپرست این هیئت مشخص شد.
محمد حسن حسین زاده، برجسته ترین داور قمی است که 
در بازی های آسیایی، مسابقات قهرمانی آسیا و رویدادهای بین 
المللی معتبر قضاوت کرده است و اکنون به عنوان سرپرست 
هیئت بدمینتون استان قم تا زمان برگزاری مجمع انتخابات، 

تعیین شده است.
حسین زاده در بازی های آسیایی 201۴ اینچئون کره جنوبی 
تنها داور ایرانی و تنها داور از منطقه غرب آسیا بود که در این 

رویداد بزرگ قاره ای حضور داشت.

مرد نامرئی و متممی که امضا نشد؛

پشت پرده فسخ قرارداد سروش رفیعی با فولاد

 قرارداد سروش رفیعی با فولاد خوزستان در شرایطی فسخ شده 
است که این بازیکن از روزهای اوجش به دور بود و حتی برای 

ادامه کار در این باشگاه، متمم پیشنهادی را قبول نکرد.
این روزها موضوع اختلافات باشگاه فولاد و سروش رفیعی مورد 
توجه فوتبالی ها قرار گرفته است. در این ماجرا البته برخی سعی 
بر مقصر نشان دادن باشگاه فولاد دارند و این در حالی است که با 
اطلاع از شرایط این بازیکن و مسائل پشت پرده می توان تحلیلی 
بهتر در این خصوص داشت. هرچند که سروش رفیعی هم شب 
گذشته با انتشار پستی تاکید داشت به خاطر چهار ماه حضورش 

در این تیم یک ریال هم دریافتی نداشته است.
در این گزارش به اتفاقاتی که از ابتدای حضور رفیعی در فولاد 

رخ داد پرداخته شده است.
بازگشت از الخور و حضور مجدد در فولاد خوزستان

سروش رفیعی که از فولاد به فوتبال ایران معرفی شده، پس از 
انجام 19 بازی برای الخور قطر، دوران فوتبالش در این کشور را 

تمام شده می بیند و برای بازگشت به فوتبال ایران با پرسپولیسی 
ها برای نیم فصل دوم )با توجه به محرومیت نقل و انتقالاتی این 
باشگاه( پای میز مذاکره می نشیند و در این میان با چراغ سبز 
سرمربی فولاد عازم اهواز می شود تا نیم فصل نخست را در این 

تیم سپری کند.
در  اعتراضاتی  فولاد  به  سروش  بازگشت  نوع  زمان  همان  در 
بین هواداران این تیم بوجود می آورد؛ آنها متفق القول بر این 
نکته تاکید داشتند که این قرارداد برای فولاد دو سرباخت است 
و با توجه به جدایی در نیم فصل این بازیکن در عمل نمی تواند 
کمکی به تیم آنها کند. با این وجود کادر فنی پیشین فولاد نسبت 
به جذب این بازیکن که شائبه هایی نیز از آماده نبودن آن وجود 
داشت، اقدام می کند و بر این اساس سروش به عنوان یکی از 
آخرین مسافران سوار قطار فولاد می شود تا این تیم را در لیگ 

هجدهم همراهی کند.
۱۵۰ هزار دلار برای »مرد نامرئی« فولاد

قرارداد رفیعی که برای چند ماه و تا نیم فصل اول به فولاد آمده 
بود، 150 هزار دلار بود که با بالارفتن قیمت ارز، شرایط عوض 
شد. سروش که در تمرینات و اردوی های آماده سازی این تیم 
حضور نداشته، بازی اول این تیم در خانه را از دست می دهد. با 
آغاز هفته دوم کارت آی.تی.سی او صادر می شود و در بازی برابر 

پرسپولیس به میدان می رود.
 او در این بازی که برای فولادی ها از اهمیت ویژه ای برخوردار 
بود، خیلی زود همه را ناامید می کند. سروش  که پس از شکست 
3 برصفر فولاد لقب »مرد نامرئی« به خود می گیرد، در این بازی 
نشان می دهد که توان مصاف با بازیکنان مقابل را نداشته و حتی 
با هم تیمی هایش هم هماهنگی لازم را ندارد. آمار رفیعی در 70 
دقیقه حضور در زمین اینگونه می شود؛ بدون شوت، بدون پاس  
کلیدی، بدون دریبل و تنها 36 لمس توپ. سروش در این بازی 

ثابت می کند که هیچ نشانی از روزهای اوج خود ندارد.
شائبه بازگشت مصدومیت کهنه

که  اینجاست  کند؛  نمی  تغییری  اوضاع  هم  سوم  هفته  در 
کاهش جنگندگی این بازیکن و دزدیدن پا در نبرد های نزدیک، 
شائبه های عود کردن مصدومیت قدیمی مچ پا را پیرامون سروش 
مطرح می کند؛ مصدومیتی که مجددا در این فصل بازگشته و 

عملکرد این بازیکن را تحت تاثیر قرار داده است. در مقابل او با 
انجام تمرینات خاص تلاش می کند و کادر فنی برای بهره بردن 
از این خرید، تا هفته ششم به او میدان می دهد تا شاید فولاد 
بتواند با تکنیک او در کنار سایر نفرات به نتیجه برسد، فرصتی 
که در عمل می سوزد و حاصلی برای فولاد ندارد. در این هفته 
فولاد در خانه میزبان شاگردان علی دایی است. بازیکنان این تیم 
جنوبی همه تلاششان را به خرج می دهد اما نتیجه را واگذار می 

کند.
اوج گرفتن اختلافات با سفر بدون هماهنگی به قطر

فردای آن روز )جمعه نهم شهریور 1397( اما خبری در اردوی 
این تیم می پیچد؛ »سروش برای انجام امور پزشکی و درمان 
آتش  است.«  شده  قطر  اسپایر  کمپ  عازم  پا  مچ  مصدومیت 
افروخته می شود؛ سفر  این زمان  از  و رفیعی  اختلافات فولاد 
بدون هماهنگی این بازیکن با مدیران باشگاه که با تغییرات در 

کادر فنی همزمان شده شرایط را به گونه ای دیگر رقم می زند.
به  استان  ایلی  شده،  قطعی  موسوی  پور  جدایی  که  اکنون 
با شیوه ای  و  را در دست می گیرد  امور  صورت موقت اختیار 
جدید و تاکید بر نظم و انضباط هدایت تیم را برعهده می گیرد. 
تمرینات به منظور ایجاد تحول در شرایط تیم از سر گرفته می 
شود و بازیکنان با جدیت کار خود را دنبال می کنند اما خبری 

از سروش نمی شود!
فولاد حتی در نبود این بازیکن در جام حذفی مقابل مس شهر 
بابک هم به میدان می رود. دیگر  این غیبت بدون هماهنگی 
صدای مربی خارجی و اعضای کادر فنی را هم در می آورد. آنها 
از سروش توقع داشتند در زمانی که تیم به او نیاز دارد تعهداتش 

را انجام دهد.
جریمه ۲۰ درصدی و فسخ قرارداد

سرانجام کادرفنی برای مشخص شدن وضعیت، این بازیکن را 
در اختیار باشگاه قرار می دهد تا کمیته انضباطی در خصوص 
تخلف او تصمیم گیری کند. نهایتا این کمیته هم به دلیل ترک 
بدون اجازه تمرینات تیم علاوه بر جریمه 20 درصدی و اشراف 
بر شرایط جسمانی این بازیکن فسخ قرارداد را برای سروش در 
نظر می گیرد. تصمیم باشگاه فولاد در روز یکشنبه مورخ هشتم 
مهرماه با ثبت فسخ قرارداد یکطرفه و با استناد به مفاد قرارداد این 

بازیکن در هیات فوتبال خوزستان اجرایی می شود.
آنها که از نحوه جذب سروش رفیعی در ابتدای فصل و رفتار او 
بسیار دلخور بودند، بر اتمام هرچه سریعتر این همکاری تمرکز 
می کنند. فولادی ها از سوی دیگر به این اطمینان رسیده بودند 
که سروش با توجه به مصدومیت قدیمی که دارد در صورت تغییر 
رفتار و هرگونه تعهد و توافقی هم نمی تواند پاسخگوی نیاز های 
تیم در چند دیدار باقی مانده باشد و اصرارشان بر جدایی از چند 

جهت برای آنان قابل توجیه بود.
رفیعی کوتاه آمد اما متمم را امضا نکرد!

پس از مطلع شدن سروش از برخی از تصمیمات باشگاه، اینبار 
او در تمرینات مصمم تر از قبل کارش را دنبال می کند. رفیعی 
حتی در جلسه ای با مسئولان باشگاه این اطمینان را می دهد 
که می تواند در بازی های آینده به فولاد کمک کند و با اضافه 
مورد  مبلغ  دریافت  نحوه  تغییر  و  قراردادش  در  متممی  کردن 
توافق، شرایط را برای ادامه این همکاری تسهیل می کند. این 

متمم شامل دریافت ریال به جای دلار در قرارداد رفیعی بود.
در مقابل فولادی ها با توجه به وعده های این بازیکن او را برای 
بازی با پدیده به مشهد می برند؛ اما در آنجا صحبت ها تغییر می 
کند. رفیعی که پیش از این قبل کرده بود متمم را امضا می کند 
در مشهد از امضای متممم خودداری کرد. همین مسئله باعث 
شد تا فولاد قید پیگیری مسئله فسخ قرارداد را بزند و کار این 

بازیکن را تمام کند.
اصرار بی نتیجه کادرفنی برای جذب رفیعی 

از جهات  لیگ هجدهم  در  رفیعی  و  فولاد  ماجرای همکاری 
شرایطی  با  که  بازیکنی  است.  نقد  و  بررسی  قابل  مختلف 
نامشخص و بدون آمادگی لازم به تیم ریشه دار فولاد آورده می 
شود. شاید اگر سروش همان بازیکن سال های نه چندان دور 
هم بود بازهم جذبش خاصیتی برای فولاد نداشت. سروش قبل 
از شروع فصل با پرسپولیس قرارداد بسته بود و به صورت قرضی 
به فولاد آمد. در فوتبالی که رقابت حرف اول را می زند، درست 
ندارد.  معنایی  خود  رقیب  از 15  یکی  برای  آماده  لقمه  کردن 
اینجاست که اصرار و استدلال کادرفنی پیشین فولاد بر جذب 
سروش با این شرایط جای سئوالات بسیاری را در ذهن ها باقی 

می گذارد.
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کاهش "تخمک گذاری" به دلیل دخانیات 

زنگ خطر مصرف قلیان در زنان 
اینکه میزان  با بیان   رییس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات 
مصرف سیگار در زنان یک دهم مصرف در مردان است، گفت: این در حالی 
است که میزان مصرف قلیان در هر دو جنس تقریبا برابر است و این موضوع 

یک زنگ خطر است.
دکتر غلامرضا حیدری، درباره میزان مصرف دخانیات در زنان گفت: بنا بر 
تحقیقاتی که در زمینه مصرف دخانیات در چند سال اخیر انجام شده است، 

مصرف سیگار یک تا چهار درصد زنان در سطح کل کشور را در برمی گیرد.
وی ادامه داد: همچنین مطالعاتی درباره مصرف قلیان در زنان انجام شده 
است. طبق این مطالعات، حدود ۲۰درصد از زنان تجربه مصرف قلیان را 
داشته و حدود ۳۰درصد از آن ها به صورت تفریحی قلیان می کشند.حیدری 
درباره تفاوت مصرف سیگار و قلیان در زنان و مردان نیز گفت: مصرف روزانه 
سیگار در زنان حدود یک دهم در مردان است. این در حالی است که تفاوت 
مصرف قلیان در زنان و مردان بسیار ناچیز است و تقریبا این میزان مصرف 
برابر است. روند مصرف قلیان در یکی دو هه گذشته در مردان ثابت شده، اما 

در زنان روند افزایشی اندکی را داشته ایم که یک زنگ خطر است.
رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات با بیان اینکه احتمال 
بیماری های ناشی از مصرف دخانیات در زنان و مردان به یک میزان است، 
افزود: در عین حال زنان دارای قدرت باروری و تولید مثل هستند. مصرف 
دخانیات در زنان موجب کاهش تخمک گذاری و برهم خوردن سیکل باروری 
مصرف  همچنین  می اندازد.  خطر  به  را  آن ها  تولیدمثل  و  می شود  آن ها 
می رساند.وی  آسیب  جنین  هم  و  مادر  به  هم  بارداری  دوران  در  دخانیات 
در پایان درباره اقدامات جدید مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات 
توضیحاتی داد و گفت: سامانه هوشمندی برای مشاوره  تلفن گویای ترک 
دخانیات )۲۷۱۲۲۰۵۰- ۰۲۱( طراحی شده  است که به صورت هوشمند 
افراد را تحت بررسی قرار می دهد و راهنمایی های کاملی را برای ترک دخانیات 
در اختیار آن ها قرار می دهد. همچنین سامانه ای در سایت مرکز تحقیقات 
پیشگیری و کنترل دخانیات جهت آموزش کنترل دخانیات برای پزشکان با 
تخصص های گوناگون راه اندازی کردیم که هم امتیاز بازآموزی و هم گواهی 

انجام ترک دخانیات در مراکزشان را از این سایت می توانند دریافت کنند.

یک متخصص تغذیه :

کوله پشتی دانش آموزان را از این 
"خوراکی ها" پر کنید

یک متخصص تغذیه بهترین میان وعده برای دانش آموزان را میوه و لقمه های غذای 
خانگی دانست.

دکتر مهنوش صمدی با اشاره به تاثیر نوع تغذیه بر سلامت دانش آموزان، گفت: دانش 
آموزان در سنین رشد هستند و نوع مواد غذایی مصرفی تاثیر زیادی بر سلامت آنها دارد.
صمدی با اشاره به مصرف بسیار تنقلاتی مانند چیپس و پفک توسط دانش آموزان 
اظهار کرد: مصرف میان وعده های نامناسب زمینه ساز بیماریهایی از جمله کبد چرب، 

فشار خون بالا، دیابت و بیماریهای قلب و عروق است.
وی افزود: مواد غذایی که حاوی قندهای ساده و چربی بالا هستند، مانند انواع 
شیرینی، کیک، بسکویت، چیپس و پفک علاوه بر اینکه ارزش غذایی پایینی دارند، 
میزان زیادی انرژی به بدن می دهند. بالا بودن انرژی دریافتی از این مواد و وجود قند 
و چربی بالا در آنها موجب انباشت توده چربی در بدن شده و سلامت انسان را به خطر 

می اندازد.
این متخصص تغذیه افزود: در همین راستا توصیه می شود تغذیه مدارس کودکان با 

وسواس بیشتر تهیه شده و مواد سالم جایگزین تنقلات ناسالم شود.
وی تصریح کرد: مصرف مواد غذایی مانند انواع مغزها، سبزیجات، میوه ها، لبنیات 
و غلات به خاطر ارزش غذایی بالا جایگزین خوبی برای مواد با ارزش غذایی پایین 
هستند. این مواد به خاطر ارزش غذایی بالایی که دارند نیازهای بدن را تامین کرده و 
از ابتلا به بیماریهایی که در اثر مصرف زیاد چربی و قند ایجاد می شود، جلوگیری می 
کنند. به گفته این عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه بهترین میان 
وعده برای دانش آموزان در مدارس یک واحد میوه و یا لقمه های نان و پنیر و گردو یا 
نان و کره و عسل است. این متخصص تغذیه در ادامه با اشاره به اهمیت صرف وعده 
صبحانه برای دانش آموزان، صبحانه نخوردن را عاملی برای مصرف بیشتر مواد قندی 
دانست و افزود: صبحانه نخوردن علاوه بر اینکه باعث بی حوصلگی و پایین آمدن دقت 
و یادگیری می شود، سبب می شود دانش آموزان به علت پایین آمدن سطح قند خون 
تمایل بیشتری به مصرف شیرینی جات پیدا کنند. صمدی با اشاره به اینکه برخی از 
دانش آموزان زمان وعده نهار در مدرسه هستند، خاطر نشان کرد: زمان دریافت غذا تاثیر 
زیادی بر متابولیسم بدن دارد و اگر زمان بندی صحیح غذا خوردن رعایت نشود می تواند 
بر سلامت افراد تاثیر منفی داشته باشد. وی مناسبترین ساعت مصرف ناهار را ساعت 
۱۲ تا ۱۳و۳۰ اعلام کرد و افزود: توصیه می شود اگر دانش آموزان تا بعد از ساعت ۱4 در 

مدرسه هستند حتما نهار خود را همراه داشته و در مدرسه صرف کنند.

نوشیدنی های ایده آل برای گروه های خونی مختلف

چای مخصوص گروه خونی شما چیست؟
گروه خونی شما چیست؟ اگر می خواهید بر اساس گروه خونی خود یک 

نوشیدنی ایده آل را انتخاب کنید با ما همراه شوید.
هیچ چیز بهتر از نوشیدن یک فنجان چای پس از یک روز خسته کننده یا 
سرد نیست. البته، انواع چای وجود دارد و هر یک از آن ها مزیت، طعم و عطر 
متفاوتی دارد. اما موضوعی که باعث حیرت دکتر آدامو پزشک عصب شناس 
آمریکایی شده این است که از نوع گروه خونی می توان تعیین کرد که کدام 

چای برای افراد مناسب تر است.
O چای مناسب برای گروه خونی

افراد دارای این گروه خونی ممکن است مستعد به مشکلات معده باشند که 
امکان دارد به شکل ریفلاکس آشکار شود. برای تسکین و مقابله با این مشکل 
مصرف چای زنجبیل توصیه می شود. گاهی نیز می توانید با جایگزین کردن 

چای سبز در این روال تغییری ایجاد کنید.
A چای مناسب برای گروه خونی

افراد با این گروه خونی بیش ازحد مضطرب هستند. برای آرامش اعصاب 
چای گل یاس، گل همیشه بهار و آویشن مصرف شود.

B چای مناسب برای گروه خونی
افراد دارای این گروه خونی کند، بی حال و تنبل به نظر می آیند. این افراد 
مستعد به بیماری کم کاری تیروئید هستند بنابراین چای سبز و چای سیاه 

بدون هیچ افزودنی مناسب این افراد است.
AB چای مناسب برای گروه خونی

AB نادرترین گروه خونی است، بنابراین جای تعجب نیست که تعمیم دادن 
در مورد آن کمی سخت تر است. با این  حال، توصیه می شود که دارنده این 
گروه خونی از مصرف زیاد نوشیدنی های کافئین دار مانند قهوه و چای سیاه 
پرهیز کند و به مصرف چای سبز و چای گیاهی روی بیاورد. مصرف چای 

سبز، نعناع و پونه به این افراد توصیه می شود.

یک آسیب شناس گفتار و زبان درباره لکنت زبان گفت: لکنت بین سن ۲ تا 
۶ سالگی خود را نشان می دهد و هرچه روند درمان زودتر انجام شود احتمال 

بازگشت آن کمتر است.
ریحانه زرجینی  آسیب شناس گفتار و زبان ظهار کرد: اگر کودک شما به 
هنگام صحبت کردن کلمه یا بخشی از آن را تکرار می کند ) ب ..ب .. ب ..بریم 
خونه (، یا کلمات را با فشار، به سختی  و یا کشیده  بیان می کند، باید بدانید 

احتمالا کودک شما لکنت زبان دارد.
لکنت را جدی بگیرید!

این آسیب شناس گفتار و زبان بیان کرد: تقریبا ۵ درصد از کودکان لکنت را 
تجربه کرده اند. جالب است بدانید ۶8 میلیون نفر در سرتاسر جهان لکنت زبان 
دارند؛ ۱ درصد از جمعیت دنیا. لکنت بین سن ۲ تا ۶ سالگی خود را نشان 
می دهد و هرچه روند درمان زودتر انجام شود احتمال بازگشت لکنت کمتر 

است، این اختلال در پسران نسبت به دختران شیوعی بیشتر دارد.
علت لکنت چیست ؟

زرجینی ادامه داد: لازم است بدانید  که ترس علت لکنت نیست، ترس تنها 
باعث می شود کودک شما لکنت خود را نشان دهد، همچنین استرس علت 
لکنت نیست، استرس لکنت را تشدید می کند. در واقع چهار علت برای لکنت 
شناخته شده و در این بین ژنتیک عاملی است که  ۶۰ درصد از افرادی را دچار 
این اختلال می کند،  در واقع یکی از اعضای خانواده این افراد درگیر لکنت بوده 

است.
وی افزود: رشد کودک از دیگر عواملی  است که کودک را درگیر این اختلال 
می کند، کودکانی که تاخیر گفتار و زبان ، یا تاخیر رشدی دارند مستعد لکنت 
هستند. نوروفیزیولوژی یکی دیگر از عوامل ایجاد لکنت است که در برخی از 
افراد دارای لکنت فرآیندهای گفتار و زبان متفاوت از افراد بدون لکنت انجام 
از کودک و سبک زندگی سریع  والدین  بالای  انتظارات  می شود، همچنین 
می تواند در بروز لکنت دخالت داشته باشد، خوب است بدانید که علت لکنتی 

که در سنین کودکی شروع می شود مشکلات عاطفی و روانی نیست.
واقعیت هایی که در مورد لکنت زبان باید بدانید

این آسیب شناس گفتار و زبان تشریح کرد: لکنت ارتباطی با  هوش ندارد؛ 
این را فراموش نکیند فردی که لکنت دارد فردی کم هوش نیست. همچنین باید 
بدانید که هیچ درمان معجزه آسا و یک شبه ای برای لکنت وجود ندارد، لکنت 

قابل درمان است اما درمان لکنت در سنین پایین ، موثر و پایدار است.
کودک من لکنت دارد، باید چه اقدامی کنم؟

زرجینی ادامه داد: گفتاردرمانی درمان اصلی لکنت است، درمان باید علمی 
باشد و شواهد کافی داشته باشد؛ اگر کودک شما علایمی از لکنت را نشان 
می دهد، آرامش خود را حفظ کنید و در اولین فرصت به گفتاردرمانی که در 
برای حذف لکنت،  راه  زمینه  لکنت تخصص دارد مراجعه کنید، موثرترین 

مراجعه به گفتاردرمان متخصص در لکنت است.
پزشک برای کودک من دارو تجویز کرده است، نگرانم!

صورت  به  باید  آن  درمان  و  است  وجهی  چند  مشکلی  لکنت  افزود:  وی 
همکاری گروهی از متخصصین رشته های گفتاردرمانی، پزشکی و روانشناسی 
صورت گیرد، داروها به دلیل داشتن عوارض جانبی و تداخل با داروهای دیگر 
باید به دقت توسط پزشک بررسی و تجویز شوند، درمان کودکان دارای لکنت در 
سنین پایین  حتی بدون دارو قطعی است و با توجه به عوارض جانبی داروها لازم 

است در مصرف داروها توجه و دقت کافی شود.
طب سنتی و طب سوزنی درمان های مکمل !

این آسیب شناس گفتار و زبان گفت: متاسفانه تا کنون آن چنان تحقیقات 
منتشر شده  ای در زمینه تاثیر گیاه دارویی خاصی برای درمان کامل لکنت 
وجود نداشته است؛ در این بین برخی گیاهان دارویی استرس را کاهش دهند و 
با کاهش استرس به کاهش لکنت کمک می کنند، برخی گیاهان و مواد غذایی 

نیز با طبع گرم ممکن است لکنت را کاهش دهند.
 زرجینی ادامه داد: در تحقیقی که در سال ۱99۵ انجام گرفت مشخص شد 
طب سوزنی برکاهش لکنت تاثیری ندارد؛ اما بر اساس تحقیقات جدید استفاده 
از طب سوزنی در کنار ی ممکن است  در درمان لکنت تاثیر داشته باشد و از 

بازگشت لکنت جلوگیری کند.
 آیا هیپنوتیزم می تواند باعث درمان لکنت شود؟

وی بیان کرد: هیپنوتیزم به مفهوم تمرکز ذهن و خواب رفتن مصنوعی است تا 
زمانی که شخص دارای لکنت هیپنوتیزم شود، گفتاری روان خواهد داشت اما 
به محض بیدارشدن و هوشیاری و به کارافتادن حافظه لکنت او کاملا بازگشت 
دارد، شاید بسیاری ادعا کنند که لکنت را با هیپنوتیزم کاهش دهند یا بهبود 

ببخشند اما تا به حال چنین معجزه ای رخ نداده است.
این آسیب شناس گفتار و زبان یادآوری کرد: اگر کودک شما با تلاش و فشار 
صحبت می کند یا زمان زیادی از شروع لکنت گذشته است، اگر سابقه تاخیر 
در گفتار و زبان دارد، یا سابقه ارثی لکنت در خانواده حتی اقوام دور را دارد، اگر 
نسبت به مشکل واکنش نشان می دهد حتما و هرچه سریعتر اقدامات درمانی را 

انجام دهید و با گفتاردرمان متخصص در این حیطه ملاقات کنید.

نشانه های لکنت زبان و راه های درمان عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی مطرح کرد

۲ نکته ضروری برای درمان چاقی
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه ۲۳ تا ۲۶ 
درصد ایرانی ها گرفتار چاقی هستند، گفت: هر فردی در هر سطحی از چاقی اگر بتواند 
۵ تا ۱۰ درصد وزنش را کم کند مي تواند تا حد زیادي از عوارض مرتبط با چاقي بکاهد.

با موضوع چاقی اظهارکرد: در دنیا  ارتباط  فرزانه شکیبافر متخصص تغذیه در در 
آمار چاقی و اضافه وزن به طور متوسط ۱۳ درصد از جمعیت بزرگسالان را تشکیل 
می دهد که این رقم در کشور ما به ۲۳ تا ۲۶ درصد رسیده است. بنابر این توجه به این 
مسئله امری ضروری به شمار می رود. وی افزود: به دست آوردن وزن طبیعی از طریق 
اندازه گیری شاخص توده بدنی یا BMI حاصل می شود که می توان آن را از تقسیم وزن 
به کیلوگرم به مجذور قد به متر به دست آورد. مدیر پروژه دهکده چاقی ادامه داد: اگر 
نتیجه ۱8.۵ تا ۲۵ بود فرد وزن طبیعی داشته و اگر ۲۵ تا ۳۰ بود فرد دچار  اضافه وزن و 
بیشتر از ۳۰ درجات مختلفی از چاقی را نشان می دهد. وی بیان داشت: آمار چاقی در 
کودکان ایرانی نیز کم نیست و همچنین در بزرگسالان بین ۲۳ تا ۲۶ درصد است که این 
مسئله به دلیل بی توجهی خانواده ها و عادت های غذایی غلط شکل گرفته است چرا که 
کودکان همچون لوح سفید بوده که والدین می تواند به هر طریق روی آن نقاشی کنند 
و از آنجایی که کودک تصوری از مزه و حجم غذا ندارد چاقی آن به اشتباه والدین است.

این متخصص تغذیه گفت: برخی پیشنهاد می کنند که برای رفع چاقی و اضافه وزن 
غذا کمتر خورده شود و ورزش بیشتری صورت گیرد در حالی که مسئله پیچیده تر است 
و باید ابتدا انگ هایی که به چاق ها نسبت داده می شود را برداریم چرا که همه چاق ها 
ممکن است کم تحرک نداشته باشند و یا زیاد غذا نخورند. وی در مورد ۲ نکته طلایی 
برای مقابله با چاقی گفت: برای درمان چاقی در گام نخست افراد چاق باید با متخصص 
تغذیه و روانشناس مشاوره شوند و در گام دوم به این نکته توجه داشت که هر فردی در هر 
سطحی از چاقی اگر بتواند ۵ تا ۱۰ درصد وزنش را کم کند کافی بوده  و این مسئله قابل 
دسترس است و از عوارض منفی در این زمینه می کاهد. شکیبافر با اشاره به راه اندازی 
دهکده چاقی در دهکده خلیج فارس به مناسبت روز جهانی چاقی در ۱۱ اکتبر به مدت 
۳ روز گفت: دهکده دیابت هم با هدف اطلاع رسانی و افزایش ارتقائ آگاهی مردم در 

روز جهانی دیابت ۲۳ آبان ماه در یکی از پارک های تهران برگزار خواهد شد.

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران مطرح کردد 

علائم ابتلا به آب سیاه
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: هدف از درمان آب سیاه این بوده 
که جلوی پیشرفت بیماری را بگیریم ولی با توجه به علم امروز جبران مشکل پیش آمده 

امکانپذیر نیست؛ لذا تشخیص زودهنگام و درمان به موقع اهمیت زیادی دارد.
 نوید نیلفروشان، در رابطه با بیماری گلوکوم یا آب سیاه اظهار داشت: این بیماری زمانی 

ایجاد می شود که به دلیل فشار بالای چشم عصب بینایی دچار تخریب تدریجی شوند.
وی افزود: فشار داخل چشم همچون فشار خون یک میزان طبیعی دارد و اگر بالاتر از این 
میزان قرار گیرد عصبی را که مسئول رساندن اطلاعات از شبکیه به مغز برای درج تصاویر 
هستند دچار اختلال می کنند. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران ادامه داد: 
فردی که مبتلا به گلوکوم شده در ابتدا ممکن است با اختلال در دید محیطی یا اطراف 
دچار مشکل شود همچنین فرد در رانندگی هنگام شب دچار مشکل شده و پس از آن به 
تدریج دید مرکزی در صورت پیشرفت بیماری از بین می رود. نیلفروشان با اشاره به اینکه 
کاهش تظاهرات بینایی در مراحل پیشرفته رخ می دهد عنوان کرد: در اکثر موارد آب سیاه 
علامت خاصی ندارد و در برخی از موارد زمانی که فرد برای تشخیص شماره عینک به 
چشم پزشک مراجعه می کند متوجه فشار بالای چشم و یا ابتلا به گلوکوم خواهد شد. 
مسئول گروه گلوکوم در بیست و هشتمین کنگره چشم پزشکی ایران یاد آور شد: استفاده 
از دارو، انجام لیزر و جراحی از جمله درمان های گلوکوم به شمار می رود که ممکن است 
برای برخی از افراد مجموعه ای از این روش های درمانی همزمان لازم باشد. همچنین فرد 
شاید تا پایان عمر نیاز داشته باشد جراحی برای درمان آب سیاه را تکرار کند. وی گفت: 
هدف از درمان آب سیاه این بوده که جلوی پیشرفت بیماری را بگیریم ولی با توجه به علم 
امروز جبران مشکل پیش آمده امکانپذیر نیست. لذا تشخیص زودهنگام و درمان به موقع 
اهمیت زیادی دارد. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران خاطرنشان کرد: ژنتیک 
و سن بالا به ویژه بالای 4۰ سال از علل عمده ابتلا به آب سیاه است و هر ۱۰۰ نفر بالای 4۰ 
سال ممکن است سه مورد آنها مبتلا به گلوکوم شوند که این میزان با افزایش سن بیشتر 
محتمل تر خواهد شد. نیلفروشان در پایان گفت: افرادی که از عینک شماره بالا به علت 

نزدیک بینی یا دوربینی استفاده می کنند، ریسک بالاتر برای ابتلا به آب سیاه دارند.

 

حسگری که جایگزین ام. آر. آی می شود
 

پژوهشگران دانشگاه "ام. آی. تی"، نوعی حسگر برای بررسی فعالیت های مغز ابداع 
کرده اند که رویکرد آن در مقایسه با ام. آر. آی، تهاجم کمتری دارد.

به گزارش ایسنا و به نقل از ام. آی. تی نیوز، بیشتر روش های بررسی عملکرد مغز، 
)MIT(، روش  "ام. آی. تی"  اما مهندسان دانشگاه  تهاجمی هستند  معمولا بسیار 
جدیدی برای شناسایی فعالیت الکتریکی یا سیگنال های نوری مغز ابداع کرده اند که در 

آن، برای انجام دادن ام. آر. آی از یک حسگر با حداقل تهاجم استفاده می شود.
برای بررسی تغییرات جریان خون که نشان دهنده فعالیت مغز هستند، اغلب از روش 
ام. آر. آی استفاده می شود اما پژوهشگران ام. آی. تی، یک حسگر جدید طراحی کرده اند 
که می تواند علاوه بر نور ناشی از پروتئین های "لومینسنت"، جریان های الکتریکی کم را 
نیز شناسایی کند. امواج الکتریکی ناشی از ارتباطات درونی مغز و سیگنال های نوری 
را می توان با مولکول های گوناگونی که توسط شیمی دانان و مهندسان زیستی ابداع 

شده اند، تولید کرد.
"آویاد های" )Aviad Hai(، نویسنده ارشد این پژوهش گفت: در این روش، اتصال 
سیم به مغز لازم نیست و فقط باید از حسگر استفاده کرد؛ در نتیجه با تهاجم کمتری 

همراه است.
به گفته پژوهشگران، این حسگر می تواند سیگنال های الکتریکی ناشی از فعالیت 

مستقل یا گروهی نورون ها را دریافت کند.
"آلن جاسانف" )Alan Jasanoff(، استاد مهندسی زیستی و علوم شناختی دانشگاه 
ام. آی. تی و از نویسندگان این پژوهش گفت: ما نشان دادیم که این گونه ابزار، نسبت به 
عوامل بالقوه زیستی حساس هستند و ولتاژ ناشی از آنها، به ولتاژ سیگنال های ناشی از 

بافت مغزی شباهت دارد.
اختیار  الکتریکی مغز، در  فعالیت  برای نشان دادن  این حسگر، روش دقیق تری 
متخصصان علوم اعصاب می گذارد. از این روش می توان برای سنجش نور  نیز استفاده 

کرد و آن را برای بررسی مواد شیمیایی از جمله گلوکز به کار برد.

یک استارت آپ ایرانی موفق به ساخت دستگاه خوانشگر تشخیص زودهنگام 
حمله قلبی برای مانیتورهای علائم حیاتی آمبولانسها و اورژانسها شد.

سرور یوسفی، مدیر استارت آپ تولیدکننده کیت خوانشگر تشخیص حمله قلبی 
در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به اینکه طبق آمار سال ۲۰۱4 سازمان WHO بالغ 
بر 9۷ هزار ایرانی سالانه بر اثر سکته قلبی جان خود را از دست می دهند و ۶ برابر 
این تعداد، برای تشخیص حمله قلبی به بیمارستانها مراجعه می کنند، افزود: آمارها 

نشان می دهد که 4۲ درصد مرگ و میرها در ایران ناشی از سکته قلبی است.
انجام عملیات  و  بیمارستان  به  بیمار  انتقال  و  قلبی  از زمان حمله  وی گفت: 
خونگیری، حدود ۲ ساعت زمان به طول می انجامد که این زمان از دست رفته به 
اصطلاح، گلدن تایم نامیده می شود. در این بازه زمانی اندک، هرچه سریعتر حمله 

قلبی بیمار تشخیص داده شود امکان نجات وی افزایش می یابد.
یوسفی ادامه داد: از این رو و برای کاهش زمان از دست رفته تشخیص حمله قلبی، 
ما موفق به ساخت دستگاهی شده ایم که امکان تشخیص حمله قلبی را در محل و 

بدون حرکت بیمار ممکن می کند.
وی با بیان اینکه این دستگاه شامل یک کیت خوانشگر یک بار مصرف است که 
نمونه خون بیمار روی آن قرار می گیرد، افزود: این کیت از طریق خوانشگر ماژولار و 

اتصال به دستگاه مانیتورینگ، علائم حیاتی بیمار را اندازه گیری می کند.
یوسفی با اشاره به اینکه این دستگاه مختص مانیتورهای علائم حیاتی است که 

در آمبولانس ها و اورژانس  ها استفاده می  شوند، درباره ضرورت ساخت این محصول 
اضافه کرد: سالانه ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار تست سکته قلبی در ایران انجام می شود و 
کیت خوانش یک بار مصرف که نسبت به نمونه خارجی قیمت بسیار کمتری دارد، 
می تواند باعث کاهش زمان تشخیص حمله قلبی و جلوگیری از سکته قلبی بیمار 
شود. این دستگاه امسال در نمایشگاه جیتکس دبی ۲۰۱8 در سالن استارت اپها 

عرضه شد.

دستگاه خوانشگر تشخیص زودهنگام حمله قلبی ساخته شد

آگهی ابلاغ اجرائیه 
کلاسه: ۱۳9۷۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۱۷8۵/۱

 : ملی  شماره  به  رضا   : پدر  نام   ، فر  خورشیدی  محمد  آقای  به  وسیله  بدین 
که   9۷۰۱88۶ کلاسه  پرونده  بدهکار   9۳۶۱ شناسنامه  شماره   ۰۳8۶۵4۳9۵۱
برابر  که  گردد  می  ابلاغ  اید  نگردید  شناخته  پست  مامور  پست  مامور  گزارش  برابر 
قرارداد بانکی شماره ۱۱9۵9۳9۱۱ بین شما و بانک سپه شعبه امام خمینی مبلغ 
۵/4۷۲/۷۱۰/۰۳۱ ریال که روزانه از تاریخ ۱۳9۷/۶/۱۷ مبلغ ۳/۱۵۵/۳9۲ ریال 
)که طبق مندرجات محاسبه قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء  به ان اضافه می گردد( 
بدهکار می باشید که  بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجراییه  نموده  
است و پس از انجام  تشریفات قانونی اجراییه صادر شده و به شماره کلاسه فوق در این 
اداره مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱8 آیین نامه ی اجرایی مفاد اسناد رسمی به شما 
ابلاغ می گردد که از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجراییه محسوب است و فقط 
همین یک نوبت در روزنامه  منتشر می گردد  ظرف مدت  ده روز نسبت به پرداخت آگهی 
خود اقدام نمایید  در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق 

مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد . )م الف ۱۶۷۰۳( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم                                    

---------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای صالح کاگر با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 

مالکیت ششدانگ پلاک  4۵۶/۱۵۵ اصلی در  بخش 9 ثبت قم که در دفتر الکترونیک 
شماره ۱۳9۶۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۲۲۰۵  بنام ایشان ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 
۲۲۶۲۱9/ب 9۵ صادر و تسلیم شده است سپس ایشان اعلام نموده که بعلت سهل 
انگاری سند مالکیت مزبور مفقود گردیده لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف ده روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد بدیهی است پس از انتقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. ح/  ) م الف ۱۶۶89(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای صالح کاگر با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
سند مالکیت ششدانگ پلاک  4۵۶/8/۱۵4 اصلی در  بخش 9 ثبت قم که در دفتر 
الکترونیک شماره   ۱۳9۶۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۵۰۱ بنام ایشان ثبت و سند مالکیت به 
شماره مسلسل ۲۲۶۲۱8/ب 9۵ صادر و تسلیم شده است سپس ایشان اعلام نموده 
که بعلت سهل انگاری سند مالکیت مزبور مفقود گردیده لذا به استناد تبصره یک 
اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه 

کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف ده روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انتقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. ح/  ) م الف ۱۶۶9۰(
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت منطقه یک قم

---------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای حاج شیخ محمد علی پوریزدان پرست با ارائه دو برگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت ششدانگ پلاک  ۱۰۶94/۱/۲۲۳ در  بخش ۱ 
ثبت قم که در دفتر ۱۳۱ صفحه ۱۲۷ بنام ایشان ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 
۳۶4۵99 صادر و تسلیم شده است سپس ایشان اعلام نموده که بعلت سهل انگاری 
سند مالکیت مزبور مفقود گردیده لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
ده روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد 
بدیهی است پس از انتقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. ح/  ) م الف ۱۶۶9۱(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

بدینوسیله از کلیه اعضا هیئت امنا دعوت می گردد در جلسه مجمع عمومی عادی نوبت 
اول که راس ساعت 17:00 روزیك شنبه مورخ 97/8/13 درمحل دفتر مرکزی موسسه به 
آدرس: قم –بلوار امام موسی صدر)خاکفرج(- نبش میدان نواب طبقه اول تشکیل می گردد، 

با در دست داشتن کارت عضویت حضور بهم رسانید.
دستور جلسه :

1. استماع گزارش هیئت مدیره
2. استاع گزارش بازرس 

3. انتخاب اعضای هیئت امنای جدید و بررسی استعفای اعضای قدیم
4. انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره

موسسه خیریه سیصد و سیزده صالح به شماره ثبت 2156

هیات مدیره

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی نوبت اول 



چهار شنبه -دوم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64674
اجتماعی

عصر  قم،  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  اعضای 
دوشنبه در بیست و نهمین جلسه این ستاد در تالار امام 
جواد)ع( استانداری، خواستار تفویض اختیار اختصاص 
تسهیلات به واحدهای صنعتی بزرگ، از ستاد تسهیل 

ملی به استانی شدند.
این  در  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
جلسه اظهار داشت: براساس مصوبه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی، واحدهای دارای 50 نیروی شاغل جزو 
صنایع کوچک، واحدهایی با 100 تن شاغل جزو صنایع 
متوسط و واحدهایی که بیش از این نیروی اشتغال دارند، 
صنایع بزرگ محسوب می شوند، که تصمیم گیری در 
مورد ارائه تسهیلات به آنها باید توسط ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید کشور صورت گیرد.
محمود سیجانی با بیان این که در کوچک، متوسط و یا 
بزرگ بودن واحدها، حجم سرمایه مطرح نیست و برخی 
واحدها حتی با وجود داشتن نیروی کار کمتر از 100 تن 
حجم سرمایه در گردش بالایی دارند، افزود: از آنجا که 
بررسی موضوع تسهیلات واحدهای تولیدی 31 استان 
فرایند زمان بری است و از طرفی بخشنامه مربوطه نیز با 
تاخیر به استان ها ابلاغ شده، پیشنهاد ما واگذاری اختیار 
این تصمیم گیری به ستاد تسهیل استانی است، تا مسیر 
تخصیص تسهیلات به واحدهای بزرگ، کوتاه تر شود. 2 
هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم 
وجود دارد که از این تعداد 2 هزار و 256 واحد مربوط به 
صنایع کوچک، 75 واحد مربوط به صنایع متوسط و 63 
واحد مربوط به صنایع بزرگ است؛ همچنین بیش از 53 
هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند.  
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ 
و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات 
- و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 

صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
*تصویب پرداخت 190 میلیارد تومان تسهیلات به 

بخش تولید قم
منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
تصویب  به  اشاره  با  جلسه   این  در  نیز  قم   استاندار 
پرداخت 190 میلیارد تومان تسهیلات به بخش تولید 
قم اظهار داشت: روند پرداخت تسهیلات کند است و در 

این زمینه نیازمند تسریع در فرایندهای ارائه ی تسهیلات 
هستیم. مهرداد غضنفری قم طی سخنانی حفظ و ایجاد 
اشتغال را در گرو رونق تولید دانست و گفت: تولید هم 
در گروی سرمایه گذاری است و بانک ها در این زمینه 
مسئول هستند. وی سودهای بالای تسهیلات بانکی را 
یکی از مشکلات تولیدکنندگان عنوان کرد وافزود: دولت 
با بهره ی پایین تر در اختیار  در این زمینه تسهیلات 
تولیدکنندگان قرار می دهد. معاون استاندار قم همچنین 
با بیان اینکه برای پرداخت تسهیلات طرح رونق تولید 
در استان قم به میزان 190 میلیارد تومان مصوبه داریم، 
خاطرنشان کرد: روند پرداخت این تسهیلات کند است و 
نیازمند اصلاح فرایندها و تلاش بیشتر بانک ها ودستگاه 
های مسئول برای تحقق سهم استان قم هستیم.بررسی 
و  آسانسور  همگن  صنایع  تخصصی  انجمن  وضعیت 
پله برقی قم نیز از دیگر موضوع های این جلسه بود که 
رئیس سازمان صنعت قم با اشاره به همکاری و مشارکت 
تمدید  یا  و  صدور  تعلیق،  بحث  در  انجمن  این  خوب 
پروانه واحدهای فروشنده و تولیدکننده تجهیزات بالابر 
در استان، افزود: کمیته ای خاص با عضویت اداره کل 
استاندارد و دفتر فنی مهندسی استانداری در این زمینه 

تصمیم گیری می کنند.
سیجانی تصریح کرد: در رابطه با صدور پروانه واحدهای 
صنفی بین مراجع صدور و اتحادیه اختلاف هایی وجود 
دارد و اتحادیه ها در این خصوص توقع هایی دارند، که 
این موضوع در سطح ملی مطرح است و مختص قم 
واحدهای  که  است  این  ما  اعتقاد  گفت:  وی  نیست. 
صنفی در حوزه بالابر باید بیشتر به ارائه خدمات و تامین 
قطعات بپردازند و واحدهای خدمات مهندسی و طراحی 
مونتاژ باید نسبت به نصب و راه اندازی تجهیزات آسانسور 

در ساختمان ها اقدام کنند. 
صنف  در  تجربه  بی  افراد  حضور  از  ممانعت   

آسانسور و پله برقی 
مدیرعامل انجمن صنایع همگن آسانسور و پله برقی 
قم گفت: پیشنهاد ما این است که صدور پروانه کسب 

مشروط به دریافت پروانه طراحی مونتاژ باشد.
محمد عطایی همچنین صدور پروانه یاد شده برای 
ممانعت از حضور افراد بی تجربه به این صنف را ضروری 

خواند و اذعان داشت: ما شرکت های غیر بومی و غیر 
مجاز که در زمینه بالابر فعالیت می کنند را در یک سطح 
می بینیم چون برخی شرکت های غیر بومی مجوزهایی را 
برای انجام کار اخذ می کنند، ولی چون در صحنه حضور 
ندارند نمی توانند خدمات لازم را ارائه کنند. وی گفت: 
در حال حاضر 30 واحد فعال در زمینه طراحی، مونتاژ 
و نصب بالابر از سازمان صنعت و اداره کل استاندارد قم 
مجوز دارند و 25 واحد صنفی نیز در خصوص فروش و 
تولید قطعات و تجهیزات آسانسور فعال هستند و علاوه 
نیز در شهرک شکوهیه قرار دارد که در  بر آن 2 واحد 
خصوص موتور و سایر تجهیزات آسانسور فعالیت می 

کند، ولی زیر نظر انجمن نیست.
*نیروگاه تولید برق غدیر قم آبان ماه امسال فعال 

می شود
 مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق استان قم  نیز 
در این جلسه گفت: نیروگاه برق غدیر در قم با ظرفیت 
انتقال 10 مگاوات انرژی خورشیدی از آبان ماه امسال 
فعال می شود. محمد ارجمندزاده شامگاه دوشنبه در 
جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید که در استانداری 
قم برگزار شد، بیان کرد: در خصوص استفاده از پنل های 
خورشیدی و موضوع ارز بعد از نوسانات ارزی وزارت نیرو 
در تلاش است تا مشکلات را برطرف کند. وی گفت: در 
خصوص انرژی های تجدید پذیر تاکنون هیچ اقدامی در 
استان قم انجام نشده است. مدیر دفتر بازار برق شرکت 
توزیع برق استان قم عنوان کرد: با توجه به سرمایه گذاری 
خارجی خرید ریالی و خروج ارز را دنبال می کنیم که با 
پیگیری های انجام شده به جای اینکه با ارز چهار هزار و 
200 تومانی فعالیت کنیم بتوان با سامانه نیما این اقدام 
نیروگاه های  تعرفه  نرخ  خصوص  در  وی  داد.  انجام  را 
برق آبی، افزود: سال گذشته وزارت نیرو نرخ را از 300 
تومان به 150 تومان کاهش داده بود که باز نرخ به 325 
تومان بازگشت. ارجمند در خصوص نیروگاه غدیر افزود: 
سرمایه گذاری نیروگاه غدیر مراحل پایانی را طی می کند 
و تا 15 آبان ماه تست اتصال به شبکه انجام می شود و به 
زودی در نیمه آبان ماه به شبکه وصل شده و 10 مگاوات 

این نیروگاه خورشیدی برق به شهر منتقل می کند.
*احداث نیروگاه و تولید انرژی برق آبی

 احداث نیروگاه و تولید انرژی برق آبی از طریق آب 
سد کوچری نیز در این جلسه مورد بحث قرار گرفت که 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم افزود: در ارتباط با 
ظرفیت خط انتقال آب به سد کوچری برای تولید انرژی 
برق آبی با توجه به این که از ظرفیت 2.7 مگاواتی آن 
نیز استفاده می شود، مطالعات استفاده و تکمیل بهره 

برداری از این نیروگاه ها را از اواخر سال 96 آغاز کردیم.
دو  ظرفیت  داد:  ادامه  مسگر  حسینی  حاج  احمد 
ایستگاه که برای مناقصه آماده شده، 7 7. مگاوات است 
و به 890 میلیارد ریال سرمایه گذاری نیاز دارد.وی افزود: 
بازنگری گزارش  قبیل  از  اقدام هایی  این طرح،  برای 
امکان سنجی و تهیه اسناد ارزیابی کیفی انجام شده و 
منتظر تخصیص منابع آبی از طرف وزارت نیرو هستیم که 
به محض تحقق این امر برای جذب سرمایه گذار فراخوان 
خواهیم داد. سد کوچری در هشت کیلومتری جنوب 
هدف  1395با  شهریورماه  گلپایگان  شهرستان  غرب 
تامین آب شرب درازمدت شهرهای دلیجان، ساوه، قم، 
خوانسار، خمین، گلپایگان، محلات، نیمور و سلفچگان 

به طور رسمی به بهره برداری رسید.

 در شورای آموزش و پرورش استان قم مطرح شد؛

کمبود شدید تجهیزات کارگاهی در 
هنرستان های قم

به فعالیت 70  با اشاره  و پرورش استان قم  اداره کل آموزش   معاون آموزش متوسطه 
هنرستان دولتی در قم گفت: این مراکز با کمبود شدید تجهیزات کارگاهی مواجه هستند.

در چهارمین جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم که شامگاه دوشنبه با حضور استاندار 
و اعضای این شورا در محل سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، درباره طرح 
»انی احب الصلوه« و پیشنهاد تأمین حق تقدم ائمه جماعات از اعتبارات استانی و همچنین 

کمبود کارگاه های هنرستان ها به تجهیزات جدید بحث و گفت وگو شد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در ابتدای این جلسه گفت: در سال تحصیلی امسال بر 
مبنای آماری از 2۴2 هزار دانش آموز به 256 هزار دانش آموز افزایش یافت و این افزایش در 

پایه اول دبستان بوده که در یک هزار و ۴00 واحد آموزشی تحصیل می کنند.
حمیدرضا شیخ الاسلام با بیان اینکه امسال کمترین مشکل در حوزه تأمین نیروی انسانی 
داشتیم، گفت: این استان همچنین در کنکور سراسری از بین 32 استان کشور توانست رتبه 

اول زبان انگلیسی را به خود اختصاص دهد.
به گفته وی، با توجه به اجرای برنامه های مختلف پرورشی و فرهنگی برای دانش آموزان 
پایه های مختلف تحصیلی دغدغه اصلی این نهاد مقابله با آسیب های اجتماعی است که 
مهم ترین آن همان فضای مجازی است که باید با همکاری صدا وسیما و کارشناسان فرهنگی 

و هم چنین تغییر سبک زندگی با این مشکل مقابله کنیم.
*با رشد اقبال تحصیل در هنرستان ها روبروهستیم 

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان قم در ادامه جلسه شورای آموزش و پرورش 
استان قم اظهار کرد: طبق آخرین آمار در کشور 5 میلیون لیسانسه بیکار داریم که تنها 
16 درصد از آنها جذب دستگاه های دولتی می شوند در حالی که تحصیل در هنرستان و 

هنرستان های کار و دانش می تواند نیروی انسانی ماهر کشور را تأمین کند.
علیرضا یاری افزود: در استان قم 70 هنرستان دولتی وجود دارد که ۴0 هنرستان کار 
و دانش و 30 هنرستان فنی و حرفه ای است با توجه به تغییر سرفصل های پایه دوازدهم و 

آموزش های عملی با کمبود شدید تجهیزات روبرو هستیم.
وی بیان کرد: در سال تحصیلی 97 با رشد اقبال تحصیل در هنرستان ها روبرو بودیم و رشد 
تحصیل در هنرستان های قم با 3/5 بوده در این هنرستان ها 66 رشته فنی متنوع آموزش 

داده می شود که نیاز به کارگاه های عملی است.
سید حسن رضوی، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان هم در این جلسه گفت: 
در بحث احداث و تجهیز مدارس فنی و حرفه ای امسال ۴ میلیارد تومان از اعتبارات متوازن 

اختصاص یافته که 2 میلیارد آن برای تجهیز هنرستان ها اختصاص یافته است.
*در مدارس استان ۶۴1 هزار روحانی جماعت داریم 

معاون امور فرهنگی آموزش و پرورش استان قم نیز اظهار داشت: تاکنون 102 برنامه مهم 
پرورشی برای بالا بردن سطح فرهنگی دانش آموزان در سطح مدارس استان اجرا شده است 
و در سال 95 از سوی سازمان مدیریت کشور رتبه نخست را کسب کردیم و در مهرماه امسال 

هم توانستیم رتبه اول کشور با متیاز 100 را به دست آوریم.
ناصر حمزه ای گفت: 152 هزار دانش آموز در برنامه های فرهنگی مشارکت داشتند که 75 
هزار نفر آنها به طور گروهی و 153 هزار نفر دیگر به طور انفرادی حضور داشتند علاوه بر آن 

100 کانون آموزشی دارس اجرا شد.
به گفته وی، 12 هزار نفر در مسابقان کتابخوانی شرکت داشتند که 11 نفر حائز رتبه های 
کشوری شدند. معاون فرهنگی آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اجرای طرح من نماز را 
دوست دارم، گفت: در سال گذشته 18 هزار نفر روحانی برای اجرای این طرح و برگزاری نماز 
جماعت با ما همکاری داشتند که به 12 هزار نفر روحانی کاهش یافته است این امر به دلیل 

کاهش بودجه در این زمینه است.
حمزه ای افزود: در مدارس استان 6۴1 هزار روحانی جماعت داریم که باید دستگاه های 

اجرایی برای افزایش آن با ما همکاری کنند.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم :

بیمه مکمل مدیریت بحران در زمان حوادث است
مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: بیمه حوادث و بلایای طبیعی مکمل مدیریت 

بحران در زمان حوادث و نجات بخش زندگی شهروندان است.
محسن اوروجی: اگر شهروندان با هزینه بسیار اندک، خانه و زندگی خود را در برابر حوادث 
مختلف بیمه نمایند، در زمان وقوع حادثه می توانند با دریافت هزینه ای از بیمه، بخشی از 

خسارت های متحمل شده را جبران نمایند.
وی اضافه کرد: به طور مثال در زلزله ای که سال گذشته در کرمانشاه رخ داد، در شهر سرپل 
ذهاب شاهد بودم افرادی که خانه ها خود را بیمه نموده بودند، در هفته اول پس از وقوع زلزله، 

300 تا ۴00 میلیون ریال از بیمه دریافت کردند.
زمین لرزه 7.3 ریشتری 21 آبان ماه پارسال در 11 کیلومتری بخش ازگله، 32 کیلومتری 
شهرستان سرپل ذهاب در غرب کرمانشاه 569 کشته و 12 هزار و 386 مصدوم داشته است؛ 
این زلزله به 10 شهرستان و یک هزار و 930 روستای استان کرمانشاه خسارت وارد کرده و 
براساس ارزیابی های صورت گرفته 77 هزار واحد مسکونی شهری و روستایی نیز آسیب کلی 

و جزیی دیده است.
وی ادامه داد: اسکان اضطراری نیز در بیمه های مختلف پیش بینی شده است و در هنگام 

وقوع حوادث از جمله آتش سوزی، سیل و زلزله کارآیی زیادی دارد.
اوروجی در ادامه گفت: جلسه های شورای هماهنگی مدیریت بحران بر اساس برنامه 
زمانبندی با هدف ایجاد مدیریت یکپارچه در امر سیاستگذاری، برنامه ریزی، ایجاد هماهنگی 

و انسجام در استان برگزار می شود.
وی افزود: این شورا دارای 1۴ کارگروه تخصصی زیرمجموعه است که این کارگروه ها نیز 
هر 1۴ روز یک بار جلسه های خود را در چهار محور پیشگیری، آمادگی، مقابله و بازسازی 

برگزار می نمایند.
وی افزود: بهداشت و درمان، آموزش و اطلاع رسانی، امداد و نجات و آموزش همگانی، 
تامین مسکن، تامین سوخت و مواد نفتی، امنیت و انتظامات، امور سیل و مخاطرات دریایی، 
برق، آب و فاضلاب، تشکل های مردم نهاد از جمله کارگروه های شورای مدیریت بحران قم 
می باشند. مدیرکل مدیریت بحران قم با اشاره به تجهیزات و نیروی سازمان مدیریت بحران، 
گفت: امکانات موجود در استان برای امدادرسانی در هنگام وقوع زلزله کافی نیست و 

امکانات موجود جوابگوی شرایط عادی می باشد.
وی خاطرنشان کرد: به همین منظور استان های هم مرز به عنوان استان های معین تعریف 

شده اند تا هنگام وقوع حوادث بر اساس هماهنگی های قبلی به امدادرسانی بپردازند.
وی مشارکت شهروندان در مقابله با بالایای طبیعی و کاهش آثار آن را مهم ارزیابی کرد 
و گفت: شهروندان باید با مقاوم سازی منازل خود و دریافت آموزش خود را برای مقابله با 

حوادث طبیعی آماده نمایند.
اوروجی تاکید کرد: منازل موجود در بافت های فرسوده هر چه سریع تر باید ایمن سازی 
شود و هر شهروند با شرکت در دوره های آموزشی، نحوه پناهگیری و انجام کمک های اولیه 

را یاد بگیرد.

مدیر آبفا برخوار خبرداد

واگذاری  18 هزار انشعاب فاضلاب در 
شهرستان برخوار 

مدیر آبفا برخوار گفت: در چند سال اخیر مردم  شهرستان برخوار در فصل گرم با چالش 
هایی پیرامون دسترسی پایدار به آب شرب  مواجه بودند که در سال جاری با اجرای دو خط 
انتقال  هر کدام به طول 2.7 و 3.5 کیلومتر مشکل تامین پایدار آب شرب این منطقه برطرف 

شد.
احمد رضا مهرجو به ضرورت اجرای خط انتقال آب به شهرستان برخوار پرداخت وتصریح 
کرد:بخش های شمالی شهرهای دولت آباد و شاپورآباد در انتهای خط آبرسانی به این 
شهرستان قراردارند به همین دلیل ساکنان این مناطق در برخی مقاطع سال بعضا با مشکل 
افت فشار مواجه بودند  که در سال جاری  با اجرا دو خط انتقال به این شهرها مشکل عدم 

دسترسی پایدار به آب شرب در این مناطق رفع شد .
وی با اشاره به چگونگی تامین آب شرب شهرستان برخوار افزود: این شهرستان با جمعیتی  
بالغ بر152 هزارنفر تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ قرار دارد همچنین دارای6 
حلقه چاه آب می باشد که در سالهای اخیر به دلیل افت سطح  آبهای زیرمینی، آبدهی این 
چاهها بسیار کاهش یافته به گونه ایی که آبدهی یکی از چاهها از 50 لیتر در ثانیه به 18 

لیترکاهش یافته است.
وی با بیان اینکه برای گذر از بحران کم آبی در تابستان ، 21 حلقه چاه آب کشاورزی 
شناسایی شد و اظهارداشت:در فصل تابستان برای غلبه بر تبعات ناشی از خشک سالی 
علاوه بر شناسایی چاههای کشاورزی که از لحاظ کیفی ،شیمیایی قابل استفاده در بخش 

شرب بودند نیز 6 حلقه از چاههای شهرداری به شبکه توزیع متصل شد.
مدیر آبفا برخوار کاهش مصرف سرانه آب و هدررفت آب را یکی از راههای مدیریت مصرف 
برشمرد و اعلام کرد:هم اکنون میانگین مصرف سرانه آب در شهرستان برخوار حدود 1۴6 
لیتر در شبانه روز است که تلاش ها درصدد کاهش این رقم می باشد این درحالیست سعی 
شده با اصلاح شبکه های فرسوده ، هدر رفت آب نیز کاهش یابد در این زمینه در سال جاری 
بیش از 7 کیلومتر اصلاح شبکه فرسوده  و بیش از هزار مورد اصلاح انشعابات  در دستورکار 

قرارگرفت .
وی اجرای توزیع عادلانه آب را ضروری برشمرد و خاطرنشان ساخت:برای اینکه بتوانیم 
آب را عادلانه بین مشترکین توزیع کنیم 90 درصد شبکه  توزیع آب بوسیله سیستم تله 
متری کنترل می شود و بصورت آنلاین شبکه آب رصد می گرددهمچنین 9 تابلو فشارسنج 
و 6 دستگاه فشار سنج  در نقاط مختلف شهرستان نصب گردید تا آب بصورت عادلانه میام 

مشترکین توزیع شود.
مهرجو در ادامه به اجرای بیش از ۴2.5 کیلومتر شبکه فاضلاب در شهرستان برخوار 
پرداخت و تصریح کرد: درسال گذشته بیش از ۴2.5 کیلومتر شبکه فاضلاب در سطح 5شهر 

،همانند دولت آباد،خوروزق، دستگرد، شاپورآباد و حبیب آباد اجرا گردید .
وی افزود: اجرای شبکه فاضلاب شهرستان برخوار تاکنون هزینه ایی بالغ بر 16.5 میلیارد 
تومان در برداشته است این درحالیست که  87درصد شبکه فاضلاب شهرخوروزق و 65 

درصد شبکه فاضلاب شهر دولت آباد اجرا شد 
مدیر آبفا برخوار گفت: تاکنون 18 هزار انشعاب فاضلاب در شهرستان برخوار واگذارشد 
و در سال جاری بمنظور اینکه مردم بیشتری تحت پوشش خدمات شبکه فاضلاب قرار 
گیرند بصورت قسطی انشعابات واگذار شد و این امر استقبال قابل توجه مشترکین را 

بهمراه داشت.

رئیس جهاد کشاورزی استان قم:
دامداری بدون سکونت کارگر قابل مدیریت نیست

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به انتقاد برخی مسئولان از سکونت تعدادی 
از خانواده ها در مجتمع دامشهر این شهر، گفت: کارگر باید شبانه روز و با خانواده در 

دامداری مستقر باشد و دامداری بدون سکونت کارگر قابل مدیریت نیست.
محمدرضا طلایی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران در خانه مطبوعات قم، افزود: ایجاد 
مجتمع دامی جزو سیاست های وزارت جهاد کشاورزی نیست و علاوه بر این که این 
وزارتخانه چنین مجتمع هایی را قبول ندارد، بر اساس ابلاغ هیات دولت نیز هر گونه 

مجوز برای مجتمع های دامی ممنوع است.
وی اضافه کرد: در گذشته نیز مخالف ایجاد مجتمع دامداری بودیم، زیرا بر اساس 
قانون دامپروری، دامداری ها باید با فاصله چندین متری از هم ایجاد شود، در حالی که 

دامداری ها در مجتمع دامشهر دیوار به دیوار هم می باشد.
وی تصریح کرد: قبل از ایجاد مجتمع دامشهر، ورودی های شهر قم از سمت محور 
ساوه، قنوات، قمرود و اراک مملو از دامداری بود که چهره نازیبایی به شهر قم داده و 
مشکلات زیادی را موجب شده بود. طلایی گفت: برای حل این مساله زمینی برای 
ایجاد مجتمع دامشهر اختصاص یافت و یک هزار و ۴00 واحد دامی در این مجتمع 
مستقر شد و در چند سال گذشته اقدام های بسیاری از جمله تامین آب شیرین، 

گازکشی و مباحث فنی برای این مجتمع توسط جهاد کشاورزی انجام شده است.
*فراتر از وظایف در دامشهر ورود کرده ایم

مجتمع  امروز  کرد:  تصریح  است،  قم  استان  معضل  دامشهر  که  این  بیان  با  وی 
دامشهر صورت مساله ای شده که همه می خواهند آن را پاک کنند، ولی بدانیم اینطور 

درخصوص دامشهر صحبت کردن، مشکلی از شهر حل نمی کند.
وی افزود: کارگر باید شبانه روز و با خانواده در دامداری مستقر باشد و نمی توان کارگران 

را به صورت شیفتی استخدام کرد، زیرا صرفه اقتصادی برای دامدار نخواهد داشت.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم اضافه کرد: امروز در یک دامداری 200 راسی در هر 
نقطه ای از کشور که باشد، 10 کارگر با خانواده زندگی می کنند، نمی توانیم سکونت 

را از دام جدا کنیم.
وی بیان کرد: جمعیتی که امروز ساکن دامشهر است، در گذشته در شهر قم از امکانات 

مختلف استفاده می کرد، امروز هم باید این خدمات به این خانواده ها ارائه شود.
وی افزود: مساحت دامشهر قم 750 هکتار و به اندازه یک شهر است که 2 هزار سکنه 

دائم و پنج هزار سکنه غیردائم دارد.
طلایی تصریح کرد: هر کسی بخواهد واحد دامداری را از سکونت جدا کند یا بخش 

کشاورزی را نمی شناسد یا می خواهد خودش را از کار تبرئه نماید.
وی افزود: یکی از دلایلی که افاغنه در قم به بخش کشاورزی و دامداری ورود پیدا 
کرده اند، این است که ایرانی ها حاضر به سکونت با خانواده در کنار زمین کشاورزی و یا 
دامداری نبودند، در حالی که افاغنه با خانواده ساکن می شدند و در این صورت صرفه 
اقتصادی برای دامدار و کشاورز دارد. وی با تاکید بر این که مشکلات دامشهر وظیفه 
جهاد کشاورزی نیست، خاطرنشان کرد: رسیدگی به بیماری های دامی و زیرساخت 
دامشهر وظیفه جهاد کشاورزی است و این سازمان فراتر از وظایف خود در این منطقه 

ورود پیدا کرده است، ولی تامین مدرسه و بهداشت وظیفه دستگاه های ذیربط است. 
* کشتارگاه جاهد آماده راه اندازی است

این  مناقصه  آخرین وضعیت کشتارگاه جاهد گفت:  به  اشاره  با  ادامه  در  طلایی 
کشتارگاه انجام شده و به زودی به بخش خصوصی واگذار می شود.

وی در عین حال افزود: از شهرداری درخواست نمودیم کشتارگاه جاهد را خریداری 
نماید تا محصولات دامی از جمله گوشت به دلیل حساسیت های موجود در اختیار 
بخش خصوصی قرار نگیرد، ولی شهرداری به دلیل توجیه اقتصادی نداشتن با این 

درخواست موافقت نکرد.
وی اضافه کرد: کشتارگاه جاهد از مصوبه های سفر رهبر معظم انقلاب در سال 89 
به استان قم بود که برای احداث آن 30 میلیارد ریال کمک بلاعوض در نظر گرفته شد و 

برای امور زیربنایی اختصاص یافت.
به گفته رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم، تاسیسات این کشتارگاه که باید از خارج 
کشور تامین می شد، به دلیل تحریم ها با مشکل مواجه شد، ولی در حال حاضر آماده 
راه اندازی است. کشتارگاه جاهد با ظرفیت کشتار و نگهداری روزانه حداقل یک هزار 
راس دام سبک و 100 راس دام سنگین در کیلومتر 10 محور قدیم قم - جعفریه آماده 

بهره برداری است و می تواند جایگزینی برای کشتارگاه شهرداری باشد.
* رتبه سوم استان در تولیدات کشاورزی

وی در بخش دیگری از سخنان خود به قابلیت های بخش کشاورزی قم اشاره کرد 
و گفت: هشت درصد از درآمد اقتصادی استان از بخش کشاورزی است و اگر بخش 

کشاورزی تعطیل شود، قم دیگر جایی برای زندگی نخواهد بود.
وی افزود: در گذشته مساحت باغ های استان قم بین 10 تا 11 هزار هکتار بود، در 
حالی که امروز با احتساب همه فضاهای سبزی که شهرداری ایجاد نموده، کمتر از 2 

هزار هکتار است.
به گفته طلایی، تولید استان قم در بخش کشاورزی 750 هزار تن می باشد که از این 
نظر رتبه سوم را در کشور داراست و 12 هزار بهره بردار کشاورزی به صورت مستقیم در 

این بخش شاغل هستند.
وی خاطرنشان کرد: هشت درصد تخم مرغ کشور در قم تولید می شود و این استان 

جزو پنج استان برتر در تولید این محصول است.
وی بیان کرد: تنها استان کشور که 60 درصد دام پرواری دارد، قم می باشد و این 

استان دارای بزرگ ترین مجتمع دامداری در سطح کشور است.
طلایی افزود: در چهار هزار و 700 هکتار از زمین های کشاورزی قم آبیاری تحت فشار 
و در 11 هزار هکتار نیز سیستم آبیاری نوین انجام شده و امسال تاکنون پرونده احداث 
70 هکتار گلخانه برای دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی شده و تا پایان سال به 100 
هکتار افزایش می یابد. وی با بیان این که 25 هزار هکتار باغ و ۴2 هزار هکتار زمین 
کشاورزی در قم وجود دارد، گفت: سیاست جهاد کشاورزی حفظ وضع موجود است و 
کشاورزی را توسعه نخواهیم داد. به گفته وی، در استان قم یک هزار و 230 حلقه چاه 
مجاز و حدود چهار هزار حلقه چاه غیرمجاز وجود دارد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
قم تصریح کرد: متاسفانه همه کارخانه های موجود در محورهای تهران و کوه سفید 
دارای چاه غیرمجاز هستند که باید قانونمند شوند و با دریافت مجوز از چاه ها استفاده 
نمایند. به گفته وی، 663 قنات در قم وجود دارد که سرمایه مناطق کوهستانی می باشد 
و اگر دچار مشکل شود، روستاییان باغ های خود را از دست خواهند داد.وی افزود: 60 

درصد قنات هایی که در منطقه از بین می رود به دلیل چاه های غیرمجاز است.

مدیر کل میراث فرهنگی استان قم :

فاز اول مرمت خانه تاریخی توکلی قم
 به پایان رسید

مدیر کل میراث فرهنگی استان قم گفت: فاز اول مرمت خانه تاریخی توکلی، اثر به 
ثبت رسیده در فهرست آثار ملی ایران از دوران قاجاریه در قم به اتمام رسید.

حمید یزدانی با اعلام این خبر اظهار داشت: فاز اول مرمت این خانه تاریخی که در 
خیابان آذر، محله چهل اختران قم واقع شده است با اعتبار یک میلیارد و هفت صد 

میلیون ریال از محل اعتبارات استانی به اتمام رسیده است.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم افزود: مرمت این خانه تاریخی، شامل آوار برداری، 
مرمت پوشش ها، سبک سازی و عایق کاری بام، حذف الحاقات غیر اصولی، شمع 
کوبی، مرمت جرزها، استحکام بخشی بنا، مرمت ستون های سنگی و ساماندهی نمای 

بیرونی می باشد.
یزدانی ادامه: با توجه به نوع معماری و استفاده از رواق ها و ایوان هایی با ستون های 
خاص و گچ بری با نقوش واقع گرایانه، قدمت خانه تاریخی توکلی به اواخر دوره قاجار 
می  رسد که این خانه با شماره ۴853 و در سال 1380 به ثبت فهرست آثار ملی رسیده 
است. او ادامه داد: این خانه در مساحت 570 مترمربع و با سر در ورودی زیبا و نمای 
آجرکاری شده است و در بخش ورودی خانه، فضایی با هندسه نامشخص وجود دارد که 

به احتمال زیاد در دوره های قبل دچار تغییراتی شده است.
یزدانی خاطرنشان کرد: همچنین حیاط ساختمان دارای فرم مربع شکل است که 
در قسمت شمالی و جنوبی آن قسمت های اصلی بنا احداث شده و هر کدام دارای 
زیرزمین سراسری و یک طبقه می باشد و جلوی هر ایوان چهار ستون سنگی و اتاق 
هایی به حالت پنج دری وجود دارد که در سمت غربی حیاط سکویی با 2 ستون سنگی 

ایجاد شده و در مقابل آن اتاقی کوچک و راه پله ای به سمت پشت بام وجود دارد

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم:

162 فضای آموزشی و ورزشی در قم احداث 
شده است

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم گفت: از سال 92 تاکنون، 162 فضای 
آموزشی، فرهنگی و ورزشی در این استان احداث شده است.

محسن پورگلیان افزود: از سال 92 تا سال 96، 1۴8 طرح با 181 هزار مترمربع زیربنا و 
یک هزار و 97 کلاس درس در این استان احداث شده است و اداره کل نوسازی از لحاظ 

ساخت و ساز در قم، پس از طرح های مسکونی جایگاه دوم را داراست.
وی اضافه کرد: در این مدت 6۴ مدرسه و کانون فرهنگی و ورزشی با زیربنای 11۴ هزار 

متر مربع و 666 کلاس درس در قم احداث شده است.
وی اضافه کرد: چهار نمازخانه با زیربنای یک هزار مترمربع، 18 سالن ورزشی و استخر 
با زیربنای 16 هزار مترمربع، 6 کتابخانه و کارگاه با زیربنای 6 هزار مترمربع، 56 طرح 

مقاوم سازی با ۴31 کلاس و ۴3 هزار مترمربع زیربنا از دیگر طرح ها می باشد.
پورگلیان خاطرنشان کرد: در سال تحصیلی جاری نیز 1۴ فضای آموزشی، پرورشی و 
ورزشی با 19 هزار مترمربع زیربنا به فضاهای آموزشی این استان افزوده شد. وی ادامه 
داد: این مدارس شامل 76 کلاس می باشد و با اعتبار 2۴5 میلیارد ریال ساخته شده 

است که بخش عمده ای از آن مردمی و مشارکتی و بخشی نیز دولتی است.

درخواست اعضای ستاد تسهیل استان قم؛

ارائه تسهیلات به واحدهای بزرگ در اختیار استان ها قرار بگیرد

رابطه میان استفاده از شبکه های اجتماعی و طلاق
خوشبختی گم شده در صفر و یک های مجازی

گروه خانواده؛ سیده راضیه حسینی: 

این روزها در هر خانواده ای بیشتر وقت اعضا با شبکه های اجتماعی می گذرد. 
در این گزارش به مرور تحقیقاتی پرداخته ایم که تاثیر استفاده زیاد از شبکه های 

اجتماعی بر میزان طلاق را بررسی کرده اند.
 فرقی هم ندارد چه سن و سالی دارند؛ پدر، مادر و بچه ها هر کدام مدت زمان 
دریافتی  پیام های  به  دادن  جواب  و  شبکه ها  این  در  چرخیدن  صرف  را  طولانی 
می کنند. اما همزمان از کنار هم بودن ها و حرف زدن های اعضای خانواده کم شده 
و همین باعث شده صمیمیت بین آن ها کمتر شود. استفاده زیاد از شبکه های 
اجتماعی بیشترین مشکل را برای رابطه همسران به وجود آورده است. این مشکلات 
در کشورهای مختلف آنقدر زیاد و پرتعداد شده  که نگرانی های جدی در مورد آسیب 
استفاده از شبکه های اجتماعی به دوام ازدواج بوجود آورده است. چند نفر از اساتید 
تاثیر  تا  ارتباطات دنیا، یک تحقیق مفصل انجام داده اند  دانشگاه های طراز اول 
گذران وقت در این شبکه ها بر میزان رضایت زوج ها از زندگی مشترک و همینطور 

میزان طلاق را بسنجند. نتایج تحقیق درست بودن این نگرانی ها را نشان می دهد.
صفر و یک ها احساس خوشبختی را می بلعند

دکتر جیمز کتز یکی از اساتید برجسته ارتباطات در دنیاست و الان رییس دپارتمان 
رسانه ای نوظهور در دانشگاه بوستون آمریکا. با همکارانش در یکی از دانشگاه های 
شیلی در تحقیق شان نرخ طلاق در ایالت های مختلف آمریکا را با میزان استفاده 
است  ممکن  می نویسد:  کتز  پروفسور  کرده اند.  مقایسه  فیس بوک  از  خانواده 
تعجب آور باشد که پروفایل فیس بوک بعنوان یکی از فاکتورهایی که نسبت به سایر 
رفتارهای افراد کم اهمیت بنظر می رسد، می تواند یک ارتباط آماری مهم با نرخ 

طلاق و نارضایتی از زندگی مشترک داشته باشد.
وی می گوید: این تحقیق نشان داد گذران وقت در شبکه های اجتماعی کیفیت 
ازدواج و احساس خوشبختی را کاهش می دهد و باعث بروز مشکلات در ارتباط 

زوج ها و سوق پیدا کردن به سمت طلاق می شود.
در یک پژوهش جداگانه که در در دانشگاه تگزاس بر روی افراد ازدواج کرده صورت 
گرفت، محققین فهمیدند کسانی که زمان بیشتری را بر روی سایت های شبکه های 
اجتماعی می گذرنند، میزان خوشبختی کمتری را احساس می کنند. این تحقیق 
نشان میدهد که افرادی که از شبکه های اجتماعی استفاده نمی کنند، 11 درصد 
دارند،  حضور  اجتماعی  شبکه های  در  مرتب  صورت  به  از  که  کسانی  به  نسبت 

احساس خوشبختی کنند.
شبکه های اجتماعی شک را به یقین تبدیل می کند

نه تنها شکل فعالیت هایی که یک نفر در شبکه های اجتماعی دارد بلکه مدت 
زمان صرف شده می تواند ایجاد مشکل کند. شبکه های اجتماعی این امکان را 
فراهم می کنند که یک فرد شکاک خیلی راحت بتواند اطلاعاتی در مورد ارتباطات 
و تعاملات مختلف همسرش به دست بیاورد. چه مساله ای وجود داشته باشد و چه 
وجود نداشته باشد، این ارتباطات احساس ناخوشایندی برای او بوجود می آورد و 
همین، منجر به تلاش برای چک کردن بیشتر این ارتباطات، جدل، درگیری و بروز 

مشکلات جدی می شود.
مشکل دیگر اینکه متاسفانه موارد زیادی وجود دارد که نشان می دهد شک فرد 
شبکه های  این  به جاست.  اجتماعی  شبکه های  در  همسرش  ارتباطات  نسبت 
فضایی را به وجود آورده است که اگر فرد مشکل یا خلأیی در زندگی مشترک خود 
داشته باشد، به جای تلاش برای حل کردنش به دنبال تسکین آن از طریق ارتباطات 
مجازی بیفتد. این تحقیقات نشان داده که از هر ده نفر یکی گفته اند پیام های و 
پست هایشان را از دیگری مخفی می کنند. هشت درصد افراد بزرگسال گفته اند 

اکانت های مختلفی دارند و از هر سه طلاقی یکی به خاطر این مسائل جرقه خورده 
است.

ماسک های مجازی دوگانگی می آورد
کارشناسان و متخصصان خانواده و ازدواج در کشور خودمان هم در تحقیقاتشان 
به نتیجه های مشابهی رسیده اند. آنان معتقدند یکی از اثرات شبکه های اجتماعی 
این است که به افراد هویت کاذب و غیر واقعی می دهد. کسانی که در ارتباطات 
و گفتگوهای خود فقط به فضای مجازی اکتفا می کنند کم کم یک هویت کاذب 
برایشان ایجاد می شود و به سمت توهم پردازی و خیال بافی می روند که این مشکل 
باعث می شود که بیشتر این افراد نتوانند تصمیم هایی مناسب، به موقع، عینی و 
واقعی در زندگی خود بگیرند. بررسی ها نشان داده که شخصیتی که فضای مجازی 
به افراد می دهد تا حد زیادی با شخصیت اصلی او متفاوت است؛ یک کاربر تلاش 
می کند نداشته های خودش را به صورت مجازی جبران کند و یا اینکه تحت تأثیر 
مقایسه خود با باقیه کاربرها قرار می گیرد و از شخصیت های کاذب آن ها برای شکل 
دادن به شخصیت مجازی خودش استفاده کند. تمام این ها فرد را دچار دوگانگی 

می کند و رابطه های واقعی در خانواده را تحت تاثیر قرار می دهد.
رابطه های جدید راهی برای فرار از نارضایتی

بخاطر وجود گوشی های هوشمند و اپلیکیشن های شبکه  های اجتماعی، هیچ 
زمانی تا این اندازه شرایطی فراهم نشده تا فرد ناراضی از زندگی مشترک دنبال رابطه 
برقرارکردن های جدید، رابطه گرفتن با افرادی که پیش از ازدواج ارتباطی عاطفی با 

او داشته اند یا به دنبال وقت گذرانی و رابطه موقت باشند.
هر روز در صفحه حوداث برخی روزنامه ها و مجلات خبرهایی می بینیم که زندگی 
یک زوج تنها به دلیل اینکه زن یا مرد، فرد دیگری را از طریق همین شبکه های 
اجتماعی وارد زندگی خود کرده، به جدایی کشیده شده است؛ خیلی از اتفاقات 
می شود  متوجه  فرد  که  است  مواردی  به  مربوط  نیز  خبرها  این  در  خشونت آمیز 

همسرش با شخص دیگری در فضای مجازی در ارتباط است.
عاطفه ها طلاق می گیرند

کارشناس ها می گویند یکی از مهمترین تاثیراتی که شبکه اجتماعی می تواند در 
مدت زمانی طولانی ایجاد  کند، گرفتن نبوغ و خلاقیت فرد است که باعث ایجاد 
تنبلی، افسردگی و بوجود آمدن یک سری حالت های روانی غیر عادی می شود. این 
حالت های روانی باعث رفتارها و ناسازگاری هایی می شود که با ادامه پیدا کردنش و 
پایین آمدن آستانه تحمل طرف مقابل، زمینه جدایی زوج ها از هم را بوجود می آورند.
تبعات شبکه های اجتماعی بر روی خانواده ها، از طلاق های رسمی هم فراتر است. 
ممکن است دو نفر به خاطر بروز چنین رفتارهایی بصورت رسمی از هم جدا نشوند 
اما نوعی از سردی ارتباط یا طلاق عاطفی را به وجود بیاید که اثرات آن از طلاق 

رسمی بسیار بیشتر است و متأسفانه آمار این نوع طلاق به شدت زیاد شده است.
آسیب ها قابل مدیریت هستند

به واسطه این تحقیقات و نتایجی که در رسانه ها منتشر شده، بسیاری از زوج ها 
در آمریکا که تلاش کرده اند تاثیراستفاده از شبکه های اجتماعی بر روی روابط شان 
را درک کنند و تلاش کنند مدت زمانی که در فیس بوک یا دیگر شبکه ها صرف 
می کنند را محدود کنند. بعضی از زوج ها حتی برای شکل استفاده شان از شبکه 
اجتماعی قواعدی را تنظیم کرده اند؛ مانند ارتباط نگرفتن با افرادی که پیش از 
ازدواج با آنان رابطه عاطفی داشته اند و به اشتراک نگذاشتن اطلاعات خصوصی و 

عکس هایشان بدون کسب اجازه از یکدیگر.
در شرایطی که شبکه های اجتماعی به جزء جدانشدنی زندگی خانواده های امروز 
تبدیل شده اند، اگر شناخت نسبت به اثرات آن برای زندگی مشترک بیشتر شود، 

افراد دنبال راه حل می روند و می توانند راه هایی برای کم کردن این آسیب ها بیابند.
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مروری بر گفت و شنود اصحاب علوم اجتماعی با رئیس جمهوری :

چرا جامعه شرایط را تیره تر از 
واقعیت  احساس می کند؟

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهوری می گوید : تفسیر از شرایط جامعه و 
احساس آن، به مراتب سخت تر از واقعیت موجود است، باید فاصله بین تفسیر و واقعیات 
را صادقانه و نه لفاظانه کاهش دهیم.رئیس جمهوری سه شنبه در دیدار با تعدادی از 
اصحاب علوم اجتماعی کشور با بیان اینکه وضعیت نشاط در جامعه ایران رضایت بخش 
نیست، تاکید کرد، به کار بردن تعبیر بحران درباره ایران درست نیست. روحانی به وجود 
فاصله بین تفسیر از مسائل و واقعیات جامعه اشاره کرد و گفت: تفسیر از شرایط جامعه و 
احساس آن، به مراتب سخت تر از واقعیت موجود است، باید فاصله بین تفسیر و واقعیات 
را صادقانه و نه لفاظانه کاهش دهیم. رئیس جمهوری ادامه داد: بایستی با محاسبات دقیق 
آینده به حل مسائل کمک کنیم. روحانی در ادامه کاهش سرمایه اجتماعی را مهمترین 
مشکل جامعه ایران و ریشه این مساله را در کاهش میزان اعتماد به خود، جامعه و دولت 
دانست. وی در همین رابطه خطاب به اصحاب علوم اجتماعی گفت: در جلسه امروز 
می خواهیم از اساتید کمک بگیریم تا مشخص شود فاصله واقعیات با تفاسیر موجود از 

جامعه چه مقدار است. 
* بازسازی همبستگی اجتماعی 

هادی خانیکی، عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی در سخنانی در این 
نشست بازسازی همبستگی اجتماعی را امری ضروری برشمرد. این استاد ارتباطات در 
ادامه سخنان خود بر آغاز گفت و گوهای ملی تاکید کرد و آن را عاملی موثر در حل 
مسائل پیش روی جامعه بیان کرد . حسین سراج زاده، جامعه شناس سخنان خود را 
به تبیین شرایط حکمرانی خود اختصاص داد. این جامعه شناس به نقش اجتماعات 
علمی در حل مسائل کشور اشاره کرد و یادآور شد: اجتماعات علمی می توانند قضاوت 
درستی درباره شرایط موجود بدهند. وی در خصوص میزان بحرانی بودن جامعه 
کنونی گفت: سرمایه  و فرصت ها از یک سو و تضادها و چالش های پیش رو منجر به 
فرسایش سرمایه های اجتماعی موجود در مردم و دولت شده اند. این جامعه شناس 
در عین حال بر تاثیر فرسایش سرمایه ها در رشد گرایش های رادیکال تاکید کرد. 
محمد جلال عباسی، استاد جمعیت شناسی دانشگاه تهران شرایط جمعیتی کشور 
را بی نظیر دانست. وی در بخشی از سخنان خود عنوان کرد : با توجه به بی نظیر 
بودن وضعیت جمعیتی ایران، لزوم بهره برداری ، آینده نگری و استفاده از ظرفیت های 
جمعیتی بیش از پیش مهم خواهد بود. تقی آزاد ارمکی استاد جامعه شناسی دانشگاه 
تهران در سخنان خود یادآور شد، چنانچه مشکلات ذهنی و واقعی مردم به یکدیگر 
گره بخوند، موقعیت خطرناکی را ایجاد خواهند کرد. این استاد جامعه شناسی در ادامه 
به آسیب شناسی نظام بوروکراسی دولت پرداخت. وی گفت: در شرایط کنونی، نتایج 
بروکراسی دولت، برای خود دولت است و این بروکراسی به نفع جامعه عمل نمی کند. 
این صاحب نظر جامعه شناسی از ضرورت بازگشت به نظام کارشناسی سخن گفت و 
بر دعوت از طبقه متوسط با رویکرد روشنفکری تاکید کرد. نعمت الله فاضلی، عضو 
هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی در بخشی از سخنان خود به شکاف عظیم نظام 
سیاستگذاری با نظام علمی کشور اشاره کرد. وی در همین رابطه از دولت خواست تا به 
اجتماع علمی اعتماد کند و از آنها به عنوان میانجی های دلسوز و صادق استفاده شود. 
این جامعه شناس با بیان اینکه نظام علم اجتماعی نباید جزئی از دولت باشد، بلکه 
باید نقش میانجی گرانه را ایفا کند بر براهمیت فهم جامعه تاکید کرد. فاضلی مبارزه 
با فساد، تحقق کارآمدی و انسجام اجتماعی پروژه های اصلی دولت در حوزه علوم 
اجتماعی هستند ولی باید گفت تاکنون از ظرفیت دانش اجتماعی موجود استفاده 
نشده است. فاطمه حاضری در سخنان خود به اهمیت نیروی سازمان یافته زنان در 
ایران تاکید کرد. علی محمد حاضری نیز بر شنیدن سخن جامعه و رجوع به علم 
تاکید کرد و وفاداری به پیام های انتخاباتی را یادآور شد. محمد جواد زاهدی به تضعیف 
طبقه متوسط در دهه های اخیر اشاره کرد و از غیرخودی و خودسازی ها به عنوان 
مانعی برای مشارکت فراگیر یاد کرد. پاک سرشت از دیگر صاحب نظران حاضر در این 
برنامه نیز توجه به انسجام قومی و رفع احساس نابرابری در گروه های قومی را مهم 
دانست و از تلاش برای کارآمدی دولت به عنوان یک پروژه یاد کرد. مقصود فراستخواه، 
استاد دانشگاه تربیت مدرس در این جلسه به تبیین مسئله مساله ها پرداخت و از 
ضرورت تعامل دولت با مساله ها گفت. این استاد دانشگاه همچنین یادآور شد که باید 
اجازه داده شود تا مرزهای کشور باز شود و تردد گفتمانی شکل بگیرد.بهاره  آروین 
عضو شورای شهر تهران و جامعه شناس در این جلسه با اشاره به مشکلات اقتصادی 
در کنار نبود آزادی های اجتماعی و همینطور ناکارآمدی بخش های مختلف سیستم 
سخن گفت. آروین در این نشست راه حل این مسائل را در انضباط بخش مالی و 
شفاف سازی و گفتگو با مردم دانست. محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی دانشگاه 
شهید بهشتی، ایران را کشوری متوسط دانست و تاکید کرد ایران نه همانند سوئیس 
و نه مثل سومالی است. وی مشکلات مربوط به گروه های مختلف زنان، جوانان و اقوام 
را مساله ای تاریخی دانست و یادآور شد که در شرایط کنونی صداهای ناشنیده تولید 
می شود و دستگاه های مختلف دائما افراد را ناراضی می کنند. وی در همین رابطه یادآور 
شد، حاکمیت باید آینده را به خود مردم بفروشد. مهدی اعتمادی، استاد دانشگاه تهران 
نیز از ابهام و بیگانگی و بلاتکلیفی جدی در جامعه ایران در عین وجود امید به دولت 
سخن گفت. در ادامه محمد مهدی فرقانی بازنمایی دولت را مهم بیان کرد و گفت : 
در شرایط کنونی دولت دیده و شنیده نمی شود و اختلالاتی میان دولت و ملت وجود 
دارد. از نظر این استاد ارتباطات، دولت کنونی رسانه گریز و مردم گریز است. وی در 
همین رابطه یادآور شد : مرجعیت رسانه ای از داخل به خارج از کشور و فضای مجازی 
منتقل شده و به همین خاطر ابتکار عمل از دست ما خارج شده است، این در حالیست 
که ما از هیچ رسانه ای نباید غافل شویم. این استاد دانشگاه تاکید کرد، دولت باید ابتکار 
عمل رسانه ای را به دست بگیرد. میرطاهری موسوی در این نشست از فقدان آمایش 

جمعیت سرزمین در آینده 10 تا 20 ساله خبر داد. 
به گفته وی روند سرمایه های اجتماعی در جامعه رو به کاهش است و جامعه نیاز 
به گفت و گوهایی مستمر و بی تکلف با دولت دارد. جلایی پور استاد دانشگاه تهران 
جامعه ایران را جنبشی دانست، و در ادامه به تغییر رفتار جامعه در یک سال گذشته 
اشاره کرد و این روند را نگران کننده دانست . این استاد دانشگاه در سخنان خود بر 
پایش اجتماعی و سنجش وضعیت اجتماعی ایران تاکید کرد و حفاظت دولت از طبقه 

متوسط را ضروری دانست. 

رئیس جمهور در جلسه با جمعی از محققان و اساتید علوم اجتماعی:نکتـه

جامعه ما نباید نگران فردا باشد

در سخنرانی موسوم به اعلام حقیقت درباره قتل جمال خاشقجی؛

کشتنِ خاشقجی از پیش برنامه ریزی شده بود

رئیـس جمهور گفـت :ما کشـور نیرومندی هسـتیم و نباید 
اجازه داد برخی ها آینده را برای مردم سـیاه ترسـیم کرده و آنان 
را نگران سـازند. جامعه ما نباید نگران فردا باشـد ؛ جامعه ای که 
بیـش از امروز، نگران فردا باشـد باعث می شـود همین نگرانی از 

فـردا، امـروز آن را نیز برهم بزند.
حجت الاسلام و المسلمین  حسن روحانی روز سه شنبه در 
جلسـه ای با حضور جمعی از محققان علوم اجتماعی و اسـاتید 
جامعه شناسـی دانشگاه های کشـور ، رسالت و نقش دانشگاه ها، 
اساتید و دانشجویان را در روند زدودن سریعتر مشکلات جامعه، 
محـوری و بسـیار مهم برشـمرد و تاکید کرد: گاهـی واقعیت ها 
با تفسـیر و احسـاس مردم متفاوت اسـت و اسـاتید دانشـگاه ها 
بـه عنـوان مرجـع اجتماعـی، در ارائه تفسـیر واقعی بـه جامعه، 

مسـوولند و باید در این فرایند، مشـارکت فعالتر داشـته باشند.
وی  با بیان اینکه باید نشـاط را در جامعه امروز ایران بیش از 
پیش تقویت کنیـم، گفت: گاهی با تفسـیرهایی از واقعیت های 
جامعـه مواجه ایـم که گاهی این تفاسـیر بـا واقعیت ها منطبق 

نبوده و حتی فاصله زیـادی دارد.
رئیـس جمهور با بیان اینکه "تفسـیری کـه گاهی در جامعه 
از وضـع و مشـکلات امروز و فـردا وجـود دارد، بالاتر از واقعیت ها 
اسـت"، اظهارداشـت: ما باید تلاش کنیم تا از این فاصله کاسـته 
شـود و البتـه این بدان معنا نیسـت که ما برای گسـترش امید، 
خـلاف واقع گفتـه و یا صرفاً شـعار بدهیم بلکه بایـد واقعیت ها 
و مشـکل را در همان حدی که هسـت و نه بیشـتر، بیان کنیم.

طـرح  بـا  همزمـان  حل هـا  راه  بیـان  ضـرورت   *
ت  مشـکلا

روحانـی، بیـان راه حل هـا همزمـان بـا طـرح مشـکلات را 
ضـروری خوانـد و تصریـح کرد: امـروز باید سـرمایه اجتماعی را 
بـا تقویـت اعتماد عمومی بیـش از پیش افزایش دهیـم چرا که 
کاهـش سـرمایه اجتماعـی می توانـد بزرگترین معضـل جامعه 

باشـد کـه البتـه آن هـم، از کاهش اعتمـاد نشـات می گیرد.
رئیس جمهور اظهارداشـت: دانشگاه باید مستقل عمل کرده 
و به هر نتیجه ای که در تحقیقات و پژوهش های علمی رسـید، 
اعلام کند اما اسـاتید دانشـگاه نباید خـود را از دولت جدا بدانند 

و همه ما بار مسـوولیت سـنگینی را برعهده گرفته ایم.
 روحانـی بـا تاکیـد بر اینکـه " همانطـور که علم دسـتوری 
نمی شـود انتقـاد هـم نمی توانـد دسـتوری باشـد"، گفـت: مـا 
اسـتقلال دانشگاه و بررسـی های علمی و پژوهشی را می پذیریم 

امـا اینکه شـما کناری بایسـتید و بدون ارائـه راهکارهای عملی، 
صرفـا انتقـاد کنیـد و بگوییـد دولـت ایـن کار را بکند یـا انجام 
ندهـد، قابـل پذیـرش نیسـت. همه بار مسـوولیت سـنگینی را 
مشـترکاً بـردوش داریـم و باید برای انجام بهینه این مسـوولیت 

سـنگین، نهایـت تلاش خـود را بـکار بگیریم.
رئیـس جمهور با بیـان اینکه بایـد موفقیت ها و دسـتاوردها 
را تبلیـغ و ناکامی هـا را هـم بـه همـان انـدازه واقعـی آنهـا بیان 
کنیـم، افـزود: دولـت معصـوم نیسـت و ممکن اسـت در برخی 
مـوارد نیـز در کنـار موفقیت ها و دسـتاوردهای گسـترده ای که 
داشـته، خطاهایی هم داشته باشـد که ضروری است آن خطاها 
را بـا راه حـل بیـان کنید. بـه عبارتی همه باید به دنبـال راه حل 

برویـم و وارد میـدان شـده و مسـایل را تبیین کنیم.

*  جامعه ما نباید نگران فردا باشد 
روحانـی تصریح کـرد: ما کشـور نیرومندی هسـتیم و نباید 
اجـازه داد برخی هـا آینـده را بـرای مردم سـیاه ترسـیم کـرده و 
آنـان را نگران سـازند. جامعـه ما نباید نگران فردا باشـد ؛ جامعه 
ای کـه بیـش از امـروز، نگـران فردا باشـد باعث می شـود همین 

نگرانـی از فردا، امـروز آن را نیز برهم بزند.رئیس جمهور با تاکید 
بـر اینکـه تمـام تـلاش ما بایـد معطـوف بـه تقویت انسـجام و 
سـرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی شـود، اظهارداشت: حکومت 
مـا بر مبنای مردم سـالاری اسـت امـا الزامـات آن گاهـی اوقات 
رعایـت نمی شـود به گونـه ای کـه در مـواردی شـاهدیم بعد از 
انتخابـات، تـازه دوره انتقـام گیـری رقبا شـروع شـده و حتی به 
قیمـت لطمـه زدن به مردم و کشـور، مشـکلاتی را بـرای دولت 
و جامعـه ایجاد می کند.روحانی دسـتاوردها و اقدامـات دولت در 
بخش هـای مختلـف از جملـه زنـان، جوانان، اقلیت هـای قومی، 
آزادی هـا، عمران روسـتاها، کاهـش تورم، توسـعه خطوط ریلی 
و جـاده ای و بهره گیری از منابع مشـترک انرژی با همسـایگان 
را کم سـابقه ذکـر کـرد امـا تأکید نمود کـه این به معنـای نبود 

مشکلات در کشـور نیست.
* آمریـکا در زمینـه برجام شکسـت خـورده تاریخ 

ست  ا
رئیـس جمهـور در بخش دیگـری از سـخنان خود با اشـاره 
به شـرایط پیچیده منطقه ای و جهانـی گفت: محیط پیرامونی 
ایـران با شـرایط ویژه ای مواجه اسـت و عکس العمـل و اقدامات 

مـا در عمـده حوزه های منطقه ای درسـت، بجا و حسـاب شـده 
بـوده اسـت.روحانی تصریـح کـرد: حکومتـی کـه در آمریـکا به 
قدرت رسـیده در دشـمنی با ایران و ایرانی، کم سـابقه اسـت اما 
بـه رغـم همه تلاش هایـش، در رسـیدن به اهداف نـاکام خواهد 
مانـد همانطور کـه تاکنون موفق نبـوده اسـت.رئیس جمهور با 
برشـمردن برخـی از موفقیت های حقوقی ایـران در مجامع بین 
المللی علیه زیاده خواهی های واشـنگتن گفت: آمریکا در زمینه 
برجام شکسـت خورده تاریخ اسـت و شکسـت ترامپ در جلسه 
شـورای امنیت و در جریان مجمع عمومی سـالانه سـازمان ملل 
متحـد، نشـان داد کـه سیاسـت خارجی مـا از تدبیر، انسـجام و 

برنامه ریـزی دقیق برخوردار اسـت.
روحانـی تاکیـد کـرد: بـا اتحـاد و تقویـت انسـجام ملـی از 
مشـکلاتی کـه آمریکایی هـا در این چنـد ماهه ایجاد کـرده اند، 
بسـیار سـریع و بـه خوبی عبور خواهیـم کرد و آنـان نمی توانند 

بـه رونـدی کـه پی گرفتـه انـد، ادامـه دهند.
در ابتـدای ایـن جلسـه نیـز کـه بیش از 3 سـاعت بـه طول 
انجامید، جمعی از اسـاتید و محققـان علوم اجتماعی در فضایی 
صمیمـی بـا رئیس جمهـور، به طـرح دیدگاهها و نظـرات خود 

بـرای بـرون رفت از مشـکلات کشـور پرداختند.
ضرورت تفاهم بر سـر چگونگی تقویت همبستگی اجتماعی 
جامعـه ایـران به عنوان یک مسـاله محـوری، ضرورت اسـتفاده 
بیشـتر از ظرفیت هـای علمی جامعـه در عرصه اجرایـی، تاکید 
بـر تمرکز بـر روی جوانان تحصیلکرده و بهره گیـری بهتر ازاین 
فرصت جمعیتی کشـور، پیگیری توسعه عدالتگرا، توجه بیشتر 
بـه موضوع دعوت به نظام کارشناسـی، اعتمـاد به جامعه علمی 
بـه عنـوان میانجـی حاکمیـت با مـردم، توجـه ویژه بـه جایگاه 
زنـان، تاکیـد بـر اهمیت این جلسـات تخصصی به عنـوان نماد 
شـنیدن سـخن جامعـه و ضـرورت ارتبـاط قـوی تـر دولـت با 
مجموعـه نخبگان کشـور، از جمله مباحـث و موضوعاتی بودند 
کـه اسـتادان و صاحبنظـران اجتماعـی شـرکت کننـده در این 
نشسـت پیرامـون آنها، دیدگاه هـای خود را با رئیـس جمهور در 

گذاشتند. میان 
تقویـت جامعـه مدنـی و گسـترش حـوزه عمومـی، نهادینه 
شـدن حوزه عمومی سیاسـتگذاری، ضرورت تقویت راهکارهای 
اعتماد بیشـتر مـردم به دولت، ارتباط بیشـتر دولت با رسـانه ها 
و ضـرورت سـنجش مـداوم وضعیـت آسـیب های اجتماعـی 
و حراسـت دولـت از جامعـه در برابـر آن آسـیب ها، از دیگـر 

موضوعاتـی مطروحـه در ایـن جلسـه بود.

رئیـس جمهـور ترکیـه در مجلـس ایـن کشـور گفـت : 
از عربسـتان می خواهیـم محاکمـه 1۸ سـعودی عامـل قتـل 

خاشـقچی را بـه ترکیـه بسـپارد.
رجـب طیـب اردوغان رئیـس جمهور ترکیه در سـخنانی در 
مجلس این کشـور گفت به پادشـاه عربسـتان اعلام کرد ترکیه 
بـه تحقیقـات خـود بـرای بیان جزییـات و همـه ابعـاد جنایت 
ادامـه خواهـد داد و از هیچ اقدامی در ایـن باره فروگذار نخواهیم 
بـود. تحقیقـات امنیتی نشـان مـی دهد  پانـزده نفری کـه وارد 
کنسـول گری عربستان در استانبول شـده اند جمال خاشقجی 
را بـه قتـل رسـانده انـد .دوربینهـا نشـان داده که خاشـقجی از 
کنسـولگری خـارج نشـده اسـت. وی افـزود بـاز کـردن درهای 
کنسـولگری عربسـتان بر روی دوربین خبرنگاران )رویترز( و باز 
کـردن در کمدهـا در برابـر آنهـا، اقدام سـخیفی بـود. زمانی که 
پرده از جزئیات برداشـته شـد، تغییر موضع عربسـتان آغاز شد. 
نبایـد فراموش کنیم که کنسـولگری عربسـتان در خاک ترکیه 

دارد. قرار 
* دوربیـن های کنسـول گری پیـش از وقوع جنایت 

بودند برداشته 
رئیـس جمهـور ترکیـه گفـت دوربیـن هـای کنسـولگری 
سـعودی را در اسـتانبول پیـش از کشـتن خاشـقجی برداشـته 
بودند.متهـم کـردن چند عامل امنیتـی و اطلاعاتـی در ماجرای 

قتـل خاشـقجی، قابل قبول نیسـت. وی گفت  ایـن جنایت در 
خاک ترکیه رخ داده اسـت و قوانین بین المللی اجازه نمی دهد 
تحـت عناوین دیپلماتیک جنایاتی صورت بگیرد. سـعودی گام 
مهمـی در این مرحله برداشـته اسـت و باید جزئیات کسـانی را 
کـه مرتکب ایـن جنایت شـدند ارائه دهـد و آنان را بازخواسـت 
کنـد. رئیـس جمهور ترکیـه گفت مـا از عربسـتان می خواهیم 
محاکمه 1۸ سـعودی عامل قتل خاشـقچی را به ترکیه بسپارد . 
اگر در جنایت قتل خاشـقجی از کشـورهای دیگری نیز شرکت 
داشـته انـد باید آنها نیز محاکمه شـوند. رجب طیـب اردوغان با 
طـرح سـوالاتی رژیم آل سـعود را به چالش کشـید و گفت چرا 
اظهارات ضد و نقیضی از سـعودی درباره کشته شدن خاشقجی 
مطـرح شـد در صورتـی کـه ایـن جنایت روشـن اسـت؟چرا به 
مـا اجازه ندادند همان روز وقوع جنایت کنسـولگری را بازرسـی 
کنیـم و چـرا بعـدا اجـازه دادنـد؟ رئیس جمهـور ترکیـه روایت 
سعودی ها از قتل خاشقجی را قانع کننده نداست و از همکاری 
نکردن سـعودیها برای شناسـایی محل جسـد خاشقجی انتقاد 
کـرد. رجب طیب اردوغان رئیس جمهـور ترکیه ¬گفت وجدان 
بشـریت زمانی آسـوده خاطـر خواهد شـد که دسـتور دهنده و 

مجری قتل خاشـقجی محاکمه شـوند.
* هـدف  این سـوء قصد ضربه زدن بـه امنیت ترکیه 

د  بو

وی گفـت : " در گفتگـو بـا دونالـد ترامـپ، رییس جمهوری 
آمریکا نیز درباره مشـخص شـدن همه جوانب و مسـئولان این 
واقعـه توافق کردیم. ما این تحقیقـات را در چارچوب قوانین بین 
المللـی انجـام دادیم و از متهم شـدن ترکیه جلوگیـری کردیم. 
مـا مـی دانیم کـه چه کسـانی می خواسـتند با این سـوء قصد 
بـه امنیـت ترکیه لطمـه بزننـد و نتوانسـتند موفق شـوند. این 
جنایت در کنسـولگری عربسـتان که خاک این کشور محسوب 
مـی شـود، انجـام شـد. اما مشـخص اسـت کـه این جنایـت در 

چارچـوب مرزهای ترکیه انجام شـده اسـت.
* هیچ قانونی نمی تواند مانع تحقیقات ترکیه شود 

رئیـس جمهور ترکیه گفت کنوانسـیون وین نیـز نمی تواند 
دلیلـی بـرای ایجـاد مانـع در مقابـل تحقیقات ایـن قتل بخاطر 
مصونیت دیپلماتیک کنسـولگری ها باشـد. ما دربـاه همه ابعاد 
این جنایت تحقیق خواهیم کرد. جمال در کنار اینکه شـهروند 
سـعودی اسـت، در سـطح جهانی نیز شـخصیتی شناخته شده 
اسـت و جامعـه جهانی نیز خواهان روشـن شـدن ایـن موضوع 

است.
 * بایـد مشـخص شـود عاملان ایـن جنایـت از چه 

کسـی دسـتور گرفته اند 
اردوغـان گفت: " سـعودی بـا پذیرش وقوع ایـن جنایت گام 
مهمـی برداشـته اسـت. از این پـس، مجازات تمامی مسـئولان 

ایـن واقعـه را انتظار داریم. این جنایت برنامه ریزی شـده اسـت 
و نشـانه هـای مهمی درباره برنامـه ریزی این جنایت در دسـت 
داریـم. اکنـون باید این سـوال ها پاسـخ داده شـوند: این 15 نفر 
چـرا در روز جنایـت در اسـتانبول گـرد آمـده بودند. این افـراد از 
چه کسـی فرمان گرفته اند؟ چرا سرکنسـولگری چنـد روز بعد 
از وقـوع جنایـت برای بازرسـی باز شـد؟ چرا محل جسـد هنوز 
معلـوم نیسـت؟ یـک مقـام امنیتـی سـعودی از همـکاری یک 
کارمند محلی در این جنایت خبر داده اسـت. آن کارمند محلی 
کیسـت؟ مجبورید که نام او را اعلام کنید. اگر این موارد روشـن 
نشـود، ایـن پرونـده خاتمه نخواهد یافت. همه شـواهد نشـان از 
برنامـه ریـزی دربـاره ایـن حادثـه دارد. نمی توان در این مسـاله 

فقط چند مقـام امنیتی را مقصر دانسـت.
* هیئتی بی طرف باید این مسئله را بررسی کند

وی تاکیـد کـرد باید هیئتی عـادل و بی طرف برای بررسـی 
این مسـاله تشکیل شـود. باید از سایر متهمان در سایر کشورها 
نیـز بازجویی شـود. حقـوق بین الملل، حقوق اسـلامی و حقوق 
عربسـتان سـعودی نیـز این را می طلبد. پیشـنهاد مـی کنم با 
توجـه بـه اینکه مکان وقـوع جنایت اسـتانبول اسـت، 1۸ مقام 
امنیتی عربسـتانی دستگیر شـده در اسـتانبول محاکمه شوند. 
حق تصمیم گیری با رهبران سـعودی اسـت، اما این پیشـنهاد 

من اسـت ".

در پی افشاگری اخیر عزت الله ضرغامی درباره پشت پرده تذکر رهبر انقلاب به 
موازی کاری با دولت، سیدهاشم بطحایی توضیحاتی درباره جلسه خبرگان با رهبری که 

این تذکر در آن مطرح شد، ارائه کرد.
حجت الاسلام والمسلمین سیدهاشم بطحایی، نماینده مردم استان تهران در 
مجلس خبرگان رهبری،  در گفت وگو با ایرناپلاس تأکید می کند که هشدار رهبر انقلاب 
اسلامی درباره تشکیل نهادهای موازی با دولت، ناظر به سخنان افرادی چون محمود 
احمدی نژاد، برخی اصولگرایان در داخل و خارج از بهارستان مانند سردار رحیم صفوی 
بوده است.بطحایی می گوید رهبری با هشداری که دادند، علاج واقعه قبل از وقوع کردند 
و اگر این تذکر را نمی دادند، چه بسا اقدام قیامی علیه دولت صورت می گرفت.مشروح 

گفت و گوی ایرناپلاس با این عضو مجلس خبرگان رهبری در ادامه می آید:
* آقای ضرغامی اخیراً درباره علت هشدار اخیر رهبری درباره تشکیل 
نهادهای موازی با دولت گفته اند »برخی آقایان )در داخل خبرگان و بیرون از 
خبرگان( درخواست داشتند که برخی نهادها حتی آنان که زیر نظر رهبری 
فعالیت می کنند، مدیریت امور را به جای دولت بر عهده گیرند، که رهبری 
مخالفت کردند«؛ رهبری این هشدار را در آخرین جلسه با اعضای خبرگان 
مطرح کردند. شما که در این جلسه بودید، توضیح می دهید چه درخواستی 

از رهبری شده بود؟
چنین پیشنهادی از سوی اعضای خبرگان مطرح نشده است. من در هر دو جلسه 
آخری که اعضای خبرگان با رهبر معظم انقلاب داشتند، حاضر بودم. این پیشنهاد نه 
در جلسه خبرگان با رهبری و نه در اجلاسیه خبرگان مطرح نشد. البته گلایه هایی 
درباره نارسایی و ناکارآمدی برخی از اعضای دولت بیان و تذکرهایی هم داده شد، اما 

اینکه بگویند حالا که دولت کارآیی ندارد نهادهای موازی وارد میدان شوند، خیر چنین 
پیشنهادی مطرح نشد.

* اما رهبری در همان جلسه با خبرگان تأکید کردند »ایجاد تشکیلات و 
کار موازی با دولت نیز به صلاح و موفق نخواهد بود و تجربه ثابت کرده است 
که کار باید به وسیله  مسئولان آن، در مجاری قانونی انجام بگیرد«؛ پس این 
هشدار ایشان ناظر به چه مسائلی بود که در جلسه با خبرگان علنی مطرح 

کردند؟
این هشدار بعد از برخی اظهارات بود که فردی پیشنهاد کرده بود دولت باید برود 

و دیگران باید اقدام کنند.
* منظور شما آقای احمدی نژاد است؟

بله آقای احمدی نژاد گفته بود که دولت باید کنار برود. منظور رهبری به احمدی نژاد 
و همفکران او بود. آن هایی که از این موقعیت به نفع خود استفاده می کنند و دلشان 

برای نظام، کشور و مردم نسوخته است. درواقع رهبری جواب این ها را دادند.
* قبل از آقای احمدی نژاد، افراد دیگری مانند سردار صفوی و برخی از 
اصولگرایان بانفوذ و همچنین طیف اصولگرای مجلس چنین مسائلی را بیان 

کرده بود. هشدار رهبری ناظر به سخنان و اقدامات این افراد هم بود؟
بله. هشدار ایشان به همه بود. دولت آش نیست که وقتی از این آش بدمان آمده، 
آش دیگری بخوریم. دولت یعنی برخاسته از انتخاب ملت. به این سادگی نیست که آن 
را برداریم. با این تفاسیر انتخابات و آرای مردم چه معنی دارد؟ این قبیل حرف هایی که 
زدند، حرف های بی مبنا و بی معنی است. مگر دولت با دستور رحیم صفوی، احمدی نژاد 
و برخی اصولگرایان آمده که با دستور آنان برود. من نمی گویم دولت موفق بوده و 

طرفدار دولت نیستم، اما دولت با رأی ملت آمده، با انتخابات آمده است و اگر هم قرار 
است جا به جا شود، باید مجلس وارد شود. حرف را باید طوری زد که دنیا نگوید در 
ایران سلیقه شخصی اعمال می شود. امام)ره( هم با آن قدرتش این طور نبود که بگوید 

بنی صدر تو برو و رجایی تو بیا جای او.
* یعنی رهبری خطر ایجاد تشکیلات موازی با دولت و تلاش آنان برای در 
اختیار گرفتن قدرت را آن قدر جدی دیده بودند که در یک دیدار علنی، آن 

تذکر را بیان کردند؟
قبل از انقلاب کسی جرأت نمی کرد حتی در ذهنش هم،  چنین فکری بکند که 
دولت برود، چه برسد به اینکه بر زبان جاری کند. اما امروز فضا باز است و حتی باکمال 
بی ادبی به حریم ولی امر هم جسارت می کنند. بنابراین ایشان لازم بود این تذکر را 
بدهد که اگر این تذکر را نمی داد، کم کم ناله ها فریاد می شد و به یک اقدام قیامی تبدیل 
می شد. بنابراین ایشان قبل از وقوع فاجعه علاج کردند.امروز فضای کشور ما غیر از 
فضای کشورهای دیگر و قبل از انقلاب است. قبل از انقلاب بسیار فضا بسته بود. ولی 
امروز فضا باز است که یکی می گوید دولت باید برود. مگر سابق کسی جرأت می کرد 
بگوید هویدا باید برود. اگر می گفت بر دهانش می زدند و می گفتند از کجا آب می خوری 

و به کجا وابسته هستی. به هرحال رهبری علاج واقعه کردند.
* آیا تذکر و هشدار رهبری توانست جلوی کارشکنی و اقداماتی که این 

گروه ها در ذهن داشتند را بگیرد؟
حداقل مقداری جلوی سروصداها و اقدامات را گرفت، اما آنها  که در ذهنشان بوده، 
هنوز هم هست. متأسفانه در مملکت ما برخی کسانی که سنگ دین به سینه می زنند، 

برای خودشان است نه برای دین.

گله گذاری های جهانگیری از دولت کار خود را کرد و گمانه زنی های 
در مورد خروج او از دولت آغاز شده است. خروجی که به گفته بسیاری از 
اصلاح طلبان نابهنگام و شاید هم غیر مفید است. فعالان سیاسی و تحلیل 
گران در جریان اصلاحات خیلی پیش از این ها به جهانگیری پیشنهاد کرده 
بودند که دولت را ترک کند و به فکر حضور قدرتمند در انتخابات 1400 باشد. 
جهانگیری اما پای دولت روحانی ایستاد و حتی در بزنگاه بحران ارزی پرچم 
دار سیاست های ارزی دولت شد. حال که این سیاست های جواب نداده 
و وضعیت اقتصادی کشور روز به روز وخیم تر می شود؛ جهانگیری لب به 
افشاگری علیه دولت گشوده و میزان اختیارات خود گلایه می کند. برخی 
گمان می کنند که این مقدمه خروج از دولت است. عباس عبدی تحلیل 
گر اصلاح طلب اما با این خروج موافق نیست و باور دارد که جهانگیری 
فرصت خروج از دولت را از دست داده است. بعید است که جهانگیری خود 
متوجه این فرصت از دست رفته نباشد لذا باید حدس زد که هدف او از بیان 
این حرف های در شرایط موجود چیست.  عبدالله ناصری عضو شورای 
هماهنگی اصلاح طلبان معتقد است که این اظهارات می تواند مقدمه خروج 

از دولت و ورود به انتخابات مجلس شورای اسلامی باشد. 

* برخی از تحلیل گران صحبت های اخیر آقای جهانگیری را  مقدمه 
خروج ایشان از دولت دانسته اند. به نظر شما این استنباط صحیح است؟

بله ، می توان این برداشت.

* به نظر شما این خروج به موقع و سودمند است؟ 
من معتقد هستیم که آقای جهانگیری برای خروج از دولت یک فرصت طلایی 
داشت که از دست رفت. در ابتدای دولت دوم و زمانی که عملا نقش جهانگیری در 
انتصابات و به کار گماردن مدیران ارشد از جمله استانداران،  معاوانان و ... کم رنگ 
بود، باید از دولت جدا می شد و به نظر می رسد که خروج یا عدم خروج او از دولت 

در شرایط فعلی برای شخص جهانگیری تفاوت ایجاد نمی کند. 

* پس با آقای عبدی در این مورد هم نظر هستید؟
بله، واقعیت این است که او بعد از اعلام نرخ ارز 4200 تومانی و عدم جهت 
گیری بازار به نرخ اعلامی او نقش پررنگی در بحران ارز ایفا کرد و جامعه نسبت به 

او بدبین شد.

* در این وضعیت ماندن در دولت به نفع او است یا خروج از دولت؟
بهتر است که این یک سال را در دولت بماند و بتواند با مدیریت خود مساله ارز را 

سامان دهند زیرا این بحران به نام آقای جهانگیری ثبت شده است.

* قاعدتا آقای جهانگیری خود متوجه این شرایط است. به نظر شما 
اظهارات اخیر را با چه قصدی مطرح کرده است؟

شاید با توجه به اینکه دولت در آستانه تغییر چند وزیر و بیش از نیمی از 
استانداران و چندین معاون استاندار و فرماندار است، جهانگیری خواسته تجربه آغاز 

دولت دوم را تکرار نکند و به جامعه و مخاطبین خود بگوید که من نقشی در انتخاب 
وزرای چهارگانه و استانداران ندارم. 

* گفتید خروج یا عدم خروج از دولت برای شخص آقای جهانگیری 
تفاوتی ایجاد نمی کند. برای اصلاح طلبان چطور؟ به هر حال جهانگیری 

یکی از کاندیدهای احتمالی این جریان در انتخابات 1400 است.
اصلاح طلبان هنوز در مورد مساله انتخاب ریاست جمهوری 1400 تصمیم نگرفته 
اند. جهانگیری می تواند یکی از نامزدهای آنان باشد. اما اگر قبل از این بحران ارزی از 
دولت بیرون آمده بود یا حداقل مدیریت و میدان داری بحران ارزی را به عهده نمی 

گرفتند، شرایط برای او و اصلاح طلبان بهتر بود.
از طرف دیگر اصلاح طلبان الان درگیر مقدمات بررسی انتخابات مجلس هستند و 
به 1400 فکر نمی کنند. مگر اینکه جهانگیری تصمیم گرفته باشد با خروج از دولت 
وارد گردونه مجلس شود. به نظر میرسد که الان شرایط خروج از دولت نیست و این 

اقدام نه سودی برای جهانگیری دارد و نه اصلاح طلبان. 

* به نظر شما این احتمال که جهانگیری به فکر انتخابات مجلس باشد ، 
چقدر جدی است؟

در  روحانی  آقای  اگر  است.   توانمندی  و  کفایت  با  شخصیت  جهانگیری 
انتخابات سال 96 نیامده بود و جهانگیری رئیس جمهور می شد، حتما امروز 
در خیلی از زمینه های اجرایی شاهد این مسائل نبودیم لذا فکر میکنم که اگر 
تصمیم به آمدن به مجلس داشته باشد، حضور او در مجلس در راس فراکسیون 
اصلاح طلب حتی محدود تر از فراکسیون امید فعلی؛ بسیار پررنگ تر و نقش 

آفرین تر است. 
*پس حضور آقای جهانگیری در مجلس را به نفع اصلاح طلبان می 

دانید؟
اگر اراده کند و به مجلس بروند، حتما ریاست فراکسیون اصلاح طلبان را خواهد 
داشت. با توجه به اثرگذاری ها، توانمندی ها و ارتباطات خوبی که جهانگیری دارد، 
این موضوع حتما به نفع اصلاح طلبان خواهد بود. به هر حال باید دید که جهانگیری 

بنا دارد در 1400 نقش آفرین باشد یا 9۸. 

* پیش بینی شما چیست؟
او در هر دو بازی قابلیت زیادی دارد و نقش مهمی خواهد داشت. ضمن اینکه هم 
آقای جهانگیری فرد تشکیلاتی است و همراه و همگام با جبهه اصلاحات و رهبری 
اصلاحات عمل می کند و هم اصلاح طلبان جهانگیری را مهره مهم و قابل توجه 

ای می دانند. 
 

* اصلاح طلبان ترجیح می دهند از این مهره مهم و موثر در انتخابات 98 
استفاده کنند یا انتخابات 1400؟

است  مواجه  آن  با  مجلس  که  جدی  بسیاری  های  بحران  به  توجه  با 
6 سال سال گذشته و خاطره خوش  از جهانگیری در  ارزیابی جامعه  و  
ورود  که  کنم  می  فکر  مجموع  در   96 انتخاباتی  تبلیغات  در  او  حضور 
طلبان  اصلاح  و  او  خود  برای  جدی  فضای  یک  مجلس  به  جهانیگری 

کرد.  خواهد  ایجاد 

 بطحایی عضو مجلس خبرگان:

هشدار رهبری درباره نهادهای موازی، علاج قبل از فاجعه بود

اظهارات جهانگیری می تواند مقدمه ورود به انتخابات مجلس باشد

ناصری :حضور جهانگیری در مجلس به نفع اصلاح طلبان خواهد بود 
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نامحـرمانه 

نیم نگاه

شریعتمداری: مطالبات مردم نباید یواشکی بیان شود
 وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت که در صورتی که با رای نمایندگان بر مسند 
این وزارتخانه بنشیند، حق آزادی اعتراضات صنفی را بیشتر به رسمیت شناخته و جلسه شورای 
عالی کار برای ترمیم دستمزد را سریعاً تشکیل خواهد داد.محمد شریعتمداری موضوعات و 
مشکلات فقرا و محرومان را بسیار مهم دانست و گفت : معتقدم که گوش شنونده ای برای شنیدن 
صدای کارگران وجود ندارد. چون صدای آنها قدرت چندانی ندارد و به مجامع تصمیم گیری کشور 
نمی رسد. آنها در وزارتخانه کار پناه می جویند. کارگران به صورت کلی در معیشت خود دچار 
مشکل هستند.وزیر سابق صنعت معدن و تجارت با بیان اینکه حرف ها باید به صورت ارگانیک 
و سازمان یافته شنیده شود، گفت: نباید به صورت یواشکی و در گوشی حرفی زده شود. حرف 
مردم باید با صدای بلند زده شده تا همه آن را بشنوند. فقط در این صورت است که نهادهای 
تصمیم گیر پاسخگو می شوند. شنیدن یواشکی نظرات و دیدگاه های طبقات کم درآمد مورد نظر 
من نیست. بلکه شنیدن بلند صدای آنها و بعد بیان بلند این صدا، ماموریت من در وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی است.

عضو حزب کارگزاران: گزینه ما برای شهردار محسن هاشمی است
عضو حزب کارگزاران با بیان اینکه افشانی از شهرداری تهران خواهد رفت، گفت: گزینه 
کارگزاران محسن هاشمی خواهد بود.علی محمد نمازی درباره برکناری افشانی از شهرداری 
تهران به دلیل قانون منع به کارگیری بازنشستگان، اظهار داشت: به احتمال زیاد این قانون مشمول 
ایشان هم می شود و آقای افشانی از شهرداری تهران می روند.وی افزود: طبیعی است که موضع 
حزب کارگزاران با توجه به تجربیات محسن هاشمی، حمایت از ایشان است و بهترین گزینه 
برای مدیریت پایتخت هستند.نمازی در پاسخ به این پرسش که آیا محسن هاشمی تمایلی برای 
قبول شهرداری دارد یا خیر،گفت: تا جایی که من اطلاع دارم به دلیل مشکلاتی که در شهرداری 
موجود است فعلا ایشان چنین تمایلی ندارد ولی باید اصرار شود که این مسئولیت را قبول کنند.

بازنشستگان 26 آبان باید کنار بروند
عضو فراکیسیون ولایی مجلس گفت: بازنشستگان باید 26 آبان ماه از کار خود کنار بروند 
و تلاش برخی نمایندگان برای دادن طرح استفساریه به منظور نگه داشتن آنان به جایی 
نخواهد رسید و در این مجلس اتفاق نخواهد افتاد.سید احسان قاضی زاده روز سه شنبه در جمع 
خبرنگاران درباره تلاش برخی نمایندگان برای استثنا شدن برخی مقام ها از قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان گفت: متاسفانه برخی از نمایندگان به دنبال استفساریه و برخی به دنبال طرح دو 
فوریتی در این موضوع هستند. نماینده مردم فریمان در مجلس افزود: استفساریه اگر بخواهد به 
صورت دو فوریتی مطرح شود، باید دوسوم رای را داشته باشد که چنین چیزی اصولا در این 

مجلس اتفاق نخواهد افتاد.

 نامه دادستانی به مجلس درباره پرونده های محمود صادقی
 محمدجواد جمالی سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان با بیان اینکه شکایت تعدادی 
از نمایندگان از خانم سلحشوری و آقای حیدری به دلیل نطق شان در جلسه دیروز هیات مورد 
بررسی قرار نگرفت، گفت: امروز نامه ای از دادستانی درباره پرونده های آقای صادقی به هیات 
نظارت فرستاده شده طبق این نامه آقای صادقی ۱۱ مورد پرونده دارد که خواسته شده هیات 
اعلام نظر کند. ما در گذشته در برخی از موارد مطرح شده اعلام نظر کرده بودیم که شاید نظرات 
ما به شعب دیگر رفته است. به هر حال دادستان خواستار تعیین تکلیف این پرونده ها شد. یکی از 

اعضای حقوقی هیات، مامور بررسی این موضوع شد تا جواب دادستانی داده شود.

حذف دفترچه بیمه سلامت از بهمن ماه
 قائم مقام معاون آمار، فناوری، اطلاعات و ارتباطات سازمان بیمه سلامت گفت: دفترچه بیمه 
سلامت از بهمن ماه امسال از چرخه ارائه خدمات درمانی سراسر کشور حذف می شود.محمدرضا 
رضائیان روز سه شنبه در همایش گرامیداشت بیمه سلامت در خراسان شمالی اظهار داشت: طرح 
مزبور با هدف کاهش هزینه ها، حذف کاغذ، بهره وری بیشتر و خدمات رسانی بهتر اجرایی می 
شود.وی با اشاره به اجرای کنونی این طرح پایلوت در همه شهرستان های استان کرمان، افزود: 
این طرح در دیگر استان ها به صورت پایلوت، تنها در یک شهر اجرایی خواهد شد.بر اساس اعلام 
سازمان بیمه سلامت، سالانه 700 تا 800 میلیارد ریال در کشور برای چاپ دفترچه های بیمه 

درمانی هزینه می شود.
 

پرستو صالحی ممنوع الفعالیت شد؟
جانشین پلیس امنیت تهران بزرگ گفت:مطلبی مبنی بر ممنوعیت فعالیت پرستو صالحی 
در اماکن عمومی توسط پلیس امنیت تهران صحت ندارد.سرهنگ علی نوروزی جانشین پلیس 
امنیت تهران بزرگ در خصوص مطلبی که پرستو صالحی در پیج اینستاگرام خود منتشر و اعلام 
به ممنوعیت فعالیت خود در اماکن عمومی توسط پلیس امنیت کرده بود، اظهار داشت: چنین 
مطلبی کذب است و صحت ندارد.جانشین پلیس امنیت تهران بزرگ گفت: اگر مسئله ای وجود 

دارد لازم است این فرد باید به پلیس امنیت مراجعه کند.
 

انتصاب های جدید در بانک مرکزی
رییس کل بانک مرکزی طی احکامی جداگانه، مدیر دو اداره نظارت ارز و بین الملل را منصوب 
کرد.به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، با حکم همتی، امیرحسین شکوهی به سمت مدیر 

اداره نظارت ارز و محمدرضا خطائی به عنوان مدیر اداره بین الملل بانک مرکزی منصوب شدند.

شستشوی قالی، پتو و موکت

در شماره های قبلی توصیه هایی کردیم برای شستشوی فضاهای عمومی و همچنین شستشوی 
خودرو به کمک افشاننده قابل کنترل و واترجت های صنعتی کوچک و البته توصیه اصلی ما این بود 
که شما در حد مقدورات برای شستشوی خودرو به کارواش های صنعتی سطح شهر مراجعه کنید؛ 
زیرا آنها معمولا از سیستم های بازچرخانی آب استفاده می کنند و بخش عمده آب مورد نیازشان را 

هم از آب غیر شرب تامین می کنند.
اما یکی دیگر از مصارف غیر متعارف آب که با آن روبرو هستیم، شستشوی فرش، موکت و حتی 
پتو به صورت سنتی در منازل و اماکن می باشد. این که برای هر بار شستشوی یک فرش یا موکت 
به روش سنتی چه مقدار آب مصرف میشود، بستگی به خیلی مسائل دارد و شاید نتوانیم عدد دقیقی 
برای آن اعلام کنیم. اما اگر یادتان باشد در شماره های قبل اشاره کردیم که خروجی یک شلنگ 
معمولی آب به نسبت فشار شبکه توزیع محل می تواند بین ۱5 تا 20 لیتر در دقیقه باشد. حالا اگر 
طول مدت شستشوی یک فرش را حدود سی دقیقه در نظر بگیرید و در طول این مدت هم شیر 
آب یکسره باز باشد بیش از 500 لیتر آب شرب تصفیه شده از دست می رود. بنابراین مثل خودرو، 
فرش، موکت و پتو و امثال اینها، مواردی هستند که برای شستشو باید به بخش خصوصی مثل مراکز 
قالیشویی تحویل داده شوند. در چنین محل هایی به دلیل استفاده از مکانیسم های بازچرخانی آب 
و هم به دلیل استفاده از واتر جت های خاص، مصرف آب بسیار کمتر است؛ به طوی که در فرآیند 
شستشوی مکانیزه فرش بیش از هشتاد درصد در مصرف آب صرفه جویی میشود؛ ضمن اینکه در 
مراکز تخصصی شستشوی فرش به نکات مهم دیگری مثل انتخاب شوینده مناسب برای حفظ 
ثبات رنگ زمینه فرش، عدم آسیب به تار و پود فرش و موارد دیگر دقت می شود که در طول عمر 
فرش موثر می باشد. حالا اگر به هر دلیل شما می خواهید فرش یا موکت را داخل ملک خودتان 
شستشو دهید، حداقل به چند نکته مهم توجه کنید: اول انتخاب شوینده مناسب برای عدم لطمه 
دیدن فرش می باشد؛ ضمن اینکه اگر شوینده صحیح انتخاب شود، میزان کف آلود شدن فرش به 
حداقل می رسد که خودش منجر به مصرف کمتری می شود. دوم اینکه اگر از شلنگ آب استفاده 
می کنید، باید شلنگ مجهز به افشاننده قابل کنترل باشد که جریان آب در طول مدت شستشو 
فقط در زمان های نیاز برقرار باشد. سوم اینکه حتی المقدور ازدستگاه واتر جت صنعتی کوچک برای 
شستشو کمک بگیرید. این همان دستگاه هاییست که به عنوان کارواش خانگی قبلا معرفی کردیم 
و شبیه جاروبرقی کوچکی است که داخل مخزنش مقداری آب می ریزیم و به کمک نازل جتی 
که سرشلنگش می باشد آب را با سرعت بسیار زیاد خارج می کند و نیرویی که آب در اثر سرعت 
زیاد می گیرد باعث تمیز کردن بهتر و سریعتر فرش می شود. به کمک این دستگاه شما می توانید 
آلودگی ها و کف مایع شوینده را به سرعت و با مصرف مقدار بسیار کمی از آب از فرش و موکت خارج 
کنید. باز هم تاکید می کنیم که درخصوص شستشوی فرش و موکت و امثالهم سفارش و تاکید 
مکرر ما استفاده از خدمات بخش خصوصی و سپردن این کار به قالیشویی های معتبر می باشد. اما 
اگر وسیله ای مثل واتر جت صنعتی خانگی یا همون کارواش خانگی در اختیار داشته باشید، می 
تواند در چند زمینه، مصرف آب شما را کم کند: شستشوی خودرو، تمیز کاری محوطه و حیاط و 

شستشوی فرش و موکت.
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

اخبــار
 استاندارقم:

 برندسازی غذای حلال
 با محوریت قم پیگیری شود

استاندار قم با اشاره به ظرفیت های قم در تحقق برندسازی غذای حلال 
گفت: کارهای خوبی در این استان در راستای بسترسازی علمی غذای 

حلال شکل گرفته است و باید از این بسترها نهایت استفاده را ببریم.
سید مهدی صادقی روز سه شنبه در دیدار نیره پیروزبخت رئیس 
سازمان ملی استاندارد، جایگاه قم در زمینه مسائل دینی و فقهی را مورد 
اشاره قرار داد و اظهار داشت:  از این ظرفیت باید در زمینه استاندارد نیز 
استفاده شود.وی رونق تجارت غذای حلال در سطح جهان را مورد توجه 
قرار داد و گفت: کشور ایران با وجود جمعیت غالب مسلمان و شیعه می 
تواند در این زمینه پیشگام باشد.صادقی همچنین با اشاره به نقش سازمان 
استاندارد در نظارت بر کیفیت کالاهای تولیدی در داخل اظهار داشت: توجه 
به این مساله مهم موجب گرایش بیشتر مردم به استفاده از محصولات 
داخلی و شکوفایی تولید و کسب و کار خواهد شد.وی بیان داشت:  اداره کل 
استاندارد قم همکاری خوبی با سایر دستگاه های حاکمیتی و نظارتی دارد و 
در راستای تحقق برنامه ها عملکرد مثبتی داشته است.رئیس سازمان ملی 
استاندارد نیز در این دیدار با اهدای لوح سپاس از خدمات استاندار قم در 

زمینه توسعه کیفی و استاندارد محصولات داخلی قدردانی کرد.

باحکم دکتر سقائیان نژاد؛

مقیمی مدیرعامل سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم شد

شهردار قم طی حکمی ابوالقاسم مقیمی را بعنوان مدیرعامل سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم منصوب کرد.

دکتر سقائیان نژاد با صدور حکمی ابوالقاسم مقیمی را بعنوان مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم منصوب کرد.متن حکم انتصاب 
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم به این شرح است:نظر 
به مراتب تعهد و تجارب اجرایی، جنابعالی به موجب این حکم به عنوان 
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم منصوب می شوید؛ رشد 
فرهنگ شهروندی، افزایش روحیه نشاط، ایجاد زمینه و فضای مناسب برای 
حضور شهروندان و خانواده ها به ویژه جوانان در مراکز و برنامه های فرهنگی 
و فراهم سازی محیط مساعد برای رشد و تعالی فرهنگی ایشان، فضاسازی 
معنوی، دینی و انقلابی شهر و نیز پوشش ماموریت های مدیریت شهری 
در ابعاد مختلف از طریق سیاست گذاری اجرایی و برنامه ریزی فعالیت های 
فرهنگی، هنری، ورزشی و تلاش در جهت افزایش اماکن فرهنگی، ورزشی 
و هنری از طریق جلب مشارکت عمومی شهروندان و افزایش سهم مصرف 
خدمات و کالاهای فرهنگی در سبد خانوار بر اساس جایگاه علمی و مذهبی 
شهر مقدس قم در سطح ملی و بین المللی، ضمن هماهنگی و همسوئی با 
سایر حوزه های شهرداری در چارچوب سند چشم انداز قم ۱4۱4 و برنامه 

راهبردی قم ۱400 مورد تاکید و انتظار است.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد:

کیفیت پایین آب چاه های قم سدی 
جدی بر سر راه توسعه فضای سبز قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: بهترین آب 
موجود در شهر قم EC حدود 4 هزار دارد که به عنوان مثال در تهران این 
عدد حدود هزار است و بدترین آب موجود شهر EC بیش از ۱4 هزار دارد 

که حتی آبیاری با این آب خاک را تخریب می کند.
پیام جوادیان با اشاره به محدودیت های توسعه فضای سبز شهر اظهار 
کرد: کاهش آب یکی از مشکلات جدی بر سر راه توسعه فضای سبز است.

وی با اشاره به کیفیت نامناسب آب چاه های شهر قم گفت: بهترین 
آب موجود در شهر قم EC حدود 4 هزار دارد که به عنوان مثال در تهران 
این عدد حدود هزار است و بدترین آب موجود شهر EC بیش از ۱4 هزار 
دارد که حتی آبیاری با این آب خاک را تخریب می کند.مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه شرایط شهر قم با هیچ یک 
از شهرهای دیگر قابل مقایسه نیست،اظهار داشت: گرمای شدید شهر قم 
معضلی برای توسعه فضای سبز می باشد.جوادیان  اظهار کرد: در تابستان ها 
بعضا برخی مناطق شهر قم دمای بالای 50 درجه را تجربه می کند و 

خشکی هوا نیز به مشکل گرما افزوده شده است.

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

پیش بینی صدور بیش از 100 مجوز 
ایستگاه صلواتی در اربعین

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از پیش بینی 
صدور بیش از ۱00 مجوز ایستگاه صلواتی در اربعین خبر داد.

سیدمحسن میرهادی با بیان اینکه ثبت درخواست و صدور مجوز 
برای ایستگاه های صلواتی ایام اربعین در حال انجام است، اظهار کرد: 
تلاش داریم تا در روند صدور مجوزها تسریع شده و خدمات بهتری در 
این ایستگاه ها به زائرین انجام شود.وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 50 
مجوز برای ایستگاه های صلواتی شهر صادر شده است، افزود: پیش بینی 
می شود بیش از ۱00 مجوز برای تشکیل ایستگاه های صلواتی در شهر در 
ایام اربعین صادر شود.مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم 
با اشاره به برگزاری پیاده روی اربعین حسینی در بلوار پیامبر اعظم به صورت 
خودجوش تصریح کرد: برای اینکه خدمات لازم به این زائرین انجام شود 
ستادهایی را در بلوار پیامبر اعظم مستقر خواهیم کرد.میرهادی بیان کرد: 
از صبح روز اربعین ستادها فعال شده و خودروهای آتش نشانی در مسیر 
مستقر شده تا نظارت کامل بر روند تامین ایمنی زائرین داشته باشند.وی 
با تاکید بر اینکه تمهیدات خدماتی برای زائرین مسجد مقدس جمکران 
اندیشیده شده است، افزود: سرویس های بهداشتی سیار و تانکرهای آب 

آشامیدنی نیز در مسیر مستقر شده تا زائرین بتوانند از آنها استفاده کنند.

در مراسمی با حضور قائم مقام شهردارقم صورت گرفت

معرفی مدیران جدید 4 منطقه شهرقم
مدیران جدید مناطق یک، چهار، پنج و هفت در مراسمی با حضور 

قائم مقام شهردار قم معرفی شدند.
مراسم تودیع و معارفه مدیران قدیم و جدید مناطق یک، چهار، پنج و 
هفت شهر قم با حضور ابراهیم معتمدی قائم مقام شهردار برگزار شد.براساس 
حکم شهردار قم احمد ترکمن به عنوان مدیر منطقه یک، مهدی اصفهانیان 
مقدم به عنوان مدیر منطقه چهار، علیرضا اقبالیان به عنوان مدیر منطقه 
پنج و مجید متین فر به عنوان مدیر منطقه هفت شهر قم منصوب شدند.

معتمدی قائم مقام شهردار در این مراسم، ضمن تقدیر از خدمات مدیران 
قبلی این مناطق، برای مدیران جدید آرزوی موفقیت کرد.وی با اشاره به 
الزامات و شرایط مختلف هر یک از مناطق شهر قم، توجه به ظرفیت های 
مناطق، اولویت بندی پروژه های عمرانی، جذب مشارکت های مردمی و 

سرمایه گذاری و... را از جمله ضرورت های مدیریت شهری عنوان کرد.

مدیرکل استاندارداستان خبر داد

470 بازرسی از وسایل بازی قم
مدیرکل استاندارداستان قم گفت: از سال گذشته تاکنون، 470 بازرسی 

از وسایل بازی در شهرهای بازی قم صورت گرفت.
منصور فرزانه روز سه شنبه در همایش گرامیداشت روز جهانی استاندارد 
در سالن همایش های شهرداری، اظهار داشت:با تعامل مناسب شهرداری قم 
بسیاری از وسایل بازی غیراستاندارد شناسایی و از شهربازی ها و بوستان 
 های شهر جمع  آوری  شد.وی افزود: در حال حاضر بوستان  ها و شهربازی 
 های قم استانداردسازی شده است و در این زمینه شهرداری قم بیش از ۱0 
میلیارد ریال برای تجهیز کف  پوش شهربازی  ها هزینه کرده است.وی ادامه 
داد: سالانه بر وسایل شهرهای بازی قم نظارت صورت می گیرد تا وسایل 
غیراستاندارد شناسایی و از رده خارج شوند.در استان قم340 وسیله بازی 

سبک، سنگین، نیمه سنگین و سازه بادی وجود دارد. 

رئیس بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران با رد شایعه انتفاع دولت از افزایش نرخ 
ارز گفت: رشد قیمت ارز موجب افزایش 
هزینه های دولت می شود و دولت در همه 

شرایط به دنبال کنترل نرخ ارز بوده است.
عبدالناصر همتی روز سه شنبه در دیدار 
مدیر حوزه های علمیه در قم، با تاکید بر 
تامین 9.5 میلیارد دلار ارز دولتی برای 
کالاهای اساسی و تلاش بانک مرکزی برای 
پوشش تمام نیازهای مردم از طریق سامانه 
نیما، افزود: در جلسه سران سه قوه، تصمیم 
های جدی برای برخورد با صادرکنندگانی 
که ارز خود را در سامانه نیما عرضه ننمایند 
در دستور کار قرار گرفت که بزودی اجرایی 

خواهد شد.
* 13 آبان هیچ اتفاقی خاصی روی 

نخواهد داد
مرکزی  بانک  به تلاش  اشاره  با  وی 
برای ساماندهی بازار ارز و تامین نیازهای 
مردم، خاطرنشان کرد: رئیس جمهوری 
بیشترین نگرانی را نسبت به وضعیت بازار 
دائم  طور  به  و  داشته  مردم  معیشت  و 
تحولات بازار ارز و اقدام های بانک مرکزی 
را پیگیری می نماید. وی در تشریح اقدام 
های بانک مرکزی در جهت کنترل قیمت 
ارز، ابراز داشت: تقویت نقش بانک مرکزی 

در مدیریت بازار با افزایش ذخائر داخلی 
و  ها  و مسدودسازی سایت  ارز، کنترل 
شبکه های دلالی و اعلام نرخ ساختگی و 
دستگیری دلالان و ملتهب کنندگان بازار 
با همکاری دادستانی کل کشور، سه اقدام 
مهم در روزهای اخیر بوده است که شاهد 

نتایج آن در کاهش التهابات بازار هستیم.
همتی با اشاره به اعتراف برخی از دلالان 
دستگیر شده به ارتباط با مراکز خارج از 
کشور، تصریح کرد: تلاش زیادی از سوی 
دلالان و عناصر ضدانقلاب برای به اوج 

رساندن التهابات در تاریخ ۱3 آبان صورت 
گرفته بود که با تلاش همه مسئولان و 
اقدام های بانک مرکزی، معتقدیم در این 
تاریخ هیچ اتفاقی خاصی روی نخواهد داد 
و پس از آن شاهد آرامش بیشتر در بازار 

خواهیم بود.
فعلی  دشوار  شرایط  از  عبور   *

نیازمند همراهی همه اقشار است  
را  فعلی  دشوار  شرایط  از  عبور  وی 
نیازمند همراهی همه قشرهای مختلف 
دانست و گفت: در همین راستا، بسته 

حمایتی دولت برای قشرهای کم درآمد 
پیش بینی شده است که در هفته اول آبان 
ماه، به حدود 20 میلیون خانوار ارائه خواهد 
شد. وی همچنین با اشاره به عقب نشینی 
دولت آمریکا از به صفر رساندن فروش 
نفت ایران، تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
با روش های متنوع به فروش نفت خود 
ادامه خواهد داد. همتی در پایان با اشاره 
به ارائه گزارش های دائمی از سوی بانک 
مرکزی به رهبر معظم انقلاب، از صرفه 
جویی و همراهی همه مراکز بین المللی 
از جمله جامعه المصطفی العالمیه و بخش 
بین الملل حوزه علمیه برای عبور از شرایط 
فعلی تقدیر نمود. مدیر حوزه های علمیه و 
رئیس جامعه المصطفی نیز در این دیدار 
ضمن آرزوی توفیق برای دولت و بانک 
مرکزی در زمینه حل مشکلات اقتصادی، 
خواستار توجه بیشتر به قشرهای کم در 
آمد تا زمان رفع تنگناهای اقتصادی شد. 
آیت الله علیرضا اعرافی همچنین به معرفی 
جامعه المصطفی العالمیه و دستاوردهای 
آن در عرصه جهانی پرداخت و از آمادگی 
این نهاد بین المللی برای کمک به دولت 
در زمینه های مختلف خبر داد.رئیس بانک 
مرکزی دیروز در سفر به قم با شماری از 
مراجع تقلید و علما دیدار و گفت و گو کرد.

رئیس بانک مرکزی در دیدار مدیر حوزه های علمیه در قم:

دولت در همه شرایط به دنبال کنترل نرخ ارز است
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محمد علی رجبی 

تیم فوتبال پرسپولیس با عبور از السد 
قطر برای نخستین بار جواز حضور در 

فینال لیگ قهرمانان آسیا را کسب کرد.
عصر دیروز در دور برگشت از مرحله 
نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف 
السد قطر رفت که این بازی با تساوی یک 
بر یک به اتمام رسید.نماینده ایران که در 
بازی رفت با تک گل »علی علیپور« به 
برتری دست رسیده بود در مجموع 2 
بازی با برتری 2 بر یک به فینال رسید.

بیش از 80 هزار تماشاگر از ساعت ها قبل، 
ظرفیت ورزشگاه آزادی تهران را تکمیل 
بودند.  کرده  رنگ  قرمز  یکدست  آنرا  و 
»والنتین کوالنکو« ازبکستانی قضاوت این 
دیدار حساس را با کمک های هموطنانش 
با  پرسپولیس  بازیکنان  داشت.  برعهده 
حمایت گسترده هواداران، کار را بهتر آغاز 
کردند و از سوی دیگر »ژاوی« و »گابی« 
هافبک باتجربه اسپانیایی تیم السد سعی 
داشتند تا آرامش را به تیم خود بازگردانند. 
نخستین فرصت گلزنی در دقیقه ۱3 
نوراللهی«  ارسال »احمد  ایجاد شد که 
در دهانه دروازه السد با تعلل مهاجمان 
پرسپولیس همراه شد تا گلی به دست 

نیاید. 
مدافعان  اشتباه   ۱7 دقیقه  در 

پرسپولیس سبب شد تا »بغداد بونجاح« 
مهاجم الجزایری و توانمند السد به ضربه 
برای  دیدار  این  نخست  گل  زیبا  ای 

میهمان به ثمر برساند. 
ترس بازیکنان پرسپولیس از دریافت 
و  استرس  با  تا  بعدی موجب شد  گل 
احتیاط زیادی کار را دنبال کرده و برای 
رسیدن به دروازه السد به امید اشتباهات 

مدافعان حریف باشند. 
عملکرد  که  ها  السدی  حال  این  با 
بهتری در گردش توپ داشتند با حرکات 
ترکیبی از جناحین بسیار خطرناک بودند. 

اولین ضربه در چهارچوب پرسپولیس 
در دقیقه 38 توسط »گادوین منشا« زده 
شد که خطری برای دروازه میهمان نبود. 
در نهایت نیمه نخست با برتری یک بر 

صفر السد قطر به اتمام رسید. 
پرسپولیس نیمه دوم را هجومی آغاز 
»گادوین  ارسال   48 دقیقه  در  و  کرد 
منشا« به »سیامک نعمتی« رسید و این 
بازیکن با ضربه ای تماشایی گل تساوی 
را به ثمر رساند و شادی را به ورزشگاه 

آزادی بازگرداند.
در دقیقه 64 کار تیمی عالی »منشا« و 

»علیپور« پرسپولیس را در آستانه گل دوم 
قرار داد که دروازه بان السد مانع از گلزنی 

پرسپولیس شد.
در  عفیف«  »اکرم   74 دقیقه  در 
محوطه جریمه پرسپولیس سرنگون شد 
به خطای  اعتقادی  ازبکستانی  که داور 

پنالتی نداشت.
در دقیقه 85 ضربه سر »ژاوی« السدرا 
در آستانه پیروزی قرار داد که »بیرانوند« 
با واکنشی فوق العاده توپ را از زیر طاق 
بیرون کشید.در دقایق باقی مانده بازیکنان 
پرسپولیس به خوبی از دروازه خود دفاع 

کرده تا راهی فینال شوند.
در فرمت جدید لیگ قهرمانان آسیا که 
ازسال 2002 میلادی آغاز شده است، تیم 
های ذوب آهن و سپاهان از ایران به فینال 
مقابل  قبول شکست  با  اند که  رسیده 
حریفان از کسب عنوان قهرمانی بازماندند.

در دیگر دیدار دور برگشت مرحله لیگ 
قهرمانان آسیا، فردا )چهارشنبه( سوون 
سامسونگ کره جنوبی از کاشیماآنتلرز 

ژاپن پذیرایی می کند.
نماینده ژاپن در بازی رفت به برتری 

3 بر 2 رسید.
دیدارهای رفت و برگشت فینال نیز 

۱4 و ۱9 آبان ماه برگزار خواهد شد.

آسیا به احترام پرسپولیس به پا خاست

صعود سرخ به فینال لیگ قهرمانان


